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نخستین روزنامه 
وزارت »طلای سیاه« زیر اقتصادی ایران

ذره بین رییس جمهور
دستگاه های  بر  ستادی  »نظارت  فرآیند  ادامه  در  رئیس جمهور 

اجرایی« امروز به ساختمان مرکزی وزارت نفت رفت.
»نظارت  فرآیند  ادامه  در  گذشته  روز  رئیسی  ابراهیم  سید 
ستادی بر دستگاه های اجرایی« به وزارت نفت رفت و در جمع 

این وزارتخانه، ضمن... مدیران 
صفحه6

پنجشنبه دوم آذرماه ۱۴۰۲ ساعت  ۸ صبح | مرکز همایش های بین المللی سازمان اسناد و کتابخانه ملی، تالار قلم
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دملیصنعتدانشبنیان

رویدا

اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان

محسن صانعی  شهردار آران و بیدگل

آگهی مزایده عمومی

آگهی مزایده )مرحله اول(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان درنظر دارد یک پلاک تجاری واقع در مجموعه تفکیکی روستای کیفته شهید 

حسینی شهرستان سمیرم را از طریق مزایده عمومی بفروش برساند . 

اینترنتی  آدرس  به    1402/8/30 سه شنبه   تاریخ   از  توانند  می  بیشتر  اطلاعات  کسب  برای   متقاضیان 

  www.bonyadmaskan-isf.ir   و یا بنیاد مسکن شهرستان سمیرم مراجعه نمایند . 

چاپ اول :   روز سه شنبه مورخ 1402/8/30

چاپ دوم :  روز چهارشنبه مورخ 1402/9/1

شهرداری آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 1۷08 مورخ 1402/08/2۷ شورای اسلامی شهر آران و بیدگل نسبت به واگذاری یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 1۵ 
فرعی از ۷2۶ اصلی به متراژ 22/۵2 م.م با کاربری مسکوني واقع در نبش خیابان مختص آباد، به ازای هر متر مربع 80/000/000 ریال ، جمعا به مبلغ 1/801/۶00/000 ریال از طریق 

مزایده عمومی،  با شرایط پرداخت بصورت نقد به شرح ذیل اقدام نماید: 
-1 ایداع سپرده ای که از پنج درصد مبلغ کل برآورد کمتر نباشد به صورت  نقد یا اسناد خزانه یا ضمانت نامه بانکی.

-2 برندگان اول و دوم و سوم مزایده هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
-3 شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

-4 سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به موضوع در اسناد مزایده مندرج است.
-۵ مهلت و نحوه و محل دریافت و قبول اسناد: شرکت کنندگان می توانند از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی نسبت به دریافت اسناد از واحد امور پیمان و قراردادها اقدام و تا 

پایان وقت اداری روز دوازدهم پس از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی نسبت به تحویل پاکت پیشنهادی خود به دفتر حراست شهرداری اقدام نمایند.

  نوبت اول 

  نوبت اول 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس؛ 

ازهمسان سازی حقوق بازنشستگان کوتاه نمی آییم
با  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رئیس 
اینکه منابع مالی همسان سازی حقوق  اشاره به 
شده  پیش بینی  اجتماعی  تامین  بازنشستگان 
است، گفت: از همسان سازی حقوق بازنشستگان 

کوتاه نمی آییم.
حمیدرضا حاجی بابایی در گفت وگو با خبرنگار مهر 
با اشاره به مصوبه اخیر کمیسیون تلفیق لایحه 
حقوق  افزایش  با  رابطه  در  توسعه  هفتم  برنامه 
بازنشستگان در طول برنامه هفتم توسعه، گفت: بر 
اساس مصوبه جدید کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توسعه، متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
انجام  باید  اجتماعی  تأمین  و  لشکری  کشوری، 

شود و آنان باید ۹۰ درصد حقوق و فوق العاده های 
شاغلان هم ردیف خود را دریافت کنند.

وی بیان کرد: پیش از این، صرفاً بحث متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری در 
کمیسیون تلفیق تصویب شده بود که کمیسیون 
موضوع  و  کرد  اصلاح  را  خود  مصوبه  تلفیق 
همسان سازی حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی 
در  لشکری  و  کشوری  بازنشستگان  همانند  را 
برنامه هفتم توسعه لحاظ کرد.رئیس کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا این مصوبه 
برای دولت بار مالی نخواهد داشت، اظهار داشت: 

ما منابع مالی همسان سازی حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی را مشخص کردیم و منابع این 
موضوع از محل تنفیذ ماده ۱۲ قانون برنامه ششم 
در  همدان  مردم  می شود.نماینده  تأمین  توسعه 
اساس  بر  داشت:  اظهار  اسلامی  شورای  مجلس 
است  مکلف  دولت  تلفیق،  کمیسیون  مصوبه 
بدهی خود به سازمان تأمین اجتماعی را بپردازد 
و از این محل، همسان سازی حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی انجام شود. مسئله بازنشستگان 
قرمز  ما خط  برای  آنان  حقوق  همسان سازی  و 
است و از همسان سازی حقوق بازنشستگان کوتاه 

نمی آییم.

 افزایش سن بازنشستگی تنها دارویی مقطعی
 برای صندوقهای بازنشستگی است؛

زخم کهنه!

2

با توجه به خطر ورشکستگی صندوق های بازنشستگی که  البته از دیدگاه بسیاری صاحبنظران ورشکسته محسوب می شوند 
مسوولین اخیرا پیشنهاد ادغام صندوق بازنشستگی کشور با صندوق بازنسستگی نفت را داده اند و نمایندگان مجلس نیز برای 
کاهش ناترازی این صندوق ها، سن بازنشستگی را افزایش دادند تا شاید این خطر از سر صندوق های بازنشستگی رفع شود  
اما به اعتقاد بساری از کارشناسان این ورشکستگی دلایل دیگری دارد و شاید افزایش سن بازنشستگی تنها دارویی مقطعی 

برای التیام این درد باشد.
در شرایطی که بیشتر صندوق های بازنشستگی مشکلات بسیاری دارند و در آستانه ورشکستگی هستند و زمزمه های ادغام 

صندوق بازنشستگی کشور با صندوق بازنشستگی نفت به گوش می رسد نمایندگان مجلس برای ....

بررسی »جهان اقتصاد« از دلایل تداوم ریزش های بورس نشان می دهد؛

فرش قرمز صندوق ها برای سرمایه گذاران

زمین  دلیل گرانی مسکن
5

2

  تحریم نبود مشکلی 
در نقل وانتقالات مالی نداشتیم
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»جهان اقتصاد« دلایل آمار بالای تصادفات را بررسی کرد؛»جهان اقتصاد« دلایل آمار بالای تصادفات را بررسی کرد؛

جاده های مرگجاده های مرگ

ارز مفت توزیع نمی شود، 
اما...!

اقتصاد دریا محور از 
شعار تا واقعیت

سرمقاله

یادداشت

علی اکبر نیکو اقبال
 استاد اقتصاد دانشگاه تهران

مسعود دانشمند - عضو 
هیات نمایندگان اتاق ایران 

دانشگاه تهران

رئیس بانک مرکزی با بیان اینکه بانک 
تئوری  نیست،  تورم  مرکزی مسئول 
از  است.  کرده  اقتصاد  وارد  جدیدی 
طرفی این حرف صحیح است به خاطر 
اینکه دولت بانک مرکزی را مجبور به 

چاپ پول میکند. بانک.....  صفحه 2

برای  است  معتقد  سیزدهم  دولت 
تحقق سیاستهای اقتصاد دریامحور، 
نیازمند مدیریت یکپارچه در کشور 
گذاری  سیاست  هنوز  اما  هستیم 
دولت برای توسعه اقتصاد دریا در حد 
نوشتن بر روی کاغذ است.  صفحه 3



سرمقاله
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اخباراقتصاد

وعده ایجاد سالانه یک میلیون 
شغل محقق شد

جهان اقتصاد: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشاره به اقدامات این وزارتخانه برای صحت 
 ۴ از  شده  ایجاد  شغلی  فرصت های  سنجی 
روش مختلف گفت: معدل صحت سنجی ما 
موید ایجاد بیش از یک میلیون فرصت شغلی 

در سال است.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  مرتضوی  صولت 
اشتغال  تماس  مرکز  از  بازدید  در  اجتماعی 
کشور گفت: امروز در بازدید از مرکز رصد و 
پایش اشتغال کشور جوانان فعالی را دیدم که 
کارهای خوبی را آغاز کرده اند اما کافی نیست.

وی افزود: اشتغال حق آحاد مردم است. یکی 
از حقوق اساسی و تضمین شده آحاد مختلف 
جامعه بسترسازی برای اشتغال است. اشتغال 
تشخص آور  و  خانوادگی  زندگی  آرامبخش 
سیزدهم  دولت  برنامه های  از  یکی  است. 
اشتغال  ایجاد  و  بیکاری  نرخ  کاهش  بحث 
است. رئیس جمهور در بدو آغاز به کار خود، 
را  شغلی  فرصت  میلیون  یک  سالانه  ایجاد 
تبیین کرد که بالغ بر یک میلیون شغل به 
همکاری  است.  شده  ایجاد  سنواتی  صورت 
تنگاتنگ میان معاونت اشتغال وزارت تعاون 
و اپراتور رایتل برقرار است، تا صحت سنجی 
بسترهای  از  شده  ایجاد  شغلی  فرصت های 

مختلف مورد بررسی قرار بگیرد.
شیوه   ۴ به  رصد  این  کرد:  تاکید  مرتضوی 
خوداظهاری  نخست  قدم  می شود.  انجام 
است که توسط دستگاه های مختلف صورت 
پیامکی،  نظارت  بعدی  قدم های  می گیرد. 
ارتباط تلفنی و نظارت میدانی هستند. معدل 
یک  از  بیش  ایجاد  موید  ما  صحت سنجی 
میلیون فرصت شغلی در سال است که سایر 
مراکز نیز بر صحت این آمار تاکید کرده اند. 
بهار  آمار در  بر اساس گزارش رسمی مرکز 
۱۴۰۲ نسبت به بهار ۱۴۰۱، تعداد ۹۰۷ هزار 
فرصت شغلی خالص ایجاد شده که به رشد 

اقتصادی کشور کمک کرده است.
وی تصریح کرد: بر اساس آمار رسمی بعد از 
اقتصادی ۴ درصد  یک دهه رکورد به رشد 
رسیده ایم و گزاره ها حکایت از این دارد که 
کانال  وارد   ۱۴۰۲ تابستان  در  بیکاری  نرخ 
هفت درصد شده که این برای ما خوشحال 
پیدا  ادامه  سبک  همین  به  و  است  کننده 

خواهد کرد.

رئیس جمهور به وزارت نفت رفت
جهان اقتصاد: رئیس جمهور در ادامه فرآیند 
»نظارت ستادی بر دستگاه های اجرایی« امروز 

به ساختمان مرکزی وزارت نفت رفت.
سید ابراهیم رئیسی در ادامه فرآیند »نظارت 
وزارت  به  اجرایی«  دستگاه های  بر  ستادی 
نفت رفت و در جمع مدیران این وزارتخانه، 
ضمن استماع گزارش عملکرد این مجموعه، 
رهنمودها و پیشنهادات مهمی برای ارتقای 
کیفی و کمی عملکرد این وزارتخانه ارائه کرد.
رئیس جمهور پیش تر پنجم آبان ماه ۱۴۰۰ نیز 
برای بررسی وضع عملیاتی کردن جایگاه های 
بررسی  و  کشور  سراسر  در  سوخت  عرضه 
اختلال پیش آمده در سامانه هوشمند سوخت 
به طور سرزده در وزارت نفت حاضر شده بود.

رئیس جمهور دی ماه  پارسال هم به صورت 
سرزده در مرکز مدیریت دیسپچینگ شرکت 
ملی گاز حضور یافت و در نشست کارگروه 

تأمین پایدار سوخت زمستانی شرکت کرد.

سقف حقوق کارکنان دولت 
برداشته شد!

جزئیات  به  رسیدگی  ادامه  اقتصاد:  جهان 
در  کشور  کل  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه 
امروز  نمایندگان در جلسه علنی  دستورکار 

قرار دارد.
استماع  از  پس  جلسه  این  در  نمایندگان 
نظرات موافقان و مخالفان، جزء ۲ بند الحاقی 
ماده ۱۸ لایحه برنامه هفتم را با اکثریت آرا به 

تصویب رساندند.
بر اساس جزء ۲ بند الحاقی ماده ۱۸ لایحه 
کارکنان  دریافتی  مزایای  و  حقوق  برنامه؛ 
نیروهای  و  دولتی  موسسات  و  وزارتخانه ها 
است.حقوق  مربوطه  قوانین  مشمول  مسلح 
اعضای هیات علمی و قضات مشمول قوانین 

استخدامی خود می شود
در  و  جلسه  این  در  نمایندگان  همچنین 
 ۱ جزء  هفتم،  برنامه  لایحه  بررسی  جریان 
ماده ۱۸ این لایحه را به تصویب رساندند که 
طبق مصوبه مذکور ، حقوق و مزایا و دریافتی 
اعضای هیات علمی و قضات مشمول قوانین 

استخدامی خود می باشد.
لازم به ذکر است که مصوبات نمایندگان در 
جلسه علنی درباره جزئیات لایحه برنامه هفتم 
توسعه برای تبدیل شدن به قانون نیاز به تایید 

شورای نگهبان دارد.

پوشش 2۰ میلیون خانواری فیبر 
نوری تا پایان دولت

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: مقرر شده 
تا پایان دولت سیزدهم ۲۰ میلیون خانوار )کاربر( 

به فیبر نوری دسترسی پیدا خواهد کرد.
دهمین  در  زارع پور  عیسی  ایسنا،  گزارش  به 
همایش سالانه بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت، اظهار کرد: در کشورهای مختلف سهم 
اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی از ۱۵ 
تا بیش از ۴۰ درصد است اما در ایران این عدد 
کمتر از هشت درصد است و البته در برنامه هفتم 
این وزارتخانه  برای  توسعه تکلیف ۱۵ درصدی 
تعیین شده است.وی با بیان اینکه اتفاقات خوبی 
در حوزه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات انجام 
شده است، افزود: در همین راستا کارگروهی در 
دولت به نام اقتصاد دیجیتال تشکیل شده تا موانع 
بودجه  قوانین  در  شود.  برداشته  حوزه  این  در 
سنواتی در بند هفتم بودجه برای اقتصاد دیجیتال 
تعیین شده و برای اولین بار در برنامه هفتم نیز در 
مفاد مختلف به اقتصاد دیجیتال اشاره شده است.
شده  پیش بینی  تکالیف  گفت:  پور  زارع 
دیجیتال  اقتصاد  توسعه  برای  را  زیرساخت ها 
فراهم می کند. در زمینه بانکداری الکترونیک و 
هوشمند نیز نیاز به همین زیرساخت ها داریم. در 
ارتباطات موبایل از نظر سرعت و کیفیت در میانه 
جدول در بین کشورهای مختلف هستیم اما در 
ترافیک و ارتباطات ثابت در قعر جدول هستیم در 
حالی که مردم عمدتا از ارتباطات ثابت استفاده 
می کنند.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان 
اینکه برای اولین بار در کشور به تصاویر با کیفیت 
بالا از همه کره زمین دسترسی پیدا کردیم، اعلام 
کرد: هم اکنون در حال افزایش سرعت اینترنت 
ثابت مبتنی بر فیبر هستیم که سرعت نامحدود 
به مردم می تواند بدهد و در یکی از شهرهای 
توانستیم سرعت دانلود ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه و 
سرعت دانلود ۸۰۰ مگابیت بر ثانیه محقق شد 
و به دنبال رسیدن به سرعت گیگابیت بر ثانیه 
هستیم و در حال حاضر بیش از چهار میلیون 
کاربر به فیبر نوری دسترسی دارند و هم اکنون 
انجام  در ۲۰۰ شهر توسعه فیبر نوری در حال 
است و تا پایان سال به هشت میلیون خانوار می 
رسیم. همچنین به دنبال توسعه فیبر نوری تا ۲۰ 
میلیون کاربر یعنی همه خانوارهای شهری تا پایان 
دولت هستیم.زارع پور افزود: با زیرساخت هایی که 
با کمک بخش خصوصی ایجاد خواهد شد، فراهم 
کردن زیرساخت های پردازشی و حداکثر استفاده 
از هوش مصنوعی را در کشور داشته باشیم. از 
سوی دیگر کار بزرگی که انجام شده این است که 

به سمت دولت هوشمند حرکت کنیم. 

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

های  صندوق  ورشکستگی  خطر  به  توجه  با 
بسیاری  دیدگاه  از  البته  که   بازنشستگی 
شوند  می  محسوب  ورشکسته  صاحبنظران 
مسوولین اخیرا پیشنهاد ادغام صندوق بازنشستگی 
کشور با صندوق بازنسستگی نفت را داده اند و 
نمایندگان مجلس نیز برای کاهش ناترازی این 
صندوق ها، سن بازنشستگی را افزایش دادند تا 
شاید این خطر از سر صندوق های بازنشستگی 
رفع شود  اما به اعتقاد بساری از کارشناسان این 
ورشکستگی دلایل دیگری دارد و شاید افزایش 
سن بازنشستگی تنها دارویی مقطعی برای التیام 

این درد باشد.
در شرایطی که بیشتر صندوق های بازنشستگی 
مشکلات بسیاری دارند و در آستانه ورشکستگی 
هستند و زمزمه های ادغام صندوق بازنشستگی 
کشور با صندوق بازنشستگی نفت به گوش می 
رسد نمایندگان مجلس برای التیام این درد مزمن 
نسخه ای جدید پیچیده اند که بر مبنای آن سن 

بازنشستگی افرایش یابد
این در حالیست که بسیار از تحلیلگران بر این 
باورند که با این نسخه ها درد ورشکستگی صندوق 

های بازنشستگی درمان نمی شود
اقتصاددان  خدایی  شکر  فرشید  اساس  این  بر 
در گفتگو با »جهان اقتصاد« گفت:دولت شفاف 
،دست  بازنشستگی   های  صندوق  ورشکستگی 

اندازی دولت ها به منابع این صندوق هاست .
وی افزود: در دولت های  دهم و یازدهم ازمسیر 
ها  یارانه  بازنشستگی  های  از صندوق  برداشت  
پرداخت می شد و در حال حاضر نیز این صندوق 
ها حیاط خلوت نمایندگان مجلس ادوار و یا اقوام 
آن ها  برای لابی گری تبدیل شده و همچنین 
شرکت های زیر مجموعه صندوق ها نیز محلی 
برای توزیع رانت محسوب می شوند و این موضوع  
برای هیچ کسی مهم نیست که این منابع اموال  

افرادی است که بیمه پرداخت کرده اند.  
وی در ادامه گفت: به عبارتی می توان گفت دولت 
ها صندوق های بازنشستگی را به مرز ورشگستگی 
رسانده اند و به جای آن شرکت های زیان ده را 
جایگزین کرده  و اجازه ندادند تا مالکین اصلی آنها 

در اداره آنها وارد عمل شوند.
ها  صندوق  همه  درواقع  خدایی  شکر  گفته  به 
و  هاست  ان  بازنشستگان  و  کارکنان  به  متعلق 

متعلق به دولت ها نیست اما  در اداره آن ها دولت 
ها محوراصلی هستند و بر اساس  ارتباطات و رانت 
ها عناوین را توزیع میکنند و در واقع سفره پهن 

شده ای برای فساد سیستماتیک است .
بودجه  از  حاضر  حال  در  گفت:  ادامه  در  وی 
عمومی کشور نفت فروخته شده و به صندوق های 
بازنشستگی واریز می شود تا بتواند حقوق ها را 
پرداخت کنند این در حالیست که شرکت های 
زیر مجموعه نیز زیان ده و دارای مشکلات عدیده 

هستند.
لحاظ  از  همچنین  کرد:  تاکید  اقتصاددان  این 
ساختاری وحاکمیت شرکتی  و هم از منظر نگاه 

اقتصادی مشکلات زیادی وجود دارد.
عدم وجود بنگاه های اقتصادی

ها  زیر مجموعه شرکت  متاسفانه در  افزود:  وی 
بنگاه اقتصادی وجود ندارد و بنگاه اقتصادی در 
واقع به جایی گفته می شود که به سود و زیان 

فکر میکنند و این شرکت ها تنها عناوینی برای 
توزیع رانت هستند .

شکر خدایی در ادامه گفت: فارغ از اینکه منابع 
مدیریت  خوبی  به  بازنشستگی  های  صندوق 
نشده تا بتوانند جبران تورم در قبال پرداخت به 
بازنشسته ها صورت بگیرد اما ذخیره صندوق های 
بازنشستگی  نسبت به عمر بازنشستگی  نیز کوتاه 
و هزینه های تحمیل شده به صندوق ها بالا  بوده 

است.
سن  شدن  طولانی  اقتصاددان  این  گفته  به 
بازنشستگی سبب می شود تا مشکلات مربوط  به 
پرداخت های صندوق های بازنشستگی به تاخیر 
انداخته شود و همچنین منابع لازم برای اینکه 
مدت زمان بیشتری را برای بازنشستگی پرداخت 

کنند تجدید شود.
دولت دست از سر صندوق های بازنشستگی بردارد

وی افزود: بر این اساس می توان گفت  با این نحوه 
بازنشستگی مشکلات  اداره کردن صندوق های 
اساسی  و  نهایی  و  درست  راه  و  شود  نمی  حل 
برای حل مشکلات این است که دولت دست از 
سر صندوق هایی که متعلق به ان ها نیست بردارد

به گفته شکر خدایی راهکار دیگر برای برون رفت 
از مشکلات ، جبران خسارت و ضررو زیان ها و 
اموال تملک شده و فروخته شده به قیمت پایین 
توسط  دولت که به این صندوق ها وارده کرده 
همچنین  و   ها  ان  به  منابع  بازگرداندن   است 
از  شدگان  بیمه  به  ها  صندوق  اداره   واگذاری 
حاکمیت  ساختار  اصلاح  و  ازاد  انتخابات  طریق 

شرکتی است.
به نظر می رسد در مسیری که پیش می رود بعید 
است که مردم از این صندوق ها به راحتی بتوانند 

حقوق بازنشستگی دریافت کنند .

افزایش سن بازنشستگی تنها دارویی مقطعی برای صندوقهای بازنشستگی است؛

زخم کهنه!

عبدالملکی:

 تحریم نبود مشکلی در نقل وانتقالات مالی نداشتیم

راه های فرار بانک ها از اعطای وام را مسدود می کنیم

پاسکاری دستمزد کارگران

جهان اقتصاد: دبیر شورای عالی مناطق آزاد اظهار 
داشت: در بخش فروش نفت، هر مقدار نفت که 
بتوانیم تولید کنیم بعد از مصارف پالایشگاهی و 
داخلی، می  فروشیم و امروز مشکل وزارت نفت 

محدودیت در تولید است و نه مشکل در فروش.
مناطق  عالی  دبیر شورای  عبدالملکی،  حجت الله 
جذب  برای  تحریمی  موانع  به  اشاره  با  آزاد 
سرمایه گذار در مناطق آزاد و مذاکرات با هیات های 
مناطق  در  خارجی  خصوصی  بخش  و  تجاری 
آزاد مشترک اظهار داشت: واقعیت این است که 
نمی توانیم اثر تحریم ها را منکر شویم و تحریم ها 
حتما در فعالیت های اقتصادی و جذب سرمایه گذار 
موثر است و اگر شرایط تحریم  نبودیم حتما کارها 

را راحت تر انجام می دادیم و در نقل وانتقالات مالی 
و بانکی با مشکلی مواجه نبودیم.

وی ادامه داد: اما موضوع این است سابقه تحریم ها 
از  و  از ۴۰ سال می رسد  بیش  به  علیه کشورها 
و  هوشمند  تحریم های  تحت  گذشته  سال   ۱۰
فلج کننده قرار داریم، با این حال مبادلات مالی 
 ۱۰۰ از  بیش  سال  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
بزرگی  بسیار  عدد  این  که  است  دلار  میلیارد 

محسوب می شود.
روش های  اینکه  بیان  با  رییس جمهوری  مشاور 
جایگزینی  برای ساز و کار متعارف نقل و انتقالات 
مالی و پولی را فعال کرده ایم و تجارت خود را با 
این روش ها جلو می بریم، گفت: در همین دو سال 

گذشته حدود ۴.۵ درصد رشد اقتصادی مثبت را 
به دست آوردیم و کمیت صادرات کشور افزایش 
بخش  در  کرد:  تاکید  کرده است.عبدالملکی  پیدا 
فروش نفت، هر مقدار نفت که بتوانیم تولید کنیم 
بعد از مصارف پالایشگاهی و داخلی، می  فروشیم و 
امروز مشکل وزارت نفت محدودیت در تولید است 
و نه مشکل در فروش.وی با اشاره به استفاده از 
روش ها مبتنی بر علم اقتصاد تحریم، اظهار داشت: 
یک علمی، تحت عنوان اقتصاد تحریم داریم که 
درباره روش ها و الگوهای قابلیت های اقتصادی در 
علیرغم  بنابراین  می کند  تحریم صحبت  شرایط 
اینکه تحریم مشکلاتی برای کشور ایجاد کرده و 
ما آن مسکلات را منکر نمی شویم اما ساز و کار و 

فعالیت های اقتصادی متناسب با این شرایط شکل 
گرفته است.دبیر شورای عالی مناطق آزاد افزود: در 
طول ۱۰ سال گذشته در شرایط اعمال تحریم های 
فلج کننده، ده ها سرمایه گذار خارجی از کشورهای 
همسایه، چین، روسیه و حتی اروپایی وارد بازار 
ایران شده اند و از روش های جدید نقل وانتقالات 

پولی استفاده می کنند.
یک  تحریم  کرد:  تاکید  جمهوری  رییس  مشاور 
واقعیت است و همچنان ادامه دارد اما در همان 
علم اقتصاد تحریم گفته می شود که اگر تحریم 
در کوتاه مدت منجر به تحقق اهداف تحریم کننده 
نشود، بتدریج اثر خود را از دست می دهد و الان 

این اتفاق برای ایران افتاده است.

اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
به بیان توضیحاتی درباره لزوم ابلاغ هر چه زودتر 

آئین نامه اعطای وام مسکن روستایی پرداخت.
مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  شاکری  اقبال 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره 
بال  ابلاغ  در  مرکزی  بانک  فعلی  عملکرد  دلیل 
تأخیر آئین نامه اعطای وام مسکن روستایی گفت: 
متأسفانه در هشتمین ماه سال قرار داریم و هنوز 
آئین نامه اعطای وام ۳۵۰ میلیونی مسکن از سوی 
بانک مرکزی به بانک های عامل ابلاغ نشده است تا 
اعطای وام مسکن روستایی برای سال جاری شروع 

شود.
این نماینده مجلس بیان کرد: سال گذشته هم 
دولت و بانک مرکزی به حدی این آئین نامه را 
دیر ابلاغ کردند که عملًا مردم نتوانستند از آن 

برخوردار شوند، امسال هم به دولت فشار زیادی 
آوردیم که این آئین نامه را زودتر ابلاغ کنند و بعد 
از تأخیر دولت هم اکنون این آئین نامه گرفتار ابلاغ 

بانک مرکزی شده است.
برنامه  را در  بندی  بار  اولین  برای  ادامه داد:  وی 
تسهیلات  که  بانک هایی  که  کردیم  قید  هفتم 
تکلیفی قطعی به آنها ابلاغ شده و سهمشان به آنها 
توسط بانک مرکزی ابلاغ شده است، در صورتی 
که به تعهدات خودشان عمل نکنند و به همان 
در  و  آنها کسر می شود  مالی  نامه  تراز  از  میزان 
اختیار بانک هایی که کسری تراز نامه مالی ندارند با 

اولویت بانک مسکن قرار داده شود.
داد:  ادامه  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  این 
این بند یک اقدام خیلی مؤثر و بازدارنده در برابر 
بود  این  اقدام  این  بانک ها است. دلیل  اقدام  این 

که جریمه های که برای بانک ها مستنکف تعیین 
جمهور  رئیس  حتی  و  نمی داد  جواب  می شد 
چندین بار در جلسه شورای عالی مسکن پرداخت 

وام از سوی بانک ها را پیگیری کرده بودند.
این نماینده مجلس یازدهم در ادامه بیان کرد: با 
بانک هایی که مکلف به اعطای وام مسکن  تمام 

هستند به این صورت برخورد می شود. این شیوه 
بانک مرکزی برای ابلاغ نکردن آئین نامه اعطای 
وام مسکن یک استنکاف چندین ساله و مسبوق 

به سابقه است.
شاکری بیان کرد: هنوز در این شیوه بانک مرکزی 
و بانک های عامل تا حدودی منظم تر شده اند. با 
اصلاح آئین نامه بانک مرکزی و اصلاح نظام بانک 
داری اسلامی شرایط خیلی بهتر شده است و نظم 

بهتری ایجاد شده است.
کرد:  بیان  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  این 
به تعهدات قطعی خودشان برای اعطای  معمولاً 
عمل  اصلًا  خصوصی  بانک های  مخصوصاً  وام 
نمی کنند و بانک های دولتی به جز بانک مسکن 
تسهیلات  و  ندارند  قانون  به  عملی  آنچنان  هم 

پرداخت نمی کنند.

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران گفت: دولت یکی از 
بزرگترین کارفرمایان بوده و به گمان تشکل کارگری با افزایش دستمزد با 

آنکه بزرگترین کارفرما است متضرر می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، هشتم آبان ۱۴۰۲ شورای عالی کار با حضور وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد اما جلسه بدون نتیجه پایان یافت. پس 
از کش و قوس بسیار درباره تغییر دستمزد جامعه کارگران، در نهایت قرار 
بود این موضوع در جلسه ای در مهر ماه مطرح و رأی گیری شود که متأسفانه 
از دستور جلسه شورای عالی کار خارج شد؛ به همین دلیل نماینده کارگری 
نیز در این جلسه حاضر نشد.مقرر شد در حوزه ترمیم دستمزد کارگران طی 
جلساتی با حضور نمایندگان هر دو طرف )کارگران و کارفرمایان( موضوع 
مورد بررسی قرار گیرد و پایان آبان، شورای عالی کار مجدد تشکیل جلسه 
دهد.در حالی که نرخ تورم قدرت خرید اقشار آسیب پذیر از جمله جامعه 
کارگران را دچار مخاطرات بسیاری کرده بهبود حقوق و دستمزد کارگران 
ضرورتی اجتناب ناپذیر است؛ اما به نظر می رسد جلسه امروز شورای کار 
باز هم بدون مطرح شدن موضوع ترمیم حقوق و دستمزد کارگران برگزار 
خواهد شد. گویا دولت تمایلی به رسیدگی این مساله نداشته و آن را محول 
به بنگاه ها و خود کارفرمایان کرده است.سمیه گلپور، رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ایران در پاسخ به این پرسش مهر که چرا شورای 
عالی کار موضوع ترمیم دستمزد کارگران را از دستور کار خود خارج کرده 
است، گفت: بر اساس ماده ۴۱ قانون کار، همه ساله شورای عالی کار موظف 
است، منطبق با نرخ تورم اعلامی از سوی دولت و سبد معیشتی که از سوی 
مراجع قانونی اعلام می شود حداقل دریافتی کارگران را مصوب و اعلام کند. 

آنچه در اسفند سال گذشته مصوب و از ابتدای سال ابلاغ شد متناسب با 
نرخ تورم نبود؛ بنابراین در همان شورا به گروه شرکا اجتماعی کارگران اعلام 
شد که قطعاً با توجه به شعار سال، نرخ تورم کنترل شده و نباید نگران این 
مساله بود. آنچه در اسفند سال گذشته مصوب و از ابتدای سال ابلاغ شد 
متناسب با نرخ تورم نبود؛ بنابراین در همان شورا به گروه شرکا اجتماعی 
کارگران اعلام شد که قطعاً با توجه به شعار سال، نرخ تورم کنترل شده و 
نباید نگران این مساله بودوی افزود: قول داده شد در ادامه چنانچه افزایش 
دستمزد کارگران متناسب با نرخ تورم نبود، تغییر اعمال شود. با توجه به 
آنچه دولت اعلام می کند و حتی نرخ تورم در برخی استان ها به بالای ۵۰ 
درصد رسیده متأسفانه حداقل دستمزد ثابت مانده است؛ از این رو سبد 
معیشت کارگران که میلیون ها نفر از جمعیت کشور را تشکیل می دهند و 
حتی می توان با قاطعیت گفت که بیش از نیمی از شاغلان کشور جز اقشار 
کارگری هستند، بهره مندی از مسأله ای که رسماً در دفاع از حق کارگران در 
قانون کار اعلام شده، رعایت نمی شود.رئیس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران ایران در ادامه به پیشنهاد این کانون اشاره کرد و گفت: کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ایران به عنوان یکی از بزرگترین تشکل های 
کارگری که شامل حرفه های مختلف، صنایع گوناگون و خدمات است و 
نیز صدها صنف مختلف، پیشنهاد دارد ای کاش به جای اینکه ما چشم به 
شورای عالی کار بدوزیم که در پایان هر سال چنین سناریویی داشته باشد 
و حداقل حقوق را تعیین کند موضوع در سازمان برنامه و بودجه، دقیقاً در 
محلی که بودجه و منابع مالی نوشته می شود، شورای عالی کار صندلی برای 
دفاع از حق کارگران کشور داشته باشد.وی افزود: در این سازمان است که 

شورای عالی کار می تواند قدرت چانه زنی داشته باشد. هنگامی که در این 
محل افرادی که به نوعی یا کارگر هستند یا کارفرما یا حتی بخش دولتی 
متولی، حضور ندارند وقتی تصمیم گرفته می شود افزایش حقوق مثلًا ۲۰ 
درصد باشد در ادامه اعضای شورای عالی کار هنگام تعیین حداقل دستمزد 
چقدر قدرت چانه زنی دارد، ۲ درصد نهایت ۷ درصد. نمی تواند افزایش 
بیشتری را اعمال کند زیرا در سازمان برنامه و بودجه منابع مالی آن دیده 
نشده است. به همین دلیل است که در سالی که حجت الله عبدالملکی 
بود و ۵۷ درصد  را عده دار  اجتماعی  رفاه  و  تعاون، کار  سکاندار وزارت 
ایجاد شد. حتی برخی شایعه ها  به دستمزد کارگران اضافه کرد چالش 
همین موضوع را علت تغییر وزیر عنوان کردند.گلپور در ادامه سخنان خود 
تاکید کرد: کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران خواهان این است 
که اکنون که بودجه کشور در حال نگارش است چرا در این بودجه برای 
این جمعیت که چرخ های صنعت و اقتصاد در دستان آنها می چرخد هیچ 
نماینده ای از کارگران حضور ندارد که از حق آنها دفاع کند که اگر بناست 
روزانه معادل آنچه سازمان های جهانی اعلام کرده باید ۲ هزار کالری به یک 
فرد برسد که از گرسنگی تلف نشود و با توجه به پنجره جمعیتی که شاهد 
هستیم و جمعیت کارگری با لبیک به درخواست مسئولان در فرزندآوری 
عیالوارتر شدند، آیا با مبلغ ۷ میلیون و ۵۰۰ تومان برای یک خانواده حداقل 
دارای ۴ نفر قابل تأمین است. در این چرخه مسکن، بهداشت و درمان، بسته 
فرهنگی و آموزشی را نادیده می گیریم و فقط درباره سفره کارگران صحبت 
می کنیم؛ در حالی که مطابق قانون کار تمام این مسائل برای جمعیت 

کارگری کشور دیده شده است.

ارز مفت توزیع نمی شود، اما...!
دانشگاه  اقتصاد  استاد  اقبال-  نیکو  اکبر  علی 

تهران
رئیس بانک مرکزی با بیان اینکه بانک مرکزی 
مسئول تورم نیست، تئوری جدیدی وارد اقتصاد 
کرده است. از طرفی این حرف صحیح است به 
بانک مرکزی را مجبور به  اینکه دولت  خاطر 
است  بانک مرکزی مجبور  میکند.  پول  چاپ 
دستورات را اجرا کند و در نتیجه تقصیری در 
این زمینه ندارد. اما این حرف که ارز مفت نباید 
در جامعه پخش شود حرف درستی است. اگر 
ارز مفت در کشور توزیع نمیشد انقدر تورم نبود.

چون ارز مفت در جامعه پخش میشود  نقدینگی 
به این صورت بالا میرود و تورم به وجود میآید. 
اگر در کشور ارز به کسی به صورت مفت داده 
ارز قیمت دارد.  بهتر می شود.  نشود، شرایط 
پول گران قیمت و با ارزش است. باید با پول 
باعث  طرف  یک  از  پول  کرد.  رفتار  درست 
کم  را  تورم  میتواند  و  است  اقتصاد  پیشرفت 
کند، همچنین میتواند باعث کاهش گرفتاریها 
و بدبختیها شود و در عین حال، از طرف دیگر 

میتواند مشکلات عدیدهای ایجاد کند.
دولت برای انواع و اقسام هزینههایی دارد که ۶۰ 
تا ۷۰ درصد آن غیر اقتصادی است، بنابراین 
تحت عناوین فرهنگی و اجتماعی و امثالهم، 
پول چاپ میکند. این موضوع به این معنا نیست 
که چنین مسائلی اهمیت ندارد اما اهمیت این 
موضوعات در اقتصاد و فشار آن بر روی اقتصاد، 
حد و اندازه دارد. باید در خرج پول تعادل را 

رعایت کرد.
تورم باید در حد دو تا سه درصد پایین بیاید. 
زمانی که تورم بالاتر از دو یا ۳ درصد است و 
این نرخ در ایران به ۵۰ تا ۶۰ درصد میرسد، 
مقصر اصلی بانک مرکزی است. بانک مرکزی 
نمیتواند استعفا بدهد و از اقتصاد بیرون برود 
و اعلام کند پولی خرج نمیکند. نقدینگیهای 
از  است،  و غریب که در دست دولت  عجیب 
کجا میآید؟ آیا در اقتصاد ایران بانکهای مرکزی 
خرج  مرکزی  بانک  که  دارد  وجود  دیگری 
نمیکند و از این مراکز پول برداشت میشود؟ 
بانک مرکزی مسئول ارزش پول هر کشوری 
است. تنها یک قانون برای بانک مرکزی وجود 
بانک مرکزی  رئیس  است که  این  آن  و  دارد 
مسئول نقدینگی یک کشور است. چگونه رئیس 
بانک مرکزی زمانی که نقدینگی و یا تورم در 
کشور بالاست ، می تواند ادعا کند که در این 
به  توجه  بدون  نباید  است؟  تقصیر  بی  زمینه 
زمینههای اقتصادی مسائل، راجع به آن سخن 
گفت. حرف باید زمینه اقتصادی داشته باشد. 
صحبت هایی که در این زمینه بیان می شود از 

مبنا با علم اقتصاد در تضاد است. 
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صنعت و معدن یادداشت

 اقتصاد دریا محور
 از شعار تا واقعیت

مسعود دانشمند - عضو هیات نمایندگان اتاق 
ایران

تحقق  برای  است  معتقد  سیزدهم  دولت 
سیاستهای اقتصاد دریامحور، نیازمند مدیریت 
یکپارچه در کشور هستیم اما هنوز سیاست 
گذاری دولت برای توسعه اقتصاد دریا در حد 
نوشتن بر روی کاغذ است. در واقع می توان 
گفت یکی از مشکلات اساسی ما این است 
که هیچ ترانزینتی در بنادر ایران نداریم و به 
عبارتی جابه جایی  بارهای داخلی خودمان 

است .
معناست که  این  به  عبارتی  به  دریا  اقتصاد 
۸۰ درصد  جابه جایی برای  دیگر کشورها 
بوده و ۲۰ درصد بار مربوط به خود است  اما 

متاسفانه  ما از این امتیاز محروم هستیم
از سوی دیگر باید توجه داشت که ایران از  
کشتی  به  دادن  آذوقه  و  بانکرینگ  صنعت 
ها نیز محروم است همچنین دلیل نداشتن 
امکانات مذکو این است که ما به راحتی نمی 
توانیم با کل دنیا مبادلات بانکی انجام دهیم و 
مادمی که به نظام بانکی در دنیا متصل نشویم 

کاری از پیش نمی رود
عدم  و  ها  تحریم  تاثیر  از  نباید  که  لگرچه 
پذیرش اف ای تی اف غافل شویم که امکان 
کند.   نمی  فراهم  را  با سایر کشورها  مبادله 
بنابراین می توان نتیجه گرفت که تا سیستم 
بانکی و مشکلات تحریمی حل نشود  نمی 
توانیم راجع به اقتصاد دریا صحبت کنیم و 

عملا کاری از پیش نمی رود
دریا   اقتصاد  توسعه  توان گفت   درواقع می 
وارد  کشتی  اگر  چراکه  است   شعار  تنها  
دریای ما بشود قوانین بندری ما بر این اساس 
است که باید کشتی وارد شده عوارض بندری 
بپردازد   این در حالیست که در هیچ کجای 
دنیا چنین قوانینی وجود ندارد و همین عوامل 
سبب می شوند تا اقتصاد دریا در کشورتنها در 

حد شعار باقی بماند
بر این اساس می توان نتیجه گرفت که باید 
اصللحاتی در زمینه قوانین  بندری ، مقررات 
اقتصاد کشتیرانی ، تحریم ها و مسایل بانکی 
انجام شود و در آنصورت می توان در خصوص 

توسعه اقتصاد دریا صحبت کرد.

۴3 هزار و ۵۰۰ واحد اقتصادی 
راکد داریم

۴۳ هزار و ۵۰۰ واحد اقتصادی راکد داریم
یک مقام مسئول گفت: در ابتدای دولت سیزدهم 
بیش از ۵۰ هزار واحد اقتصادی تعطیل و نیمه 
احیای  نهضت  تشکیل  با  که  داشتیم  تعطیل 
و  هزار   ۶ تاکنون  دولت  در  اقتصادی  واحدهای 

۵۵۳ واحد تولیدی احیا شد.
با  مدنی  امیرحسین  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
بیان اینکه در ابتدای دولت سیزدهم بیش از ۵۰ 
هزار واحد تعطیل و نیمه تعطیل داشتیم، اظهار 
کرد: از ابتدای دولت سیزدهم و تشکیل نهضت 
 ۶ تاکنون  دولت  در  اقتصادی  واحدهای  احیای 
هزار و ۵۵۳ واحد تولیدی احیا شد و به چرخه 
تولید بازگشت. این میزان احیایی که اتفاق افتاده 
ایجاد  غیرمستقیم  و  مستقیم  شغل  هزار   ۱۴۵
 ۱۸۲ احیا،  این  واسطه  به  مجموع  در  و  کرده 
انجام  گذاری های  سرمایه  تومان  میلیارد  هزار 

شده است.
واحدهای  احیای  نهضت  در  دولت  نماینده 
این  مالی  تأمین  برای  کرد:  اضافه  اقتصادی 
جمله  از  مختلف  ابزارهای  از  استفاده  واحدها 
منابع  بورس،  در  مردمی  سرمایه های  و  منابع 
در  گذاری  سرمایه  برای  صندوق ها  و  بانک ها 
واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل جز اولویت های 

این دولت بوده است.
مدنی گفت: امسال با اولویتی که در تبصره ۱۸ 
قانون بودجه ۱۴۰۲ گذاشته شد و بر اساس ابلاغ 
حساب  امنای  هیئت  تصویب  و  اقتصاد  وزارت 
عدالت و پیشرفت، احیای واحدهای اقتصادی در 

اولویت پرداخت تسهیلات قرار گرفت.
وی افزود: امسال بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان 
نیمه  و  تعطیل  واحدهای  احیای  برای  منابع 
تعطیل اختصاص خواهد یافت که تاکنون از این 
البته  میزان، ۶ هزار میلیارد تومان پرداخت شد 
خواهد  سرعت  پرداخت ها  دوم  ماهه  شش  در 
گرفت. سال گذشته هم حدود ۱۵ هزار میلیارد 
اقتصادی  واحدهای  احیای  برای  منابع  تومان 

سرمایه گذاری شد.
واحدهای  احیای  نهضت  در  دولت  نماینده 
اقتصادی گفت: منابع مردم، احیاگران، سهامداران 
و صاحبان بنگاه ها در کنار منابع دولتی به احیای 

واحدهای راکد و نیمه فعال منجر می شود.

مهلت ثبت نام خودروهای وارداتی 
تمدید شد

به  اشاره  ضمن  خودروها  یکپارچه  سامانه  مدیر 
اینکه سه مدل خودروی جدید کمی با تاخیر )از 
زمان آغاز ثبت نام خودروهای وارداتی( به لیست 
اضافه  وارداتی  خودروهای  ابتدایی  مدل  هشت 
شد، از تمدید یک روز دیگر این مهلت )تا پایان 
فردا شب ۳۰ آبان( در جهت ایجاد عدالت برای 
همه مشتریان خبر داد.مهدی تقدسی در خبری 
مهلت  روزه  یک  تمدید  از  ایسنا،  به  اختصاصی 
ثبت نام خودروهای وارداتی تا پایان روز سه شنبه 
یکپارچه  سامانه  داد.مدیر  خبر  آبان(   ۳۰(
خودروها، تصریح کرد: با توجه به اینکه در ابتدا 
عرضه  از  دور  این  در  وارداتی  خودروی  هشت 
خودروهای وارداتی ویژه متقاضیانی که در مرحله 
ثبت نام  خودروهای وارداتی اقدام کرده بودند، از 
صبح روز شنبه )۲۷ آبان ماه( آغاز و سپس سه 
یک  شد،  اضافه  لیست  این  به  دیگر  محصول 
تا  این مهلت ثبت نام را تمدید کردیم  روز دیگر 
عدالت برقرار باشد.متقاضیان خودروهای وارداتی 
اسفند  در  اول  مرحله  ثبت نام  آغاز  از  پیش  که 
را  تومانی  میلیون   ۵۰۰ وجه  گذشته،  سال  ماه 
از ششم اسفند  بلوکه و  در حساب وکالتی خود 
سامانه  طریق  از  خود  درخواست  ثبت  برای  ماه 
یکپارچه تخصیص خودروها اقدام کرده بودند اما 
هنوز در سه مرحله تخصیص خودروهای وارداتی 
از  بود،  نگرفته  به آن ها صورت  قبلی، تخصیصی 
ثبت   برای  می توانستد  ماه(  آبان   ۲۷( روز شنبه 
درخواست خود از بین ۱۱ محصول عرضه شده 
)هشت عرضه در ابتدا و سپس اضافه شدن سه 

محصول دیگر( اقدام کنند.

شیوه قیمت گذاری تغییر می کند
مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت 
با بیان اینکه ارزش گذاری برندها تا پایان سال 
انجام می شود، گفت: با سازمان حمایت کمیته ای 
برای بررسی تأثیر ارزش گذاری برندها بر قیمت 

گذاری تشکیل دادیم.
امیرحسین اسدی مدیرکل دفتر خدمات کسب 
و کار وزارت صمت در گفت وگو با خبرنگار مهر 
در مورد وضعیت حمایت از برندها، اظهار کرد: 
چندی پیش کمیسیون ملی برند و کمیسیون 
ملی تبلیغات در وزارت صمت تشکیل شد؛ آئین 
نامه ای هم برای حمایت از برندهای برتر تدوین 
کردیم. با صدا و سیما و شبکه های مجازی تعامل 
کردیم تا بسته ای ۲۰۰ میلیارد تومانی در بحث 
تبلیغات به عنوان برند برتر به شرکت ها اختصاص 

دهیم.
وی افزود: اساسِ جشنواره انتخاب برند برتر را بر 
اساس شاخص های رضایت مشتری، نظام مبتنی 
طراحی  محوری  صادرات  و  دیجیتال  تحول  بر 
شده که پایان آذر ماه سال جاری کلید می خورد.

اسدی در مورد نحوه ارزش گذاری برندها تصریح 
کرد: متأسفانه در کشور نهاد ارزش گذاری برند 
نداریم. به همین دلیل نیز با وزارت دادگستری و 
سازمان ثبت مالکیت صحبت کردیم و کمیته ای 
بحث  تا  گرفت  شکل  بازرگانی  اتاق  حضور  با 

ارزش گذاری برند را شروع کنیم.
وی با بیان اینکه برندهای برتر هم از تسهیلات 
بهره مند خواهند شد، ادامه داد: در همین راستا 
بحث استفاده از ملاک های ارزش گذاری در قیمت 
گذاری محصول را شروع کردیم تا از نظام حرفه ای 

استفاده از برند در نوع محصول بهره ببریم.
مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت 
تصریح کرد: در گام نخست فراخوان می دهیم و 
در  می کنیم.  اعلام  را  شاخص ها  فراخوان  طبق 
ادامه صنایع اطلاعات مربوطه از جمله وضعیت 
ارتباط با مشتری، اشتغال برند و... را بارگذاری 
می کنند. در گام بعدی این اطلاعات را به صورت 
علمی اندازه گیری می کنیم تا از این طریق برند 
بر  مبتنی  مردم  نهایت  در  و  یابد  توسعه  خوب 
کیفیت محصول، جامع محوری و خدمات پس 

از فروش کالا بخرند.
وی با بیان اینکه با استفاده از نظام ارزش گذاری، 
قیمت گذاری کالاها را در آینده انجام خواهیم 
داد، گفت: با سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان برای بررسی تأثیر ارزش گذاری بر 

قیمت گذاری کمیته ای تشکیل داده ایم.
اسدی افزود: در کشور برندی داریم که روی خود 
کار می کند و از آن طرف شرکتی را داریم که به 
صورت زیر پله ای فعال است با این حال در بهای 
تمام شده همه را یکسان در نظر می گیریم و در 
واقع همه با قیمت یکسان کالای تولیدی خود را 

می فروشند.
وی تصریح کرد: این در حالیست که شرکت های 
بزرگ و شرکت هایی که علمی و کارشناسی کار 
بهره وری  نظام  و  تولید  توسعه خط  با  می کنند 
بهای تمام شده را کاهش داده و روی برند سازی 
بزرگ  و  ملی  برند  اهمیت  هم هزینه می کنند. 
را زمانی متوجه می شویم که بدانیم این برندها 

می توانند حتی صادرات را هم تسهیل کنند.

نمایشگاه بین المللی »ایران متافو« سوم آذر افتتاح می شود

 حضور پررنگ شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه متافو

چهار ضرورت برای توسعه مناطق ویژه اقتصادی

 »عبدالکریم جلالی« مدیر نمایشگاه »ایران متافو« در نشستی خبری در 
راستای برگزاری نمایشگاه »متافو« عنوان کرد: بیستمین دوره از نمایشگاه 
معدنی،  صنایع  فولاد،  همانند  حوزه هایی  در  متافو«  »ایران  بین المللی 
فلزات غیرآهنی از جمله مس، آلومینیوم و روی، لوله پروفیل، ریخته گری، 
قالب سازی، ماشین کاری، آهنگری، نسوزها، دایکست، کوره های صنعتی 
و عملیات حرارتی با حضور فعالان داخلی و خارجی این بخش ها برگزار 

می شود.
به گزارش جهان اقتصاد، جلالی در ادامه یادآور شد: نمایشگاه متافو، در 
واقع بزرگ ترین نمایشگاه در حوزه متالورژی در خاورمیانه و شمال آفریقا 
به شمار می رود. دوران طلایی نمایشگاه متافو دورانی بود که فضای کشور 
به سمت فضای بین المللی سوق پیدا کرده بود که در آن زمان بیش از ۴۰ 
درصد از مشارکت کنندگان خارجی بودند. از این رو نمایشگاه قادر شده بود 
که خود را در سطح بین المللی معرفی کند. نگاه ما به نمایشگاه به نوعی 
نگاه انتقال فناوری به داخل کشور است. هرچند در دنیا نمایشگاه های 
مشابه دو ساله یا حتی چهار ساله برگزار می شوند، اما با توجه به این 
موضوع که ما یک کشور در حال رشد هستیم، از همین رو این نمایشگاه به 

صورت سالانه برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون بیستمین سال برگزاری نمایشگاه است، 
گفت: نمایشگاه بیش از ۴۳ هزار مترمربع فضا دارد که از این فضا بیش 
از ۲۳ هزار مترمربع فضای مفید در اختیار داریم و نسبت به سال گذشته 
۲۰ درصد افزایش فضا و از نظر تعداد شرکت کنندگان ۳۰ درصد افزایش 
داشته ایم. ۱۴ سالن در اختیار داریم و در این فضا حدود ۸۰۰ شرکت 
داخلی و خارجی درخواست داده و ثبت شده اند. برای شرکت های داخلی 
در اختصاص فضا دچار بحران بودیم و حدود ۴۰۰ شرکت قادر به حضور 
در نمایشگاه نشدند. ضمن اینکه ۱۵۰ برند خارجی از کشور های افعانستان، 
پاکستان، تاجیکستان، ارمنستان، عراق، سوریه، لبنان، ترکیه، هند، آلمان، 
اسپانیا، دانمارک، چین، روسیه و کره جنوبی و... در این رویداد حضور دارند.

وی همچنین درباره تبلیغات نمایشگاه عنوان کرد: برای نمایشگاه تبلیغات 
گسترده انجام داده ایم و از طریق دعوت نامه رسمی، تبلیغات رسانه ای، 

فضای مجازی و بیلبورد شهری تبلیغات انجام داده ایم.
گفت:  نمایشگاه،  در  دانش بنیان  شرکت های  حضور  خصوص  در  وی 
شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه حضور چشمگیر دارند. در حاشیه 
نمایشگاه نیز همایش ها، پنل های تخصصی و کارگاه های آموزشی متعددی 
شرکت های  حضور  که  صنایعی  از  یکی  خوشبختانه  می شود.  برگزار 
دانش بنیان در آن گسترده است، صنعت متالورژی است و ما هم یک سالن 
را به شرکت های دانش بنیان اختصاص داده ایم، ضمن اینکه شرکت های 
دانش بنیان دیگر هم به صورت مستقل و فعال در بقیه سالن ها حضور 
دارند. در نمایشگاه متافو به دنبال این موضوع بوده ایم که کل زنجیره از 
معدن تا قطعه سازان را در کنار همدیگر داشته باشیم. سازمان ایمیدرو نیز 
در این رویداد حضور دارد.جلالی درباره کارکرد نمایشگاه عنوان کرد: یکی 
از اهداف برگزاری نمایشگاه ها کمک به صنایع متالورژی است. ما کشور 
در حال توسعه هستیم و باید نمایشگاه های باکیفیت برگزار کنیم تا نتایج 
مثبتی برای صنایع برای ما به همراه داشته باشد.وی همچنین افزود: برای 
روز افتتاحیه نمایشگاه از بالاترین مقام وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

معاونان آن و رئیس کمیسیون مجلس شورای و تعدادی از نمایندگان 
مجلس دعوت به عمل آمده است.جلالی بیان داشت: سال آینده امیدواریم 
نمایشگاه های عمومی تر در شهر آفتاب و ایران مال برگزار شود و فضا برای 
متافو بیشتر شود. همچنین امیدواریم با آمدن مترو مشکل ترافیک منطقه 

نیز تا حدی قابل قبولی حل شود.
همچنین در این نشست »عبدالحمید قدیمی« دبیر انجمن صنفی صنعت 
ریخته گری ایران در این نشست عنوان کرد: ما منابع معدنی بسیاری در 
کشور داریم که اگر به صورت خام فروخته شود، ارزش افزوده چندانی برای 
ما ایجاد نخواهد کرد. ضروری است این مواد خام را تبدیل به محصول 
ایجاد  میلگرد فولادی شود،  و  به شمش  تبدیل  اگر سنگ آهن  کنیم. 
ارزش افزوده خواهد کرد. باید با استفاده از دانش فنی و با کمک متخصصان 
بتوانیم محصولاتی با ارزش افزوده بالا تولید کنیم و نمایشگاه متافو در 
راستای ایجاد این ارزش افزوده است و این نمایشگاه به تمام معنا یک 
نمایشگاه متالورژی است و همواره شاهد حضور شرکت های متالورژی در 
نمایشگاه هستیم که حرفی برای گفتن دارند.وی در ادامه خاطرنشان کرد: 
کار مهمی که طی سال ها در این نمایشگاه انجام شده، این است که مدیر 
نمایشگاه طی سال های گذشته روابط گسترده ای با تشکل ها ایجاد کرده  و 
تقریباً تمام تشکل هایی که در این صنایع معدنی هستند در کنار متافو قرار 
دارند بنابراین تبلیغات برای نمایشگاه را خود این تشکل ها و انجمن ها انجام 
می دهند.وی در ادامه تاکید کرد: این نمایشگاه یک نمایشگاه تخصصی 
است و مخاطب خاص دارد و مخاطب آن کسانی هستند که کسب و 
نیازمند فضای  با صنایع معدنی است. متالورژی کشور  کارشان مرتبط 
بیشتری است و ما از مسوولان به صورت جدی درخواست داریم فضای 
بیشتری به این نمایشگاه اختصاص بدهند، چراکه متافو یکی از بزرگ ترین 
نمایشگاه های بین المللی در این صنعت به شمار می رود. این نمایشگاه از هر 
بعد خود اثر توسعه ای به همراه دارد. این نمایشگاه زمینه یادگیری بسیار 
بالایی برای کسانی که خواهان آن هستند دارد، از این رو باید کمک کرد 

که به بهترین نحو ممکن برگزار شود.
همچنین در این نشست خبری، »وحید یعقوبی« معاون اجرایی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران عنوان کرد: ما به عنوان انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، از ۱۵ سال پیش در کنار متافو قرار گرفته ایم. در سال های 
نمایشگاه  بزرگ ترین  هم اکنون  و  شد  آغاز  سالن  دو  با  متافو  ابتدایی 
متالورژی خاورمیانه است. سهم عمده نمایشگاه متافو به صنعت آهن و 

فولاد برمی گردد. به لحاظ آماری سال گذشته ۹۳ شرکت آهن و فولاد را 
در نمایشگاه داشتیم و امسال با رشد ۲۰ درصدی به ۱۱۲ شرکت تولیدی 
در زنجیره فولاد از سنگ آهن تا محصول نهایی و شرکت های بازرگانی و 

تهیه مواد اولیه و توسعه صادرات رسیده است.
 ۸ بالای  فولاد  صنعت   ۱۴۰۱ سال  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  یعقوبی 
صنعتی  این  است؛  داشته  همراه  به  ارزآوری  کشور  برای  دلار  میلیارد 
که در کنار صنایعی، چون نفت، گاز و پتروشیمی نیاز کشور به ارز را 
تامین می کند، باید فضا های مختلف برای توسعه آن در نظر گرفته شود 
و نمایشگاه متافو یکی از همین فضاهاست که بسیار به این صنعت کمک 
کرده است. متافو بزرگ ترین کارکردی که برای صنعت فولاد داشته در 
راستای توسعه صادرات و تامین مواد اولیه بوده است. در دنیا نمایشگاه ها 
بیشتر رویکرد تکنولوژیکی دارند، از این رو دو سال یک بار برگزار می شود، 
چراکه تکنولوژی سال به سال تغییر نمی کند در صنعت فولاد معمولاً چهار 
سال یک بار تکنولوژی دستخوش تغییر می شود، اما کارکرد متافو علاوه بر 
بحث تکنولوژی کارکرد آن بیشتر به تامین مواد اولیه و توسعه صادرات 
برمی گردد. یک زمانی که هیات های خارجی به ایران می آمدند در آن زمان 
توسعه صادرات بسیار اتفاق افتاد. این دو کارکرد در حقیقت کارکرد های 
اصلی برای صنعت فولاد بوده است.وی با اشاره به تمایز نمایشگاه متافو 
نسبت به سایر نمایشگاه های مشابه بیان کرد: نقطه تمایز متافو نسبت 
به سایر نمایشگاه های مشابه آن است که در این نمایشگاه معمولاً تمام 
تشکل های مربوط به صنعت فولاد حضور دارند؛ بنابراین متافو بدون اینکه 
تبلیغ مستقیمی برای آن صورت بگیرد در بین صنعتگران فولاد جا افتاده 
است؛ نقطه دوم حضور فعال بخش خصوصی صنعت فولاد در متافو است. 
سایر نمایشگاه ها بیشتر شرکت های خصولتی حضور دارند؛ هرچند به لحاظ 
قانونی همه شرکت ها خصوصی هستند، اما در اصطلاح در نمایشگاه ها 
بیشتر شرکت های خصولتی ها حضور دارند، اما در متافو بخش خصوصی 
واقعی نیز از آن استقبال می کند. بدون شک وقتی یک نمایشگاهی به 
استقبال  آن  از  نیز  و شرکت ها  برگزار می شود  پایتخت  در  این وسعت 
می کنند و تاثیرگذاری آن در اقتصاد و صنعت کشور مبرهن است بنابراین 
انتظار می رود که مسوولان تصمیم گیر نیز نسبت به نمایشگاه با مسوولیت 
بیشتری برخورد کنند. حدود دو تا سه سال است که ما به سازمان توسعه 
تجارت و نمایشگاه بین المللی و وزارت صنعت، معدن تجارت درخواست 
داده ایم که ترتیبی اتخاذ دهند که کل سالن نمایشگاه ها در اختیار متافو 
قرار گیرد. سال گذشته این قول داده شد، اما امسال شاهد هستیم که یک 
نمایشگاه غیرمرتبط با متالورژی در کنار متافو قرار گرفته است و حدود 
۴۰۰ شرکت و بعضاً شرکت های بزرگ بیرون مانده اند که کوچک ترین 
آن ها ۲۰۰ میلیون دلار برای کشور ارزآوری دارد. این شرکت ها با حضور در 
نمایشگاه می توانند به اقتصاد کشور رونق دهند. باید در مسیر این مطالبه 
یک رویکرد رسانه ای شکل بگیرد. باید به این چالش پرداخته شود که سال 
آینده شاهد بیرون ماندن این ۴۰۰ شرکت از نمایشگاه نباشیم. در انجمن 

۲۸۶ عضو داریم حدود ۱۲ شرکت نتوانستند فضا بگیرند.
لازم به یادآوری است که بیستمین نمایشگاه بین المللی »ایران متافو« 
سوم تا ششم آذرماه ۱۴۰۲در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

برگزار می شود.

کورش فتاحی، گفت: بارزترین خصوصیت منطقه ویژه اقتصادی لامرد تعلق به ایمیدرو 
است.

 ایمیدور، نهادی اثربخش و کارآمد و متولی صنایع معدنی ایران است و سرمایه گذار و 
صنعتگری که به منطقه لامرد می آید عملا با یکی از مهمترین نهادهای اقتصادی و صنعتی 

کشور همکاری می کند.
کورش فتاحی، مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی لامرد، در خصوص نقش مناطق ویژه 
اقتصادی کشور به مدار اقتصادی، گفت: مبنای اصلی ایجاد مناطق آزاد یا ویژه اقتصادی 
ناظر بر امر صادرات و سرمایه پذیری است. به همین دلیل این مناطق را طوری طراحی 
کرده اند که چه از لحاظ قانونی و چه از لحاظ زیر ساختی تسهیلاتی برای سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی فراهم شود تا آن ها بتوانند مشتاق تر و راحت تر در آن منطقه حضور پیدا 

کنند.
او با بیان اینکه مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در نهایت رونق اقتصادی، رشد تولید ناخالص 
داخلی )GDP( و همچنین بهبود دیپلماسی را به همراه دارند، افرود: تبدیل موادخام به 
محصول نهایی و صادرات آن با هدف ارز آوری، مهمترین کارویژه مناطق آزاد اقتصادی 

است.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی لامرد در پاسخ به این سوال که چالش  مناطق ویژه اقتصادی 
چیست؟ گفت: می توان چالش مناطق ویژه و آزاد اقتصادی را حول ۴ محور بررسی کرد. 
ما در کشور یک رویکرد عمومی به اقتصاد داریم؛ اما زمانی که برای یک منطقه واژه ویژه 
و یا آزاد را به کار می بریم، باید نگاه خاصی به آن داشته باشیم. نمی توانیم با نگاه عمومی 
سرزمین اصلی به مناطق ویژه و آزاد نگاه کنیم. بنابراین تصمیم گیران اقتصادی باید به این 

نقطه برسند که باید نسبت به این مناطق رویکرد دیگری داشته باشند.
او ادامه داد: نکته دوم بحث قانون گذاری است. درحال حاضر قوانین پاسخگوی نیاز مناطق 
آزاد اقتصادی نیست. ما از سوی قانون گذاران به معافیت ها، امکانات و تسهیلات بیشتری در 
این مناطق نیاز داریم تا نسبت به جذب سرمایه گذار بالاخص سرمایه گذار خارجی، رغبت 

بیشتری فراهم شود. امیدوارم اکنون که برنامه هفتم توسعه در مجلس بررسی می شود، 
قانون گذاران محترم نگاه ویژه ای به قوانین خاص مناطق آزاد و ویژه داشته باشند.

کورش فتاحی، توسعه زیر ساخت ها را سومین نیاز مناطق ویژه اقتصادی دانست و ادامه داد: 
فعالیت صنعت گر در این مناطق مستلزم توسعه و دسترسی بیشتر به زیرساخت ها است. 
البته منطقه ویژه اقتصادی لامرد از حیث زیرساخت، دارای مزیت های گسترده است. اما 
از منظر عمومی مناطق ویژه و آزاد اقتصادی به توسعه مستمر و نوسازی زیرساخت ها نیاز 

دارند.
او با بیان اینکه مسئله چهارم تسهیل تامین مالی و سرمایه گذاری است افزود: نکته ای که 
می ماند جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی و تامین مالی است. صنعت گران ما روی تخصص 
فنی و تکنولوژی متمرکز هستند و معمولا به دنبال تامین مالی و یا جذب سرمایه گذار 
نیستند. این امر طبیعی هم هست و اتفاقا با هدف تامین مالی و جذب سرمایه در مناطق آزاد 
و ویژه فعالیت می کنند. بنابراین نیاز داریم ساختار مالی جدیدی در این مناطق ایجاد کنیم 

تا صنعت گران به بازارمالی متصل شوند.مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی لامرد ادامه داد: 
امیدوارم بتوانیم برای مناطق ویژه و آزاد یک ساختار مالی جدید طراحی کنیم. منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد هم به دنبال تامین مالی از طریق بازارسرمایه است. ما موظف هستیم که به 
صنعت گر و سرمایه گذار کمک کنیم؛ اما در بحث تامین مالی خلأ وجود دارد. به عنوان نمونه 
یک سرمایه گذار از ظرفیتی معادل ۴۰ تا ۷۰ درصدی برای تامین مالی صنعت گر برخوردار 
است و به دلیل اینکه سرمایه به شکل کامل تامین نمی شود، فرصت تکمیل و راه اندازی 
پروژه از دست می رود. در اینجا بازارسرمایه نقش مهمی ایفا می کند.کورش فتاحی، در پاسخ 
به این سوال که برای منطقه ویژه اقتصادی لامرد چه چشم اندازی متصور هستید؟ و چه 
امکاناتی را در اختیار سرمایه گذاران و صنعتگران قرار می دهید؟ گفت: بارزترین خصوصیت 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد تعلق به ایمیدرو است. ایمیدور، نهادی اثربخش و کارآمد و 
متولی صنایع معدنی ایران است. پس سرمایه گذار و صنعت گری که به منطقه لامرد می آید، 

عملا با یکی از مهمترین نهادهای اقتصادی و صنعتی کشور همکاری می کند.
او افزود: همچنین منطقه لامرد از یک پسَکرانگی بسیار خوب برخوردار است. در عین حالی 
که به دریا دسترسی دارد از رطوبت ساحل هم دور است. از مهندسین خوب شهرستان 
لامرد هم استفاده می کند. در کنار عسلویه است و از تولیدات عسلویه استفاده می کند. علاوه 
بر این لامرد یک منطقه گازی است و در آینده این میادین گازی فعال می شود. علاوه بر 

همه این موارد در مسیر پروژه انتقال آب از خلیج فارس قرار دارد.
فتاحی ادامه داد: من شخصا معتقد هستم این منطقه بسیار پر پتانسیل است و می تواند 
چیزی نزدیک به ۲۰ هزار هکتار دیگر هم افزایش داشته باشد و به یکی از مهمترین 
قطب های صنعتی ایران تبدیل شود. لامرد منطقه ای است که می تواند به تحول اقتصادی 
کشور کمک کند.ایمیدرو درمنطقه ویژه اقتصادی لامرد، شرایط دسترسی آسان به انرژی، 
آب، برق، گاز، جاده  و شریان های اصلی را فراهم کرده و ما در مسیر توسعه با هیچ مشکلی 
روبرو نیستیم. تنها باید منطقه به صنعت گران و سرمایه گذاران معرفی شود تا موقعیت و 

ظرفیت این منطقه را بشناسند و آنجا به راحتی سرمایه گذاری کنند

فولاد  شرکت  گفت:   SGS شرکت  سرممیز 
بهبود  پروژه های  اخیر  سال های  در  هرمزگان 
و  گواهی نامه ها  با  انطباق  برای  را  متعددی 
روند  و  داده  انجام  مدیریتی  سیستم های 
روبه رشد اجرای این سیستم ها در این شرکت 

کاملًا مشهود است.
در  عبادی  علیرضا  خبر،  کیوسک  گزارش  به 
فولاد  عمومی  روابط  خبرنگار  با  گفت وگو 
استانداردهای  ممیزی  خصوص  در  هرمزگان 
شرکت  کرد:  بیان  صورت گرفته،  مدیریتی 
بازرسی  شرکت  بزرگ ترین  به عنوان   SGS
مدیریتی،  گواهی نامه های  دنیا،  سطح  در 
می کند.  صادر  صنعتی  و  کالایی  بازرسی های 
ممیزی  نیز  گذشته  سال های  در  شرکت  این 
سیستم های مدیریتی شرکت فولاد هرمزگان 
افزود: طی چند سال  است.وی  داده  انجام  را 
سیستم های  هرمزگان  فولاد  شرکت  گذشته، 
مدیریت کیفیت، انرژی، محیط زیست، ایمنی، 
اندازه گیری  و  پایش  شایستگی،  مدیریت 
را  شکایات  به  رسیدگی  و  مشتریان  رضایت 

دارد  وظیفه   SGS شرکت  و  کرده  مستقر 
انطباق این سیستم ها را با الزامات بین المللی 
ارزیابی  مشخص  استاندارد  با  تعریف شده 
سال  سه  گواهی نامه  هر  اعتبار  مدت  کند. 
جهت  آن ها  پایش  برای  سال  هر  و  است 
الزامات  با  آن ها  انطباق  از  اطمینان  حصول 
به شرکت مراجعه می شود. با توجه به وظیفه 

باید تداوم این سیستم ها در   ،SGS شرکت 
 SGS شرکت ها بررسی شود.سرممیز شرکت
متمادی،  سال های  طی  ازآنجاکه  کرد:  تأکید 
فولاد هرمزگان  ممیزی سیستم های مدیریت 
به صورت واضح  انجام شده،  ما  توسط شرکت 
هرمزگان  فولاد  در  مثبت  و  رو به رشد  روند 
قابل مشاهده است. به طور مثال، علاوه بر اینکه 

محیط زیست  و  ایمنی  کیفیت،  بحث های  در 
شاهد رشد در این شرکت بوده ایم، در مباحثی 
به  مربوط  مسائل  و  تیمی  کارهای  همچون 
مختلف،  زمینه های  در  کارکنان  مشارکت 
مثبتی  اتفاقات  محیط زیست  و  ایمنی  به ویژه 
کاملًا  هرمزگان  فولاد  در  روند  است.  افتاده 
رو به رشد بوده است.عبادی تصریح کرد: فولاد 
برای  را  متعددی  بهبود  پروژه های  هرمزگان 
انطباق با گواهی نامه ها انجام داده است. به طور 
محیط زیست،  زمینه  در  شرکت  این  مثال، 
اغلب الزامات را برآورده کرده و شواهد و نتایج 
الزامات  این  با  سازمان  انطباق  نشان دهنده 
است. همچنین در زمینه کیفیت محصولات، 
گرفته  انجام  متعددی  پروژه های  و  اقدامات 
در  حاصل شده  بهبودهای  پایان  در  است.وی 
مدیران  معاونان،  مدیرعامل،  به  را  زمینه  این 
تبریک  هرمزگان  فولاد  شرکت  کارکنان  و 
در  که  یافته هایی  با  امیدواریم  افزود:  و  گفت 
طول ممیزی به مدیران اعلام کرده ایم، شاهد 

بهبودهای مؤثرتر در سال های آینده باشیم.

:SGS سرممیز شرکت
روند رو به رشد اجرای سیستم های مدیریتی در فولاد هرمزگان مشهود است
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نیم نگاهزیر بنایی

دولت، زیان بخش مسافری 
شرکت راه آهن را جبران 

می کند
طبـق لایحـه برنامـه هفتـم، دولت مکلف شـد 
زیـان بخـش مسـافری شـرکت راه آهـن را بـا 
احتسـاب شـاخصه ای بهـره وری، در بودجـه 
سـنواتی پیـش بینـی و جبـران و ایـن شـرکت 
هـم از محـل اعتبـارات تخصیص یافته نسـبت 

بـه نوسـازی نـاوگان مسـافری اقـدام کند.
بـه گزارش خبرنـگار پارلمانی ایرنا، در نشسـت 
علنـی امـروز - دوشـنبه ۲۹ آبـان - مجلـس 
شـورای اسـامی ادامـه رسـیدگی بـه جزئیات 
لایحـه برنامـه هفتـم در دسـتور کار مجلـس 
قـرار گرفت و نماینـدگان با حـذف تبصره )ت( 
مـاده ۵۷ و جـزء ۳ بنـد )ث( موافقـت کردنـد.

در تبصـره )ت( مـاده ۵۷ آمده اسـت: به منظور 
تقویـت حکمرانـی ملـی در ارائـه خدمات حمل 
ونقـل هوایـی، توسـعه پایـدار نـاوگان هوایـی 
ملـی، ارتقـای تـوان رقابـت در عرصـه هـای 
منطقـه ای و بیـن المللـی و افزایـش ایمنـی 
بـه  راه و شهرسـازی نسـبت  پروازهـا، وزارت 
شـرکت  اساسـنامه  اصـاح  پیشـنهاد  ارائـه 
ایـران )همـا(  هواپیمایـی جمهـوری اسـامی 
حداکثـر ظـرف مـدت سـه مـاه اقـدام کـرده و 
بـه تصویـب هیـأت وزیران برسـاند. اساسـنامه 
از تصویـب در  مصـوب هیـأت وزیـران پـس 
مجلـس شـورای اسـامی لازم الاجراء اسـت.

داود منظـور رییـس سـازمان برنامـه و بودجـه 
ایـن تبصـره  بـا  نماینـده دولـت در مخالفـت 
گفـت: دوسـتان هواپیمـای همـا دوسـت دارند 
رد پایـی در قانـون داشـته باشـند دولـت اجازه 
دارد کـه اساسـنامه شـرکت همـا را اصاح کند 

آیـا بایـد از مجلـس ایـن اجـازه را بگیریـم؟
وی ادامـه داد: اگر لازم باشـد ایـن کار را انجام 
مـی دهیـم و نیازی بـه آوردن ایـن موضوع در 
لایحـه برنامـه هفتم توسـعه نیسـت. این حکم 
زائـدی اسـت و مغایر اصـل ۷۴ قانون اساسـی 

است.
علیرضـا سـلیمی بـا ارائـه پیشـنهاد حـذف این 
تبصـره گفـت: ایـن تبصـره بـر اسـاس اصـل 
)۴۴( دارای اشـکال اسـت چرا کـه در اصل ۴۴ 
شـرایط واگذاری تعیین شـده اسـت و بـا توجه 
بـه اشـکالاتی کـه ایـن تبصـره بـا ایـن اصـل 
قانـون اساسـی دارد لازم اسـت که حذف شـود 
چـرا کـه ایجاد مشـکل خواهـد کرد و مـا نباید 
مـواردی را بـه تصویـب برسـانیم کـه بعدهـا 

ایجـاد مشـکل کند.
سـیدالبرز حسـینی در مخالفت با حـذف تبصره 
اینکـه شـرکت  بیـان  مـاده ۵۷ عنـوان کـرد: 
هواپیمایـی هما در لیسـت واگـذاری وجود دارد 
و نمی تـوان اساسـنامه آن را مـورد بررسـی و 
تغییـر داد، درسـت نیسـت چـرا که دولـت باید 
اساسـنامه ایـن شـرکت را مـورد بازبینـی قـرار 
دهـد، از طرفـی دولـت می گویـد مـا در ایـن 
آوردن  بـا  بنابرایـن  هسـتیم  مجـاز  خصـوص 
ایـن تبصـره، دولـت موظـف خواهـد شـد کـه 
اساسـنامه شـرکت را مـورد بررسـی قـرار دهد.

فرهـاد بشـیری در موافقـت بـا حـذف تبصـره 
واضـح  تبصـره  ایـن  در  آنچـه  گفـت:  مذکـور 
اسـت مغایـرت آن بـا اصـل ۴۴ قانـون اساسـی 
 ۵ برنامـه  در  را  حکمـی  بایـد  مـا  چـرا  اسـت، 
سـاله بیاوریـم کـه بـا قانـون اساسـی مغایـرت 
دارد بنابرایـن بـا حـذف ایـن تبصره می تـوان از 
مشـکات بـه وجـود آمـده در آینـده جلوگیـری 
کرد.نماینـدگان در ادامـه بـا جزء ۳ بنـد)ث( ماده 
۵۷ بدیـن شـرح موافقـت کردنـد: دولـت مکلف 
اسـت زیـان بخش مسـافری شـرکت راه آهن را 
بـا احتسـاب شـاخصه ای بهـره وری، در بودجـه 
سـنواتی پیـش بینـی و جبـران کند. شـرکت راه 
آهـن جمهـوری اسـامی ایـران موظـف اسـت 
از محـل اعتبـارات تخصیـص یافتـه نسـبت بـه 
نوسـازی ناوگان مسـافری، توسـعه ایسـتگاه ها، 
تراکبنـدی، ایمـن سـازی، بهسـازی و بازسـازی 
خطـوط،  جملـه  از  ریلـی  شـبکه  زیرسـاخت 
ابنیـه فنـی، سامانه)سیسـتم( عائـم و ارتبـاط و 
نوسـازی و توسـعه ماشـین آلات مکانیـزه اقدام 
کنـد.داود منظور رئیس سـازمان برنامـه و بودجه 
در مخالفـت بـا ایـن جـزء گفـت: اگـر چـه ایـن 
حکـم هفتـه گذشـته در صحـن علنـی رد شـد، 
امـا اکنـون تقریباً همـان حکم دوباره در دسـتور 
کار قـرار گرفته اسـت، اما اشـکال آن این اسـت 
کـه مـا در مورد یک شـرکت صحبت مـی کنیم 
کـه صـورت مالـی دارد، ایـن صـورت مالـی بـه 
تمامـی فعالیـت های آن شـرکت ناظر اسـت، لذا 
ایـن نیسـت کـه بگوییـم بخـش مسـافری یک 
زیـان دارد و جداگانـه حسابرسـی مـی شـود و 
بخـش باربـری یک صـورت مالی دیگـری دارد.

وی ادامـه داد: بنابرایـن ایـن حکـم بـه لحـاظ 
مفهومـی دارای مشـکل اسـت، چـرا کـه گفتـه 
شـده زیـان بخـش مسـافری را تامیـن کنیـد، 
در حالـی کـه اصـاً سـازوکاری برای ایـن مهم 
نداریـم. مـا صـورت مالـی جداگانـه ای بـرای 
بخـش مسـافری نداریم که حسـابرس، زیان آن 
را بررسـی کند.رئیـس سـازمان برنامـه و بودجـه 
میلیـارد  هـزار   ۴ مذکـور  کـرد: حکـم  تصریـح 
تومـان بـار مالـی بـرای دولـت ایجـاد خواهـد 
کـرد، بنابرایـن چـک سـفید امضا به شـرکت راه 
آهـن داده ایـم و گفتـه شـده زیان تولیـد کنید و 
دولـت در بودجـه بـرای شـما تامین مـی کند که 
ایـن مفهـوم بسـیار غلـط اسـت. در واقـع اگر ما 
شـاخص بهـره وری داشـتیم به این میـزان زیان 
نمی رسـیدیم، لـذا حکم فوق مشـمول اصل ۷۵ 
قانـون اساسـی مـی شـود، چرا کـه بـرای دولت 
تکلیـف مالـی ایجـاد مـی کنـد و دولـت آمادگی 
مالـی برای انجـام آن را ندارد، بنابرایـن با آن به 

دلیـل خـاف اصـل ۷۵ بـودن مخالفیـم.

 مریم مرادی 
گروه زیربنایی

در شش ماه نخست سال جاری، ۱۰ هزار و ۷۲۰ 
اثر تصادفات جاده ای جان  از هموطنان، در  نفر 
باختند که از این تعداد، ۲۵۰۸ نفر در تصادفات 
برون  تصادفات  در  نفر   ۷۳۳۸ و  شهری  درون 
شهری جان خود را از دست دادند. طبق گزارش 
میلیون  یک  تقریباً  بهداشت،  جهانی  سازمان 
تصادفات  نتیجه  در  سالانه  نفر  هزار  سیصد  و 
جاده ای جان خود را از دست می دهند. متوسط 
نرخ جهانی مرگ و میر ناشی از صدمات ناشی از 
تصادفات جاده ای ۱۸.۲ مرگ در هر ۱۰۰ هزار 
 ۳۲ میانگین  با  ایران  بود.   ۲۰۱۹ سال  در  نفر 
مرگ به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر، یکی از بالاترین 
نرخ های مرگ و میر تصادفات جاده ای در جهان 

را به خود اختصاص داده است.
داده های رسمی نشان می دهد تصادفات رانندگی 
بعد از بیماری های قلبی و سرطان سومین عامل 
مرگ و میر در کشور است. بر اساس اعلام سازمان 
پزشکی قانونی تعداد موارد مرگ حوادث رانندگی 
در سال ۱۳۸۴ در ایران ۲۷ هزار و ۷۵۵ نفر بود. 
آماری که باعث شد دولت در دهه ۸۰ برنامه های 
مختلفی برای کاهش این تعداد مرگ اجرا کند. 
اجباری کردن بستن کمربند ایمنی،کاهش حد 
پلیس  نظارت  افزایش  خودروها،  سرعت  مجاز 
ساکتی  سیا  مثل  آموزشی  برنامه های  اجرای  و 
روند  اقدامات  این  با  بود.  اقدامات  این  جمله  از 
به مدت یک دهه  رانندگی  تصادفات  مرگ های 
کاهشی شد و به حدود ۱۶ هزار مرگ در سال 
رسید. در سال ۱۴۰۱، ۱۹ هزار و ۲۳۷ نفر در اثر 
حوادث رانندگی جان خود را از دست دادند. در 
سال ۱۴۰۲ این وضعیت بدتر شد و در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل، این آمار از ۹ هزار و ۹۰۴ 
نفر با ۸.۲ درصد افزایش به ۱۰ هزار و ۷۲۰ نفر 

رسید.
خودروهای بی کیفیت

جانشین  حسینی،  تیمور  سید  سردار  گفته  به 
رئیس پلیس راهور فراجا با توجه به آمار تصادفات 
نوروزی  طرح  پایان  تا  جانباختگان  و  رانندگان 
ایرانی  خودروهای  ویژه  به  خودرو  سهم   ،۱۴۰۲

مانند پراید و پژو در تصادفات جاده ای ۵۱ درصد 
بود. وی اشاره کرد در حوادث ترافیکی باید به دو 
مفهوم موثر توجه ویژه ای داشت که این به معنای 
وقوع و شدت است. اگر بر اساس متغیر شدت به 
حوادث ترافیکی نگاه کنیم سهم انسان کمتر از 

راه و خودرو است.
احمدی، دبیر انجمن مرکز اسقاط کشور معتقد 
است در حال حاضر ۴۵ درصد از کل خودروهای 
موجود در کشور فرسوده هستند که معادل حدود 
 ۲۸ حدود  است.  خودرو  دستگاه  میلیون   ۱۰
میلیون دستگاه خودرو در کشور تردد دارند. بر 
اساس ردیف بودجه سال ۱۴۰۱ باید حدود ۲۰۰ 
هزار دستگاه خودرو جهت نوسازی و جایگزینی 
به مالکان خودروهای فرسوده اختصاص می یافت 
ولی از این مقدار کمتر از ۱۴ هزار دستگاه خودرو 
به مالکان وسایل نقلیه فرسوده تحویل داده شد. 
افزوده  فرسوده  خودروهای  آمار  به  هم  روز  هر 

می شود.
وی در ادامه بیان کرد بعضی از خودروهای تولید 
گذشت  با  مونتاژی،  فنی  نقص  بر  علاوه  داخل 
یک سال به طور کامل فرسوده می شوند. پیش 
میلیون  در سال ۱۴۰۴ حدود ۸  بینی می شود 
خودروی فرسوده در کشور وجود خواهد داشت. 
خودروی فرسوده به معنی کارکرد یا سن بالای 

یک وسیله نقلیه نیست، بلکه خودرویی است که 
نتواند معاینه فنی بر اساس استانداردهای جهانی 
را دریافت کند. خودروهای صفر کیلومتر ساخت 
هزاران  می شوند  خارج  کارخانه  از  که  داخل 
چالش فنی دارند. معاینه فنی خود را در کشور 
بر اساس استانداردهای جهانی نیست وگرنه هیچ 
به پاس کردن  قادر  تولیدی  از خودروهای  یکی 

استانداردهای معاینه فنی نیستند.
جاده های فرسوده

کیفیت  اکونومی  گلوبال  گزارش  اساس  بر 
جاده های ایران با امتیاز ۳.۷ از ۷، در رتبه نود و 
هفتم جهان قرار دارد. این امتیاز کمتر از میانگین 
جهانی یعنی ۰۷/۴ از ۷ است. طول شبکه راه های 
ایران ۲۲۳ هزار  و ۴۸۵ کیلومتر است که بیست 
و هفتمین شبکه طولانی در میان راه های جهان 
است. هرچند طول راه های کشور می تواند نشان 
توسعه  از  نمادی  و  زیرساخت ها  دهنده ظرفیت 
یافتگی باشد، اما مهمتر از افزایش طول شبکه، 
احداث آن بر اساس استانداردها و توان نگهداری 
از آن است. راه های بی کیفیت و نبود بودجه برای 
شده  باعث  جاده ای  شبکه  نگهداری  و  تعمیر 

تصادفات در کشور افزایش پیدا کنند.
زیادی  عوامل  به  آسفالت  جاده  یک  عمر  طول 
بستگی دارد که شامل کیفیت نصب، آب و هوا، 

نوع مصالح، نوع نگهداری و موارد دیگر است. با 
استفاده مناسب و مراقبت مناسب طول عمر یک 
عمر  اما  است.  سال   ۲۵ حداقل  آسفالته  جاده 
مفید راه های آسفالت در ایران ۵ سال است. این 
موضوع به این دلیل است که روسازی بتنی مورد 

غفلت قرار گرفته است.
برای  هزینه  تومان  میلیارد  هزار   ۱۰۸ سالانه 
معادل  و  فرعی کشور  راه های شریانی  نگهداری 
۱۲۰ هزار میلیارد تومان برای نگهداری راه های 
خاندوزی،  گفته  به  است.  نیاز  مورد  روستایی 
عمرانی سال  بودجه  دولت،  اقتصادی  سخنگوی 
۱۴۰۲ مبلغ ۳۷۵ هزار میلیارد تومان است. طبق 
فنی  کمیسیون  رئیس  حیدری،  مهدی  گفته 
مجموعه  همدان،  شهر  اسلامی  شورای  عمرانی 
بودجه  از  ترافیکی  و  عمرانی  ردیف های  تحقق 
۱۴۰۲ شهرداری در نیمه نخست سال جاری از 
سهم نیمسال ۲۸ درصد بوده و از کلسال حدود 
با این شرایط  باید  ۱۵ درصد است. این عدد را 
در نظر گرفت که عمده فصل کاری در ۶ ماهه 
نخست سال است و باید درصد تحقق نسبت به 

نیمه دوم سال بیشتر باشد.
با توجه به هزینه ها و دریافتی ها به راحتی می 
توان به این نتیجه رسید که اگر چه در کشور به 
اندازه کافی جاده وجود دارد، اما این جاده ها در 
وضعیت نامناسبی هستند و نگهداری و تعمیرات 

آنها، فعلا امکان پذیر نیست.
در تصادفات جاده ای سه عامل راه های نامناسب، 
خودروهای بی کیفیت و فرسوده و عامل انسانی، 
دست به دست هم می دهند تا به کشور هزینه 
بالایی تحمیل کنند. به گفته محسن پیرهادی، 
رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس، روزانه 
هزینه  می شوند.  کشته  جاده ها  در  ایرانی   ۵۷
 ۳ با  برابر  کشورها  اکثر  در  جاده ای  تصادفات 
درصد تولید ناخالص آنهاست و در سال گذشته 
رقمی حدود ۴۹ هزار میلیارد تومان را به خود 

اختصاص داد.
هزینه های مرگ و میر در جاده را باید با مدیریت 
این کار شامل تعمیر جاده  پایین آورد.  مناسب 
ها، استفاده از علائم مناسب راهنمایی و رانندگی، 
ورود خودروهای خارجی به کشور و رقابتی کردن 
برای  سازی  فرهنگ  و  ایران  در  خودروسازی 
رانندگی است. میزان اهمیت این اقدامات برای 
همه واضح و مبرهن است اما آیا اقدامی در این 

زمینه صورت خواهد گرفت؟

»جهان اقتصاد« دلایل آمار بالای تصادفات را بررسی کرد؛

جاده های مرگ

زمین  دلیل گرانی مسکن

 قالیباف:دولت باید سیاست جبرانی برای حوزه حمل ونقل درنظر گیرد

گزارش بانک مرکزی افزایش قیمت مسکن در تهران 
نسبت به سال پیش را، ۸۰ درصد اعلام کرده است؛ 
کارشناسان عامل اصلی گرانی موجود در بازار مسکن 

را تورم زمین می دانند.
کننده«  »شوکه  عبارت  مهر  خبرنگار  گزارش  به 
بهترین وصف است برای تأثیری که آمار و ارقام بر 
مخاطب می گذارد: یک واقعیت با تعدادی عدد و رقم 
و احتمالاً در قالب مقیاسی به مخاطب عرضه می شود. 
اما  می دانسته  را  آن  مخاطب  پیش  از  که  حقیقتی 
با این دقت به آن توجه نکرده است. اساساً کارکرد 
برای  است.  توجه  و  دقت  ایجاد همین  ارقام  و  آمار 
مثال، همین قیمت خانه؛ اگر به صورت ناخودآگاه از 
مخاطب سوال شود: بازار مسکن امسال چقدر افزایش 
قیمت داشته است؟ یحتمل پاسخ خواهد داد: خیلی، 
چند برابر و... اما هنگامی که یک نهاد رسمی مانند 
افزایش قیمت مسکن در شهر تهران  بانک مرکزی 
طی یکسال را، ۸۰ درصد اعلام کند، »آه« بر آمده از 

جان مردم به واقع عمیق تر است.
بازار  »تحولات  نام  با  گزارشی  مرکزی  بانک  اخیراً 
معاملات مسکن شهر تهران در مهرماه سال ۱۴۰۲« 
معاملات  ثبت  سامانه  خام  آمارهای  از  برگرفته  که 
املاک و مستغلات کشور بوده، ارائه کرده است. این 
نسبت  را  تهران  در  مسکن  قیمت  افزایش  گزارش 
اساس  بر  می دهد.  نشان  درصد  پیش، ۸۰  سال  به 
اطلاعات داده شده، میانگین قیمت خرید و فروش 
تهران، در مهر  زیربنای مسکونی در  متر مربع  یک 
ماه سال جاری به حدود ۷۶ میلیون تومان رسیده، 
که حاکی از افزایش حدود ۸۰ درصدی نسبت به ماه 

ماه سال  مقدار در مهر  این  است.  قبل  مشابه سال 
بود.  شده  اعلام  تومان  میلیون   ۴۴ حدود   ،۱۴۰۱
نتیجه این افزایش قیمت خود را در تغییر مناطقی 
بناهای  عمر  در  و  شده  خریداری  خانه  آنها  در  که 
غالب معاملات صورت  نشان می دهد.  معامله،  مورد 
گرفته در جنوب پایتخت بوده و ۲۲ درصد از بناهای 
معامله شده بالای بیست سال داشته و به اصطلاح 
ارقام به وضوح نشان دهنده  کلنگی است.این آمار و 
نیاز است.  از خانه های مورد  دور شدن دست مردم 
در حالی صحبت از تورم ۸۰ درصدی حوزه مسکن 
می شود، که طبق داده های رسمی کشور تورم سایر 
کالاها زیر ۵۰ درصد است، لذا باید دید چرا علی رغم 
اقدامات انجام شده در این دو سال دولت نتوانسته 
تورم وحشتناک در حوزه مسکن را تعدیل و نرخ آن 

را به تورم سایر کالاها برساند؟
آن  بازاری  قیمت  با  مسکن  شده  تمام  قیمت  غالباً 
برآیند دو مؤلفه بوده: زمین و مصالح. تورم نهاده های 
آمارهای  روایت  به  گذشته  یکسال  طی  ساختمانی 
رسمی ۳۹ درصد است. مطابق اعلام مرکز آمار در 
فصل بهار ۱۴۰۲ نرخ تورم نهاده های ساختمان های 
مسکونی شهر تهران نسبت به فصل مشابه سال قبل 
 ۵۵.۲ برابر  که  فصل  به  نسبت  درصد-یعنی   ۳۹.۷
درصد بوده- کاهش ۱۵.۵ واحد درصدی داشته است. 
نرخ تورم سالیانه نهاده های ساختمانی در بهار ۱۴۰۲ 
)نرخ تورم چهار فصل منتهی به بهار ۱۴۰۲( نسبت 
و  بوده است  به دوره مشابه سال قبل ۳۹.۲ درصد 
سالیانه  تورم  به  نسبت  درصدی  واحد   ۰.۸ کاهش 
نهاده های  سالیانه  تورم  نرخ  دارد.   ۱۴۰۱ زمستان 

ساختمانی در زمستان ۱۴۰۱ برابر ۴۰ درصد بود.
مصالح  می دهد  نشان  اعداد  این  که  همانطور 
کشور  عمومی  تورم  به  نزدیک  تورمی  ساختمانی 
 ۸۰ تورم  در  اصلی  مقصر  نمی توان  بنابراین،  دارد، 
مهدی  دکتر  دانست.  مصالح  را  مسکن  درصدی 
روانشاد، کارشناس اقتصاد مسکن در خصوص تأثیر 
قیمت فولاد و سیمان در قیمت نهایی ساخت خانه 
عنوان کرد: در ساختمان های ۴-۵ طبقه تقریباً ۵۰ 
کیلو آهن آلات مصرف می شود که در یک متر مربع 
را  تومان هزینه ساخت  ملیون  تا دو  نیم  تقریباً ۱و 
شده  تمام  هزینه  نهایت  طرفی  از  می شود.  شامل 
است.  تومان   ۱۰ متری  طبقه   ۵ ساختمان های  در 
سیمان  و  فولاد  به  آن  درصد  بیست  ترتیب  بدین 
بتوانیم  اگر  و  بوده  توجه  قابل  عدد  این  دارد.  تعلق 
ایجاد کنیم؛ مشخصاً  این ۲۰ درصد ما کاهشی  در 
در قیمت نهایی مسکن تأثیر مثبتی خواهیم داشت. 
اما مساله اصلی آن است که قیمت تمام شده معیار 
قیمت فروش در بازار آزاد نیست.علاوه بر کارشناسان، 
افراد عملیاتی این حوزه نیز از افزایش قیمت زمین و 
تأثیر مخرب آن در حوزه مسکن به سطوح آمده اند. 
محمد مرتضوی رئیس کانون سراسری انبوه سازان 
مسکن و ساختمان ایران در خصوص شکاف قیمتی 
بین هزینه ساخت و قیمت فروش این گونه توضیح 
می دهد: قیمت هر متر مربع مسکن در تهران الگوی 
ساخت و توزیع محلی که در بارگذاری آپارتمان در 
است.  گذار  تأثیر  قیمت  در  داریم،  مختلف  محلات 
با در نظر گرفتن این نکات در حال حاضر متوسط 
تومان  میلیون   ۱۴-۱۲ بین  متری  مسکن  قیمت 

است. این رقم بدون احتساب نسبیجات و بدون در 
نظر گرفتن خانه های لوکس است. این عدد برای یک 
منطقی  عدد  یک  نسبیجات  بدون  و  معمولی  خانه 
است. اما درباره قیمت فروش مسکن در بازار، طبق 
آمار رسمی میانگین متری ۷۰ میلیون تومان است. 
می شود  تداعی  مخاطب  ذهن  در  سوال  این  البته 
که چرا آنقدر فاصله بین قیمت تمام شده با قیمت 
فروش در بازار زیاد است. این مساله به نقش زمین 
در قیمت تمام شده بر می گردد. چراکه ۷۰ درصد 
قیمت فروش مسکن را زمین تشکیل می دهد. این 
عدد هم به دلیل وجود تورم در کشور و هم به دلیل 
آنکه زمین یک دارایی غیر منقول محسوب می شود، 
یک عدد بالایی است. ما با مانعی به اسم تورم قیمت 
زمین مواجه شده ایم. تورم زمین یک مشکل بسیار 
بزرگ حال حاضر کشور است. در کشور که در بازار 
معاملات تأثیر بسیار زیادی داشته و خرید و فروش 
را کم رونق می کند.اواخر سال پیش بود که ابوالفضل 
نوروزی، با تأیید بالا بودن سهم زمین از قیمت تمام 
درصد  کشور ۶۰  کل  در  را  عدد  این  مسکن،  شده 
اعلام کرد و در ادامه عدد آن را در تهران ۷۰ درصد 
دانست. این در حالیست که سهم مسکن از قیمت 
 ۳۰ فقط  کشورها،  از  بسیاری  در  زمین  شده  تمام 
درصد بوده و به عبارت بهتر این مساله نشان دهنده 
غفلت سیاستگذاری ها از یک متغیر تعیین کننده در 
بازار مسکن است. نهایتاً می توان گفت زمانی شاهد 
بهبود وضعیت تورمی بازار مسکن در کشور خواهیم 
این  زمین،  و سیاستگذاران  بود، که مدیران شهری 
بازیگر نقش اول صحنه گرانی مسکن را جدی بگیرند.

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: حمل و نقل از جمله مسائلی 
است که دولت باید برای آن سیاست یارانه ای و جبرانی در نظر بگیرد.

به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت صبح بندی از 
لایحه برنامه هفتم را تصویب کردند که به موجب آن دولت مکلف شد 
زیان بخش مسافری شرکت راه آهن را با احتساب شاخص های بهره وری، 

در بودجه سنواتی پیش بینی و جبران کند. 
در جریان بررسی این بند، داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گفت: اشکال این بند آن است که نمی توان بگوییم بخش مسافری زیان 
برای  ای  مالی جداگانه  ما صورت  دارد و جداگانه حسابرسی می شود 
ادامه  بررسی کند.وی  را  زیان آن  نداریم که حسابرس  بخش مسافری 
داد: این بند ۴۰۰۰ میلیارد تومان بار مالی دارد و مثل این است که چک 
سفید امضا به شرکت راه آهن داده ایم و اینکه بگوییم زیان تولید شده و 
دولت در بودجه آن را جبران می کند. اگر شاخص بهره وری باشد به این 
میزان زیان نمی رسیدیم؛ این بند خلاف  اصل ۷۵ قانون اساسی است و 

دولت آمادگی مالی برای انجام آن را ندارد.
در ادامه البرز حسینی عضو کمیسیون تلفیق در توضیح این مصوبه گفت: 
آقای منظور می گوید باید حسابرسی شود، بعد سخن از ۴ همت بار مالی 

می زند؛ اگر حسابرسی نشده چطور به این عدد رسیده ایم؟ این مصوبه 
ارائه دهد. بلیت بین  می گوید حوزه راه آهن خدمات درستی به مردم 
شهری برای شرکت راه آهن بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار تومان هزینه دارد بعد 
ما به شرکت می گوییم شما از مسافر ۲۰۰ هزار تومان بگیر ولی خدمات 
انتظار هم داریم شرکت راه آهن  ارائه شود.  ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار تومانی 
شق القمر کند و خدمات مسافری خوبی نیز ارائه دهد.وی اضافه کرد: 
مگر می شود با بخش خصوصی دستوری رفتار کرد و بعد بگوییم زیان 
وارده به آنها را نیز پرداخت نمی کنیم. بنابراین ما خودمان عامل بهره ور 
نبودن این بخش شده ایم. با این وضعیت باید به بخش خصوصی بگوییم 
قیمت را بردارد و هزینه تمام شده خود را با یک حاشیه سود از مردم 
دریافت کند و ما نیز بر نحوه ارائه خدمات نظارت می کنیم. اما اگر قیمت 
دستوری باشد، دولت باید بپذیرد جبران زیان کند.این عضو کمیسیون 
عمران بیان کرد: اکنون قیمت بلیت قطار برای سفر بین شهری برای هر 
مسافر ۲۴۰ هزار تومان است و حدود ۵ تا ۱۵ درصد نیز از تعداد مسافران 
کم شده است؛ مسافرانی که به جاده برگشته و آن هم  خطرات خود را 
دارد. در این بند دولت موظف می شود ظرف ۵ سال در حد اعتبارات 

زیان را جبران کند همین الان هم ۲ همت میزان انباشته زیان است.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس گفت: یک واقعیت وجود دارد و آن اینکه 
قیمت گذاری را دولت ابلاغ می کند و یک مابه التفاوتی بین قیمت تمام 

شده با نرخ بلیتی که بخش خصوصی انجام می دهد وجود دارد. 
وی با بیان اینکه در کشورهای برخوردار نیز یارانه در حوزه حمل و نقل 
عمومی می دهند، افزود: اکنون در خدمات شهری نیز همین گونه است 
مثلا در حوزه مترو هزینه های بهره وری تقسیم می شود، ۳۰ درصد را 
دولت، ۳۰ درصد را شهرداری و ۴۰ درصد را مردم پرداخت می کنند. 
باید اینجا تعیین تکلیف شود که اگر دولت می خواهد نرخ گذاری کند، 
با پرداخت یارانه ای، جبران خدمات کند.در ادامه مجددا منظور رئیس 
سازمان برنامه و بودجه توضیح داد: طبق اصل ۴۴ ، اگر دولت قیمت 
گذاری می کند، باید  قیمت مابه تفاوت آن را جبران کند که این کار 
در حوزه برق و انجام می شود اما در این فرآیند یک قاعده عمومی وجود 
دارد.وی ادامه داد: اگر شرکت راه آهن به دلیل قیمت گذاری و تعرفه 
گذاری دولتی دچار زیان شده باید حسابرسی ویژه ای انجام دهد و نتیجه 
حسابرسی ویژه را به دولت اعلام کند و دولت برای آن ردیف بگذارد یا به 
نوعی تسویه کند اما در اینجا فرآیندها طی نشده است. باید زیان ناشی از 

قیمت گذاری دولتی مشخص و بعد جبران شود.

کمیته ارزیابی پیشنهادات سرمایه 
گذاران داخلی و خارجی در 

مکران تشکیل شد
آمادگی  اعلام  از  شهرسازی  و  راه  وزیر   
برای  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاران 
تشکیل  و  مکران  منطقه  در  سرمایه گذاری 
هم اکنون  گفت:  و  داد  خبر  ارزیابی  کمیته 
یک میلیون و ۹۰۰ هزار واحد نهضت ملی 
روستاها  و  در شهرها  مختلف  قالب های  در 

در حال اجراست.
امروز  بذرپاش  مهرداد  ایرنا،  گزارش  به 
نشست  حاشیه  در  آبان(   ۲۹ )دوشنبه 
عمرانی  امور  هماهنگی،  معاونان  مشترک 
شهرسازی  و  راه  کل  مدیران  استانداری، 
در  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیران  و 
یکی  داشت:  اظهار  خبرنگاران،  با  گفت وگو 
شده  کارشناسی  و  مناسب  طرح های  از 
جدید  ساحلی  شهرک   ۲۷ احداث  و  ایجاد 
انجام شده  ایجاد آن  است که هدف گذاری 

است.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه مکان 
منطقه  در  ساحلی  شهرک  نقطه   ۲۷ یابی 
مکران، ملاحظات زیست محیطی، پدافندی، 
داد:  توضیح  دارد،  را  موارد  سایر  و  امنیتی 
نقطه ساحلی در کمیته فنی و شورای   ۲۷
سیستان  بوشهر،  استان  چهار  برنامه ریزی 
مورد  خوزستان  و  هرمزگان  بلوچستان،  و 
رسید.  تصویب  به  و  گرفت  قرار  بررسی 
مرحله  در  ساحلی  نقطه   ۲۷ این  هم اکنون 
و  شهرسازی  شورای عالی  در  طرح  و  ارایه 

معماری برای تصویب نهایی قرار دارد.
بررسی  اهمیت  بر  تاکید  با  بذرپاش 
همه جانبه این ۲۷ منطقه ساحلی گفت: در 
آینده  ماه  یک  حداکثر طی  تا  است  برنامه 
مکان یابی ۲۷ نقطه شهرک ساحلی جنوب 
که مصوبه شورای برنامه ریزی استان را دارد 
در شورای عالی شهرسازی و معماری ارایه و 

مصوب شود.
در  داد:  ادامه  سیزدهم  دولت  کابینه  عضو 
ساحلی،  شهرک   ۲۷ ایجاد  تصویب  کنار 
طرح جامع تمامی این شهرها تهیه خواهد 
شد که مقرر است با مشارکت وزارت راه و 
جدید  شهرهای  عمران  شرکت  شهرسازی، 

و استانداری ها، این کار انجام خواهد شد.
با اشاره به طرح »هم پیوندی« که  بذرپاش 
است،  ساحل  فاقد  استان های  به  مربوط 
ساحل  فاقد  استانهای  طرح،  این  در  گفت: 

از مواهب دریا بهره مند خواهد شد.
در  تصویب  از  بعد  مرحله  در  وی،  گفته  به 
طرح  معماری،  و  شهرسازی  شورای عالی 
در  ساحل  فاقد  استان های  »هم پیوندی« 
در  و  می شود  تکمیل  استان ها  از  کدام  هر 
اتاق بازرگانی، در نشست بازرگانان و فعالان 
سرمایه  جذب  و  مطرح  استان  اقتصادی 

انجام می شود.
هم اکنون  افزود:  شهرسازی  و  راه  وزیر 
و  تولیدی  بزرگ  شرکت های  از  بسیاری 
منطقه  در  سرمایه گذاری  برای  بازرگانی 
در  حتی  کردند.  آمادگی  اعلام  مکران 
انجام  منطقه  کشورهای  به  که  سفرهایی 
شد، کشورهای همسایه برای سرمایه گذاری 

در مکران، اعلام آمادگی کردند.
راه  وزارت  در  کمیته ای  گفت:  بذرپاش 
پیشنهادات  ارزیابی  برای  شهرسازی  و 
که  شده  تشکیل  مکران  در  سرمایه گذاری 

در حال ارزیابی پیشنهادها هستند.
شهرک های  ساخت  عملیات  افزود:  وی 

ساحلی از سال آینده آغاز می شود.
بذرپاش گفت: با توسعه زیرساخت ها تلاش 
در  بیشتری  سرمایه گذاران  تا  می کنیم 

مکران مشارکت داشته باشند.
وی ادامه داد: هم اکنون یک میلیون و ۹۰۰ 
مدل های  با  مسکن  ملی  نهضت  واحد  هزار 

مختلف در حال ساخت است.
پایان  تا  شد:  یادآور  شهرسازی  و  راه  وزیر 
و  روستایی  زمین  قطعه  هزار   ۵۰۰ امسال 
قطعه  میلیون  یک  سیزدهم  دولت  پایان  تا 
می شود.  تحویل  و  تامین  روستایی  زمین 
 ۵۰۰ امسال  برنامه  نیز  شهری  بخش  در 
هزار قطعه زمین در شهرها در برنامه بوده 
شهری  زمین  قطعه  هزار   ۴۰۰ تاکنون  که 

تامین شد.

جانمایی 2۷ منطقه ساحلی جنوب 
کشور در اولویت شورای عالی 

شهرسازی و معماری است
بررسی  اولویت  از  معماری  و  معاون شهرسازی   
در  کشور  جنوب  ساحلی  منطقه   ۲۷ جانمایی 

شورای  عالی شهرسازی و معماری خبر داد.
نشست  در  دانشجو  خسرو  ایرنا،  گزارش  به 
عمرانی  امور  هماهنگی،  معاونان  مشترک 
استانداری، مدیران کل راه و شهرسازی و مدیران 
دلیل  به  گفت:  اسامی،  انقاب  مسکن  بنیاد 
زودی  به  دریامحور  سیاست های  اجرای  اهمیت 
جانمایی ۲۷ شهرک ساحلی جنوب مورد بررسی 
قرار می گیرد و با اولویت مراحل تصویب را طی 

می کند.
افزود:  معماری  و  شهرسازی  شورای عالی  دبیر 
مکران  منطقه  و  جنوب  سواحل  یکپارچه  توسعه 
بر اساس سیاست های اباغی رهبر معظم انقاب 
مورد تاکید است. بنابراین تاش خواهیم کرد تا از 
این موقعیت به وجود آمده که تکرارنشدنی است 

برای توسعه کشور استفاده کنیم.
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بازرگانی و مالی خبر

مفتی به کسی ارز نمی دهیم
جهان اقتصاد: رئیس کل بانک مرکزی با اشاره 
در  تیمی  گفت:  جامعه  در  منفی  انتظارت  به 
خارج کشور با عملیات روانی درحال تلاش برای 
متلاطم کردن بازار هستند؛ تا بازار آرامش دارد 
فوراً مصاحبه هایی را به نقل از مقامات آمریکا و 
قطر و... علیه ایران منتشر می کنند؛ فنر مجازی 
درست کردند و مدام دارند انتظارات تورمی را 
برای فعالان اقتصادی زنده نگه می دارند و مدام 
می گویند »فنر ارز فشرده شده است و تا آخر 

سال رها می شود«.
در  مرکزی  بانک  رئیس کل  فرزین  محمدرضا 
دهمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های 
به حوادث غزه  باتوجه  پرداخت، اظهار داشت: 
مردم  بر  که  آشکار  ظلم  این  بگویم  باید  ابتدا 
و  نیست  تحمل  قابل  است  شده  فلسطین 
امیدوارم این موضوع به نفع مردم فلسطین به 

سرانجام برسد.
در  خوبی  »اقدامات  اینکه  بیان  با  ادامه  در  او 
حوزه بانکداری الکترونیک طی سالهای گذشته 
مصنوعی،  هوش  افزود:  است«،  شده  انجام 
تصمیم گیری براساس داده و اطلاعات را هموار 
می کند؛ باید در حکمرانی نیز به ما کمک کند و 

به بینشی تبدیل شود.
به  تصریح  ضمن  مرکزی  بانک  رئیس کل 
ده  جزو  مصنوعی  هوش  در  »باید  اینکه 
کشور اول دنیا باشیم«، گفت: ما در بعضی از 
حوزه ها عملکردمان خوب است به خصوص در 
الکترونیکی  از  از کشورها  زیرساخت ها؛ خیلی 
تعجب  پرداخت  زیرساخت  درصد   ۹۷ بودن 
می کردند. الآن ۹۰ درصد چکها صیادی است 
تأثیرگذار  اعتماد شدن چک  قابل  این روی  و 

بوده است.
فرزین ادامه داد: احراز هویت غیرحضوری نیز از 
اقدامات خوب دیگر است که دستورالعمل آن از 
سوی بانک مرکزی ابلاغ شده است؛ بانکها هم 
اقدامات خوبی داشتند. همچنین ۱۲ میلیون و 
۳۰۰ هزار حساب تفکیک شدند؛ ۲ میلیون و 
۳۰۰ هزار حقوقی و ۱۰ میلیون حساب حقیقی 

بوده است.
رئیس کل بانک مرکزی با ابراز اینکه »اگر نظارت 
دقیق بر بانک ها و گردش پول و ارز در کشور 
را می توانیم  نوسانات  از  باشیم بسیاری  داشته 
کنترل کنیم«، تصریح کرد: پول و ارز باید رصد 
بشوند؛ این بیشتر از طریق سیستم بانکی انجام 
را داشته  باید حکمرانی لازم  ما  می شود؛ پول 

باشد.
وی گفت: مراودات با کشورهای مختلف داریم 
ولی هیچ نظارت دقیقی وجود ندارد و خیلی از 
آسیب ها به خاطر عدم نظارت و اجرای مقررات 

است.
وی با بیان اینکه »می خواهیم مرتب بانکها و پول 
را رصد کنیم ولی در این حوزه مشکل داریم«، 
افزود: مشکل دیگر تولید آمار است؛ داده های 
برای سیاست گذاری  ابزاری  باید  اقتصاد کلان 
 و پیش بینی آینده باشند؛ الآن آمار و اطلاعات 
موجود این کمک را نمی کند؛ به صورت نسبی 
و مبتنی  نیست  به روز  اصلًا  آمار  اما  می گویم؛ 
بر آمار گذشته است؛ دیتای تورم مربوط به دو 
سال گذشته است و چه کمکی به ما می کند در 

سیاست گذاری؟!
فرزین گفت: این آمار بیشتر ابزاری برای منافع 
به عنوان  ما  به  کمکی  و  است  شده  سیاسی 
سیاست گذار نمی کند! ما باید منافع ملی آمار 
اقتصادی را حس کنیم. آمار اقتصادی را تولید 
بودم،  خوب  »من  بگوید  یکی  که  نمی کنیم 
ما  به  که  تولید شود  آماری  باید  بد«؛  دیگری 
کمک کند تا بدانیم سیاست بعدی ما باید چه 

شود.
وی اضافه کرد: می گویند »بانک مرکزی مسئول 
تورم یا مسئول ارز است.«، نه، این طور نیست 

عوامل متعددی تأثیرگذار هستند.
فرزین پیش بینی پذیر کردن اقتصاد را موضوع 
مهم دیگری دانست که باید به آن پرداخته شود 
و گفت: در این حوزه هم دچار مشکل هستیم؛ 
در سالهای قبل تکانه های متعددی داشتیم که 
را  منفی کمتری  آثار  بود  پیش بینی  قابل  اگر 

شاهد بودیم.
انتظارت  به  اشاره  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
منفی در جامعه گفت: تیمی در خارج کشور 
متلاطم  برای  تلاش  درحال  روانی  عملیات  با 
فوراً  دارد  آرامش  بازار  تا  هستند؛  بازار  کردن 
مصاحبه هایی را به نقل از مقامات آمریکا و قطر 
مجازی  فنر  می کنند؛  منتشر  ایران  علیه  و... 
درست کردند و مدام دارند انتظارات تورمی را 
برای فعالان اقتصادی زنده نگه می دارند و مدام 
می گویند »فنر ارز فشرده شده است و تا آخر 

سال رها می شود«.
وی با تأکید به اینکه »نه تنها عملیات روانی بلکه 
عملیات واقعی می کنند«، گفت: طی روزهای 
و  وزارت صمت  با  خوبی  بسیار  توافقات  اخیر 
شهرداری تهران برای واردات خودروهای برقی 
خوبی  شرایط  در  ما  ارزی  منابع  زیرا  داشتیم 
است؛ هیچ مشکلی در بازار ارز نداریم؛ تسلطمان 
نیز در حوزه ارز بسیار افزایش یافته است. ارزمان 
را به مفتی خرج نمی کنیم و بابت زیرساختهای 
کسی  به  مفت  را  ارز  می کنیم؛  خرج  کشور 
نمی دهیم، ارز دست هر کسی هم هست باید 
برگرداند، زیرا ارز کالایی عمومی است و همه 
ارز باید به کشور برگردد، این موضوع بخشی از 

سیاست تثبیت ماست.
نقدینگی  رشد  نرخ  کاهش  از  همچنین  وی 
گفت:  و  داد  خبر  درصد   ۲۶ به   ۴۰ بالای  از 
سیاست تثبیت سیاست قطعی ماست و کوتاه 
هم نمی آییم؛ انتظارات تان را با سیاست تثبیت 
هماهنگ کنید و به فنرهای خیالی که می سازند 

توجه نکنید، به تئوری های الکی توجه نکنید.

FATF گره صادرات را باز می کند
معتقد  بازرگانی  اتاق  عضو  یک  آنلاین:  خبر 
است زیرساخت ها یک شبه ساخته نمی شود 
از این رو نباید برای عضویت در اف ای تی اف 

منتظر تعیین تکلیف تحریم ها بود.
عباس آرگون عضو اتاق بازرگانی در خصوص 
اینکه آیا بدون FATF ایران قادر به تجارت 
بحث  در  داد:  پاسخ  است؟  المللی  بین 
کلی  محدودیت های  المللی  بین  ارتباطات 
ناشی  محدودیت های  شود.  برداشته  باید 
قواعد  پذیرش  نوعی  به  و  تحریم هاست  از 
بحث  آنها  از  یکی  که  بین المللی  تجارت 
ارتباط  زیرساخت های  باید  است.   FATF
را  زیرساخت  این  و  کنیم  فراهم  را  دنیا  با 
رو  این  از  ساخت  لحظه  یک  در  نمی توان 
متناسب با ساختار باید شرایط را مهیا کنیم.

وی ادامه داد: از نظر نظام بانکی، ارتباطات، 
باید  غیره  و  سرمایه  کفایت  و  بانک ها 
داشته  تعامل  در  را  دنیا  روز  استانداردهای 
باشیم تا بتوانیم با نظام مالی دنیا در تعامل 
ایجاب  ما  منافع  بالاخره  باشیم.  ارتباط  و 
با رعایت حفظ و رعایت منافع ملی  می کند 
در پیمان ها و نظامات بین المللی هم شرکت 

کنیم و بپذیریم.
ارگون براین باور است بحث تحریم ها، نظام 
اینها  وقتی  و  است   FATFبحث سوئیفت، 
و  سیاه  لیست  در  نوعی  به  نمی پذیرید  را 
خاکستری می روید و به نوعی درصد ریسک 
افزایش  دنیا  در  مالی  تامین  در  را  خود 
نظامات  و  تسهیلات  در  بالاخره  می دهید. 
سرمایه  جذب  و  کنید  ورود  بخواهید  بانکی 
داشته باشید اگر این موارد را نپذیرید سطح 
نرخ های  با  اینکه  است.  بالاتر  شما  ریسک 
تمام  بهای  می گیرید،  را  تسهیلات  بالاتری 
قواعد  اگر  می رود.  بالا  ایران  برای  شده 
شده  تمام  بهای  می توانید  بپذیرید  را  دنیا 
های  حوزه  در  را  مالی  تامین  و  محصولات 
قواعد  از  خارج  اگر  بدهید.  کاهش  مختلف 
دنیا باشید باید هزینه های بیشتری پرداخت 

کنید.

ماهی ها دلیل گرانی کنسرو تن 
هستند

فرآوری  بهبود کیفیت،  دفتر  ایسنا: مدیرکل 
اشاره  ضمن  شیلات  سازمان  بازار  توسعه  و 
ماهی  کنسرو  قیمت  افزایش  چرایی  به 
و  قیمت  کاهش  راهکارهای  خصوص  در 
برنامه های در دست اجرا به ارائه توضیحاتی 

پرداخت.
افزایش  چرایی  به  پاسخ  در  مختاری  عباس 
از  آن  شدن  خارج  و  ماهی  کنسرو  قیمت 
سفره اقشار ضعیف اظهار کرد: افزایش قیمت 
جهانی  سطح  در  کنسرو  تولید  نهاده های 
)اعم از افزایش قیمت ماده اولیه ماهی تون، 
صیادی،  هزینه های  قوطی،  قیمت  افزایش 
هزینه های  افزایش  قوطی(،  درب  روغن، 
واردات  کاهش  کارخانجات،  در  کارگری 
موقع  به  عدم  بازار،  تنظیم  برای  تون  ماهی 
تخصیص ارز، زمان بر شدن تخصیص ازر به 
دلیل تغییر گروه کالایی تون ماهیان از گروه 
افزایش  و   ۲۲ کالایی  گروه  به   ۲۱ کالایی 
هزینه تمام شده تولید ماهی تون از آب های 
کنسرو  قیمت  افزایش  دلایل  از  المللی  بین 
ماهی است.وی ادامه داد: آن چیزی که تاثیر 
عمده و قابل توجه در افزایش قیمت کنسرو 
تون  ماهی  قیمت  افزایش  حقیقت  در  دارد 
صید شده است.مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، 
در  شیلات  سازمان  بازار  توسعه  و  فرآوری 
برنامه ای  آیا سازمان شیلات  اینکه  به  پاسخ 
بازار  در  محصول  این  قیمت  کاهش  برای 
چسبندگی  پدیده  که  چند  هر  گفت:  دارد؟ 
کاهش  اما  دارد،  وجود  کالاها  در  قیمت 

قیمت امکان پذیر است. 

به  گذشته  روز  سرمایه  بازار  پرست:  قدیم  آمنه 
روند نزولی خود ادامه داد به گونه ایکه شاخص 
کل با ریزش ۸ هزار واحدی به کانال دو میلیون 
و ۱۷ هزار واحدی رسید در واقع ریزش بازار در 
دار شده  ادامه  تورمی  انتظارات  بر خلاف  حالی 
اصلاح  بازار در حالت  کارشناسان  به عقدیه  که 
زمانی قرار داشته و سرمایه گذاران برای کسب 
وارد  را  تورم سرمایه خود  نرخ  با  متناسب  سود 
صندوق های درآمد ثابت و یا اوراق کرده اند که 
عملا معاملات را با روند منفی مواجه کرده است.  
سرمایه  بازار  گذشته  روز  گزارش  این  اساس  بر 
بازهم به روند نزولی خود ادامه داد به گونه ایکه 
به  از ۸ هزار واحد کاهش  با بیش  شاخص کل 
دو میلیون و ۱۷ هزار واحد رسید. در این بازار 
شاخص کل هم وزن نیز با افت ۳۲۶۰ واحدی 
به ۷۰۰ هزار و ۵۳۴ واحد رسید و بالغ بر ۳۳۰ 
هزار معامله به ارزشی بیش از ۴۰ هزار میلیارد 
ریال انجام شد. صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 
جمهوری  کشتیرانی  اصفهان،  مبارکه  فولاد 

صنعتی  و  معدنی  خودرو،  ایران  ایران،  اسلامی 
اصفهان  ذوب آهن  و  ایران  مخابرات  گلگهر، 
بورس  کل  شاخص  بر  نمادها  تاثیرگذارترین 
به  نسبت  را  نزولی  روند  آنها  همگی  که  بودند 

دیروز تجربه کردند.
 همچنین در بازار فرابورس نیز همین روند تداوم 
داشت و شاخص کل آن با کاهش ۱۳۲ واحدی 
تاثیرگذارترین  به ۲۴ هزار و ۹۵۱ واحد رسید. 

سرمایه   شامل  بورس  کل  شاخص  بر  نمادها 
خلیج  فولاد  صبا  صادرات،  سپهر  مالی  گذاری 
دیزل،  خودرو  ایران  آریاساسول،  پلیمر  فارس، 
فلزات  و  معادن  توسعه  تجلی  سامان،  بانک 
فولاد  صبا  از  غیر  به  که  بودند  دیزل  بهمن  و 
نسبت  را  نزولی  روند  نمادها  دیگر  فارس  خلیج 
عدم  دلایل  با  رابطه  داشتند.در  گذشته  روز  به 
تبعیت بازار از نرخ تورم کامران ندری کارشناس 

اقتصادی می گوید: جریان پول در بازار سرمایه 
به  توجه  با  گفت:  است،  گردش  در  همواره 
از یک خریدار به  اینکه در معاملات سهام پول 
مالی  گردش  این  و  شود  می  منتقل  فروشنده 
بورس  وارد  جدیدی  پول  بنابراین  دارد،  ادامه 
نمی شود، اما در شرایط پرریسک وارد صندوق 
اینکه  بر  تاکید  با  شود.او  می  ثابت  درآمد  های 
باید  سرمایه،  بازار  در  تعادل  ایجاد  برای  دولت 
دهد،  توسعه  سهام  بازار  کنار  در  را  بدهی  بازار 
بدهی  بازار  در  گذاری  سرمایه  وقتی  افزود: 
اوراق روی جریان نقدینگی  انتشار  یابد  افزایش 
این  و  داشت  نخواهد  چندانی  تاثیر  سهام  بازار 
اما  بازار کمک می کند  بیشتر  ثبات  به  موضوع 
وقتی این دو بازار به صورت متعادل رسد نکرده 
باشند جریان آنها نوسانی می شود.در واقع باید 
از  بسیاری  اخیر  های  در سال  که  داشت  توجه 
اند به  بازار سهام زیان دیده  سرمایه گذاران در 
همین دلیل برای جبران زیان خود سعی کرده 
اند که سرمایه خود را وارد بازار کالایی کرده یا 
وارد بازار مشتقه کنند  باید توجه داشت که در 
قراردادهای آتی به دلیل تعیین قیمت قطعی و 
سررسید معامله برای دارایی پایه، ریسک کاهش 
قیمت آن دارایی برای فروشنده و ریسک افزایش 
قیمت دارایی برای خریدار از بین رفته و طرفین 
نسبت به قیمت معامله خود در تاریخ مورد نظر، 

اطمینان حاصل می کنند.

بررسی »جهان اقتصاد« از دلایل تداوم ریزش های بورس نشان می دهد؛

فرش قرمز صندوق ها برای سرمایه گذاران

معاون صندوق توسعه ملی اعلام کرد؛

طلب ۱.۲ میلیارد دلاری از نیروگاه ها 
جهان اقتصاد: معاون بانکی و اعتباری صندوق 
ریالی  مطالبات  اینکه  بیان  با  ملی  توسعه 
است،  رسیده  صفر  به  ملی  توسعه  صندوق 
گفت: تا ۳۰ آبان ماه سال جاری، طلب صندوق 
است.رضا  دلار  میلیارد   ۱.۲ نیروگاهها  از 
توسعه  صندوق  تمرکز  اینکه  بیان  با  محمدی 
پرداخت  روی  بیشتر  قبل  دوره های  در  ملی 
اگر  شاید  داشت:  اظهار  است،  بوده  تسهیلات 
پرداخت  بیشتری  بررسی  با  تسهیلات  این 
می شد و بانک های عامل نیز به عنوان شرکای 
تجاری صندوق توسعه ملی، دقت بیشتری در 
بررسی طرح ها داشتند، صندوق امروز با حجم 
انبوهی از مطالبات معوق روبه رو نبود. به همین 
دلیل تاکید رئیس هیات عامل صندوق در بدو 
دلیل  به  بود؛  صندوق  مطالبات  وصول  ورود، 
نکند  رسوب  طرح  چند  در  ارزی  منابع  اینکه 
و امکان پرداخت تسهیلات به طرح های جدید 

وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: بر این اساس مجموع وصولی های 
سپرده  و  عاملیت  شامل  ملی  توسعه  صندوق 
یک  حدود   ،۱۴۰۰ سال  مهر  پایان  تا  ارزی 
میلیارد دلار بود؛ در حالی که این میزان پس 
از حضور رئیس فعلی هیات عامل در صندوق، 
است.  رسیده  دلار  میلیارد  پنج  از  بیش  به 

مطالبات  هیچ گونه  حاضر  حال  در  همچنین 
ریالی  مطالبات  همه  و  ندارد  وجود  ریالی 
صندوق، حتی وجه التزام ها وصول شده است.

ملی  توسعه  صندوق  اعتباری  و  بانکی  معاون 
طرح هایی  از  برخی  اینکه  به  توجه  با  افزود: 
بازپرداخت  توانایی  شدند،  مالی  تامین  که 
و  مطالبات  وصول  شیوه نامه  ندارند،  را  اقساط 
تملک دارایی بانک ها و تسهیلات گیرندگان از 
سوی رئیس فعلی هیات عامل پیشنهاد شد و 
بر  که  رسید  صندوق  امنای  هیات  تصویب  به 
 ۱۰۰ مذکور،  شیوه نامه  استناد  به  اساس،  این 
و  صنعت  بانک  از  مطالبات  از  دلار  میلیون 

معدن و بانک سپه تهاتر شد.
ساختمان  یک  تملک  با  همچنین  گفت:  وی 
ارزی  مطالبات  از  بخشی  تجارت  بانک  از 
برای  بابت طرحی که در سال ۱۳۹۴  صندوق 
روشنی  آینده  هیچ  و  شد  صادر  مسدودی  آن 
برای وصول آن وجود  اقساط  بازپرداخت  برای 

نداشت، وصول شد.
اعطای  فرایند  اینکه  بر  تاکید  با  محمدی 
در بخش  است، گفت:  نشده  متوقف  تسهیلات 
میلیون   ۵۰۰ حدود  مدت  این  طول  در  ارزی 
است؛  شده  مصوب  جدید  تسهیلات  دلار 
تومان  میلیارد  هزار   ۲۰ از  بیش  اینکه  ضمن 

بانک های  نزد  ملی  توسعه  صندوق  توسط 
و  است  شده  انجام  ریالی  سپرده گذاری  عامل 
استفاده  تسهیلات  این  از  توانستند  متقاضیان 

کنند.
عامل  هیات  رئیس  تاکید  اینکه  بیان  با  وی 
نیمه  طرح های  تکمیل  ملی  توسعه  صندوق 
رئیس  حضور  تاریخ  از  گفت:  است،  تمام 
و  ملی  توسعه  صندوق  در  عامل  هیات  فعلی 
اتمام  در راستای هدف دولت مردمی مبنی بر 
طرح های نیمه تمام، نزدیک به دو میلیارد دلار 
به طرح های نیمه تمام تسهیلات پرداخت شده 
مرحله  به  و  تکمیل شوند  این طرح ها  تا  است 

بازپرداخت برسند.
محمدی گفت: در این راستا، حدود ۲۰ طرحی 
از طریق  بودند  نیمه تمام  و  زمین گیر  واقعا  که 
پرداخت تسهیلات جدید توسط بانکهای عامل 
مرحله ای  به  مالی  تامین  دوران  افزایش  و 
رسیدند که تعدادی از آن ها درحال بازپرداخت 
نیز  دیگر  طرح  چند  و  هستند  اقساط صندوق 
به زودی به مرحله بازپرداخت اقساط می رسند.

وی درمورد آخرین وضعیت برخی از طرح های 
توضیح  رسیده  برداری  بهره  به  تمام  نیمه 
نفتی  طرح  چندین  مدت  این  طول  در  داد: 
گازی  و  پتروشیمی  فولاد،  نیروگاهی،  بزرگ، 

طرح های  جمله  از  رسیده اند.  برداری  بهره  به 
پارس   ۱۱ فاز  می توان  رسیده  بهره برداری  به 
جنوبی، پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس و نیز 

خط انتقال گاز ایران به عراق را نام برد.
ملی  توسعه  صندوق  اعتباری  و  بانکی  معاون 
این  به  نیروگاه ها  بدهی  به  اشاره  با  ادامه  در 
صندوق اظهار کرد: با توجه به بدهی نیروگاه ها 
به صندوق توسعه ملی، در دوره قبل نامه ای از 
طرف صندوق توسعه ملی به بانک ها رفته بود 
مبنی بر اینکه صندوق دیگر نیروگاه ها را تامین 
تاکید  و  دوره جدید  در  اما  کرد.  نخواهد  مالی 
در  انرژی  اهمیت  بر  عامل  هیات  فعلی  رئیس 
توسعه کشور، صندوق تامین مالی نیروگاه های 
با سازوکار جدیدی  اما  از سر گرفت؛  را  جدید 
ریسک  با  هم  صندوق  مطالبات  وصول  که 
وزارت  به  موضوع  این  باشد،  مواجه  پایین تری 

نیرو هم اعلام شده است.
جاری  سال  آبان ماه   ۳۰ تا  افزود:  محمدی 
نیروگاه ها  از  دلار  میلیارد   ۱.۲ حدود  صندوق 
نیروگاه  چهار  میان  از  است.  طلبکار 
قسط های  توانستند  نیروگاه  سه  تجدیدپذیر، 
خود را بازپرداخت کنند، در حال حاضر میزان 
میلیون   ۱۰۰ از  بیش  به  نیروگاه ها  از  وصولی 

دلار رسیده است.

 آمنه قدیم پرست 
گروه بازار و سرمایه

مفقودی
ــروپیام  ــیکلت پیش ــی موتورس ــبزوبرگه کمپان ــه س برگ
شــماره  13۹4بــه  مــدل  رنــگ  تیپ13۵آبــی 
تنــه  013۵NEO۹۵1۹71وشــماره  موتــور 
ــه  ــق ب ــاک 128-۵2۵16متعل ــماره پ ۹47106۵باش
آقــای رضــا لــک میباشــد کــه مفقودگردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط اســت.

مفقودی

برگــه ســبز اتومبیــل وانــت سیســتم ســایپا 1۵1 مــدل 1401رنــگ 

ســفید روغنــی بــه شــماره موتــور M13/6۵3۵۵82وشــماره شاســی 

30-474ب  انتظامــی  شــماره  NAS4۵1100N4۹۵4673وبــه 

ــه  ــد ک ــی باش ــی م ــه رودخان ــی قلع ــن امان ــای حس ــه آق ــق ب 11متعل

مفقــود گردیــده واز درجــه اعتبــار ســاقط میباشــد.

نظــر بــه اینکــه خانــم لیــا پیرایــش فرزنــد مرحــوم درویــش احمــد برابــر گواهــی های مصــدق حصر 
وراثــت و واریــز مالیــات بــر ارث و باســتناد دوبــرگ استشــهادیه گواهــی شــده همگــی منضــم بــه 
تقاضــای کتبــی جهــت دریافــت نوبــت اول المثنــی ســند مالکیــت بــه ایــن اداره مراجعــه کــرده و 
مدعیســت ســند مالکیــت مشــاعی مربــوط بــه مــورث وی مرحــوم عبدالــه پیرایــش ماکــو از پــاک 
ــاد ، بعلــت جابجایــی وســایل  8 فرعــی از 2۵1 اصلــی واقــع در بخــش 14 مشــهد شهرســتان تایب
ــگ  ــم دان ــت نی ــند مالکی ــد س ــوم ش ــاک معل ــر ام ــی دفت ــت بابررس ــده اس ــرد ی ــود گ ــزل مفق من
مشــاع از ششــدانگ یــک قطعــه محوطــه مزروعــی بــا پــاک ثبتــی فــوق الذکــر ذیــل ثبــت شــماره 
۹316 - و دفتــر 84 صفحــه 68 بنــام مرحــوم عبدالــه پیرایــش ماکــو بــه شــماره شناســنامه 21 
صــادره از تایبــاد ، فرزنــد حاجــي درویــش احمــد ، ثبــت وســند مالکیــت دفترچــه ای بشــماره چاپــی 
ــر گواهــی حصــر وراثــت شــماره 0200۵38  ــه براب ــده اســت ک 4۵73۹1 صــادر و تســلیم گردی
ــه  ــوده ورث ــوت نم ــش ف ــه پیرای ــاد عبدال ــاف تایب ــل اخت ــورای ح ــعبه 1 ش - 1402/08/02 ش
عبارتنــد از -1- درویــش احمــد پیرایــش پــدر( )متوفــی( و 2 فرخنــده فاضلــی مــادر( )متوفــی( 
و ســپس برابــر گوهــی حصــر وراثــت شــماره 34 - ۹0/01/23 حــوزه 21 شــورای حــل اختــاف 
تایبــاد درویــش احمــد پیرایــش ماکــو فــوت نمــوده و ورثــه عبارتنــد از دو همســر و ســه فرزنــد 
پســر و چهــار فرزنــد دختــر کــه خانــم لیــا پیرایــش ماکــو )متقاضــی( نیــز عضــوی از ورثــه مــی باشــد 
. کــه دفتــر امــاک بیــش از ایــن حکایتــی نــدارد. لــذا بــه اســتناد تبصــره -1 اصاحــی مــاده 120 
آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب یــک نوبــت آگهــی و متذکــر میگــردد هــر کس نســبت به ملــک مورد 
آگهــی معاملــه ای انجــام داده یــا مدعــی وجــود ســند مالکیت نزد خود باشــد بایســتی ظــرف ده روز از 
تاریــخ انتشــار ایــن آگهــی اعتــراض کتبــی خــود را بــه پیوســت اصــل ســند مالکیــت یــا ســند معامله 
رســمی بــه ایــن اداره تســلیم نمایــد بدیهــی اســت در صورت عــدم وصــول اعتــراض در مهلت مقرر 
ویــا وصــول اعتــراض بــدون ارائــه ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه رســمی نســبت بــه صــدور ســند 

مالکیــت المثنــی نوبــت اول و تســلیم آن بــه متقاضــی اقــدام خواهــد شــد.
منصور فاضلی

سرپرست ثبت اسناد و اماک
شناسه آگهی: 1608220

م الف: 3۹8
تاریخ انتشار: 1402/08/30

مفقودی مدرک فارغ التحصیلی
 بنــام  عبدالرســول جالــی فرزنــد نصــرالله  فرزنــد محمــد بــه شــماره 
ــور  ــته  ام ــی رش ــع کاردان ــادره از رودان  در مقط ــک ص ــنامه ی شناس
گمرکــی   صــادره از دانشــگاه آزاد اســامی واحــد بندرعبــاس بــه 
شــماره81114233۹۹2  مفقــود گردیــده و فاقــد اعتبــار مــی باشــد. 
از یابنــده تقاضــا مــی شــود،اصل مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد اســامی 
ــوار دانشــگاه، میــدان گاز، دانشــگاه  ــه نشــانی بل واحــد بندرعبــاس ب

آزاد اســامی بندرعبــاس ارســال نماینــد.

قوه قضاییه
اداره کل ثبت اسناد و اماک استان خراسان شمالی 

اداره ثبت اسناد و اماک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی 
ــون تعییــن  ــن نامــه قان ــاده 13 آئی ــون و م ــاده 3 قان آگهــی موضــوع م
ــمی  ــند رس ــد س ــاختمانهای فاق ــی و س ــی و اراض ــت ثبت ــف وضعی تکلی
برابر رای شــماره 14026030700۵00۵83۹ مورخ 1402٫07٫2۹ 
هیــات بــه شــماره کاســه 611-1402 موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در 
ــه  ــات مالکان ــورد تصرف ــه دو بجن ــک منطق ــت مل ــی حــوزه ثب واحــد ثبت
رحمانقلــی  فرزنــد  نودهــی  الله  امــان  آقــای  متقاضــی  بامعــارض 
بشــماره شناســنامه 3 در ششــدانگ یکقطعــه زمیــن مزروعــی بــه 
مســاحت 1702۹٫۵6 متــر مربــع از پــاک 1۵2 فرعــی از 217 اصلــی 
واقــع در اراضــی قــره بــوده بخــش دو بجنــورد از محــل مالکیــت ثبتــی 
آقــای یحیــی خــان ولــد علیمحمــد محــرز گردیــده اســت. لــذا بــه منظــور 
اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 1۵ روز آگهــی میشــود 
در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند. مالکیــت متقاضــی 
اعتراضــی داشــته باشــند میتواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه 
مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ 
رســید ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت 
خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت 
انقضــای  مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند 

مالکیــت صــادر خواهــد شــد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402٫08٫1۵ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402٫08٫30 

شناسه آگهی: 1۵۹63۹1
علی اوسط رستمی 
رئیس ثبت اسناد و اماک ناحیه 2 بجنورد

جریمه بیش از ۲۰۳ میلیارد ریالی 
برای عرضه خارج از شبکه مرغ

حکومتی  تعزیرات  سازمان  سخنگوی  اسفنانی،  اقتصاد:  جهان 
گفت: مدیرعامل یک کشتارگاه به پرداخت بیش از ۲۰۳ میلیارد 

ریال جزای نقدی برای عرضه خارج از شبکه مرغ محکوم شد.
گفت:  حکومتی  تعزیرات  سازمان  سخنگوی  اسفنانی  محمدعلی 

یک  تخلف  به  ساری  حکومتی  تعزیرات  بدوی  ششم  شعبه 
مرغ  کیلوگرم  هزار   ۳۲ شبکه  از  خارج  عرضه  برای  کشتارگاه 
به ارزش ۲۰ میلیارد و ۳۲۰ میلیون ریال در قالب چهار پرونده 

رسیدگی کرد.
از  پس  شعبه  این  افزود:  حکومتی  تعزیرات  سازمان  سخنگوی 
بررسی و مدارک موجود در پرونده کشتارگاه متخلف و استعلام 
مدیرعامل  شبکه،  در  عرضه  بر  الزام  بر  علاوه  کشاورزی،  جهاد 
شرکت را جمعا در چهار پرونده به پرداخت ۲۰۳ میلیارد و ۲۰۰ 

میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.

در  پرونده  چهار  هر  مدیرعامل  درخواست  با  اسفنانی،  گفته  به 
شعبه دوم تجدیدنظر تعزیرات حکومتی مازندران بررسی شد و 
شعبه با توجه به ارائه نکردن مدارک مستند، حکم شعبه بدوی 

را تائید کرد.
جهاد  گزارش  با  افزود:  حکومتی  تعزیرات  سازمان  سخنگوی 
نکردن  عرضه  برای  کشتارگاه  یک  تخلف  پیرامون  کشاورزی 
۳۲ هزار کیلوگرم مرغ در میدان بهمن تهران در چهار مرحله، 
پرونده های این تخلف برای بررسی به تعزیرات حکومتی ساری 

ارسال شد.

 آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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خبرانرژی

پرونده خاموشی ها بسته شد
با  انرژی گفت:  معاون وزیر نیرو در اموربرق و 
توجه به تدابیر در نظر گرفته شده مشکلی برای 
فصل  برای  و  نداریم  نیروگاه ها  تامین سوخت 
تابستان نیز برنامه ریزی ها آغاز شده و پیش بینی 
می شود که با همکاری مردم مشکلی برای تامین 

برق وجود نداشته باشد.
همایون حایری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
آخرین وضعیت تامین برق برای زمستان، اظهار 
سوی  از  که  اقداماتی  و  برنامه ریزی ها  با  کرد: 
شرکت گاز صورت گرفته وسهم گاز بسیار خوبی 
است، مشکل  قرار گرفته  نیروگاه ها  اختیار  در 

خاصی برای تامین سوخت نداریم.
وی افزود: این مساله موجب شده که سوخت 
و  کنیم  استفاده  نیروگاه ها  در  کمتری  مایع 
وضعیت تامین گاز علی رغم اینکه در برخی از 
نقاط کشور هوا سر شده به خوبی مدیت شده 
است و امیدواریم با همکاری که وجود خواهد 
داشت، زمستان امسال را نیز بدون مشکل پشت 

سر بگذاریم.
درباره  انرژی  و  برق  امور  در  نیرو  وزیر  معاون 
برای  گرفته  صورت  برنامه ریزی های  و  تدابیر 
برای  گفت:  نیز  تابستان  فصل  در  برق  تامین 
تابستان از همین الان برنامه ریزی ها آغاز شده تا 
ظرفیت نیروگاه ها افزایش یابد و در همین راستا 
خطوط انتقال توسعه یابد و به صورت هفتگی 

نیز برای این مهم جلساتی برگزار می شود.
به گفته حائری طبق ارزیابی ها و برنامه ریزی های 
برای  که  می شود  پیش بینی  گرفته،  صورت 
نداشته  مشکل  مردم  همکاری  با  نیز  تابستان 
باشیم، در تابستان امسال همکاری مردم بسیار 
در  مردم  همکاری  سال  امسال  و  بود  خوب 
اولین  برای  بخش مدیریت مصرف بود چراکه 
گذشته  سال های  به  نسبت  خانگی  بخش  بار 
را خود  مصرف  میزان  محدودیتی  هیچ   بدون 

 کاهش داد.

قیمت نفت صعودی شد
قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا 
تحت تاثیر انتظارات برای عمیق تر شدن کاهش 
تولید اوپک پلاس، به سطح بالاتری صعود کرد.

با  به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت 
 ۸۱ به  افزایش،  درصد   ۰.۷ معادل  سنت   ۵۷
بهای  رسید.  بشکه  هر  در  سنت   ۱۸ و  دلار 
معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۵۱ 
سنت معادل ۰.۷ درصد افزایش، به ۷۶ دلار و 
۴۰ سنت در هر بشکه رسید. قرارداد دسامبر 
منقضی  روز دوشنبه  که  آمریکا  نفت  شاخص 
می شود و قرارداد ژانویه با ۵۵ سنت افزایش، ۷۶ 

دلار و ۵۹ سنت در هر بشکه معامله شد.

بهبود سه درصدی میزان آب 
ورودی به سدها

از  کشور  بارش های  گفت:  آب  سخنگوی صنعت 
ابتدای سال آب جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۲۷ 
آبان با کاهش ۲۲ درصدی نسبت به سال گذشته 

همراه شده است.
نشست  در  بزرگ زاده  عیسی  ایسنا،  گزارش  به 
خبری با بیان اینکه میزان کل بارش های کشور از 
ابتدای سال آبی جاری تا ۲۷ آبان به ۲۰.۸ میلیمتر 
در  بارش  میزان  این  کرد:  اظهار  است،  رسیده 
مقایسه با دوره بلندمدت )با بارش ۲۶.۶ میلیمتر( 
۲۲ درصد کاهش دارد و در مقایسه با سال گذشته 
ایم( ۲۲ درصد  داشته  بارش  میلیمتر  )که ۲۶.۷ 

کاهش نشان می دهد.
وی با اشاره به وضعیت سدهای کشور، گفت: میزان 
آب ورودی به سدها از ابتدای سال آبی جاری تا ۲۸ 
آبان ۲ میلیارد و ۴۷۰ میلیون متر مکعب بوده است. 
این رقم سال گذشته ۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون متر 
نشان می دهد،  بهبود  بوده که سه درصد  مکعب 
ابتدای  از  از سدها  آب  میزان خروجی  همچنین 
سال آبی جاری تا ۲۸ آبان چهار میلیارد و ۵۶۰ 
میلیون متر مکعب بوده که این میزان سال گذشته 
سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون متر مکعب بوده که ۲۲ 
آب  موجودی  اینکه  بیان  با  دارد.وی  رشد  درصد 
مخازن سدهای کشور ۱۹ میلیارد و ۶۲۰ میلیون 
مترمکعب است، گفت: سال گذشته این رقم ۱۸ 
میلیارد و ۲۰ میلیون مترمکعب بوده که رشد ۹ 
درصدی دارد، این آمارها وضعیت بارش و موجودی 
سدها تا ۲۸ آبان است که تغییر خواهند داشت.او با 
بیان اینکه وضعیت سد زاینده رود در دو سال اخیر 
به مراتب خیلی بهتر شده و مدیریت خوبی روی 
منابع و مصارف آن صورت گرفته است، اظهار کرد: 
وضعیت سدهای شرق استان تهران نگران کننده 
است چراکه با کاهش ۳۰ میلیون مترمکعبی نسبت 
بیان  با  روبه رو شده اند.بزرگ زاده  به سال گذشته 
اینکه طرح های اضطراری تأمین آب برای شهرها و 
استان های تهران، مشهد، خراسان جنوبی، خراسان 
تعریف  بلوچستان  و  و سیستان  رضوی، گلستان 
وضعیت  به  نسبت  همچنین  گفت:  است،  شده 
منابع آبی استان فارس نگرانی جدی وجود دارد و 
وضعیت سد رودبال چندان خوب نیست و تمرکز 
اصلی طرح های اضطراری تأمین آب بر سیستان و 
بلوچستان قرار دارد.وی با بیان اینکه بازتخصیص 
آب از راهکارهای مهم در نجات کشور از کم آبی 
است، اکنون به جای تخصیص آب به بازتخصیص 
خواهیم پرداخت، اظهار کرد: ارزیابی کفه منابع و 
کفه مصارف در نقشه راه  آب کشور دیده شده و 

دنبال ایجاد تعادل بین این دو کفه هستیم. 

رئیس جمهور در ادامه فرآیند »نظارت ستادی بر 
مرکزی  ساختمان  به  امروز  اجرایی«  دستگاه های 

وزارت نفت رفت.
ادامه  در  گذشته  روز  رئیسی  ابراهیم  سید 
اجرایی«  دستگاه های  بر  ستادی  »نظارت  فرآیند 
این  مدیران  جمع  در  و  رفت  نفت  وزارت  به 
این  عملکرد  گزارش  استماع  ضمن  وزارتخانه، 
برای  مهمی  پیشنهادات  و  رهنمودها  مجموعه، 
ارائه  این وزارتخانه  ارتقای کیفی و کمی عملکرد 

کرد.
بهترین بخش  را  گاز  و  نفت  رئیس جمهور بخش 
برای سرمایه گذاری دانست و از مدیران مجموعه 
بیشتر  جذب  برای  تلاش  با  خواست  نفت  وزارت 
سرمایه داخلی و خارجی به رشد تولید و افزایش 

بیشتری بدهند. کسب درآمد شتاب 
ابراهیم رئیسی در ادامه نظارت های ستادی  سید 
بر دستگاه های اجرایی، به وزارت نفت رفت و پس 
وزارتخانه  این  مدیران  و  وزیر  گزارش  شنیدن  از 
از عملکرد دو ساله و همچنین طرح برخی موانع 
خط  و  دستورات  بیان  به  رو،  پیش  مشکلات  و 
کیفی  و  کمی  ارتقای  جهت  در  مهمی  مشی های 

پرداخت. وزارتخانه  این  عملکرد 
موتور  اینکه سرمایه گذاری  بیان  با  رئیس جمهور 
اقتصادی است، بخش نفت و گاز را  محرک رشد 
از  و  دانست  سرمایه گذاری  برای  بخش  بهترین 
تلاش  با  خواست  نفت  وزارت  مجموعه  مدیران 
به  خارجی  و  داخلی  سرمایه  بیشتر  جذب  برای 
رشد تولید و افزایش کسب درآمد شتاب بیشتری 

بدهند.
به رغم  نفت  صادرات  و  تولید  افزایش  رئیسی 
کارنامه  در  زرینی  برگ  را  تهدیدها  و  تحریم ها 
ادامه  در  و  کرد  عنوان  مردمی  دولت  ساله  دو 
جلوگیری از خام فروشی به عنوان یکی از مسائل 
جمله  از  را  انقلاب  معظم  رهبری  تأکید  مورد 
وظایف مهم وزارت نفت برشمرد و افزود: فرآوری 
بهره وری  و  اشتغال  تولید،  افزایش  به  خام  نفت 

منجر خواهد شد،
طرح های  نگه داشتن  معطل  عدم  بر  »تأکید 
نظرات  بهانه  به  نفت  وزارت  توسعه ای 
کارشناسی«، »تسریع در تکمیل طرح جمع آوری 
از ظرفیت شرکت های  استفاده  با  مشعل  گازهای 
دانش بنیان« و »توجه ویژه به مدیریت مصرف در 
مطرح  مهم  نکات  دیگر  از  تولید«  مدیریت  کنار 

شده از سوی رئیس جمهور بود.
از  را  سوخت«  »قاچاق  موضوع  ادامه  در  رئیسی 

وظیفه  را  آن  با  مقابله  و  کشور  جدی  معضلات 
با همکاری وزارت نفت  همه دستگاه های مسئول 
دانست و گفت: اگر کشورهای همسایه ما نیازمند 
سوخت هستند، باید از مبادی رسمی و در قالب 
سوخت  خرید  به  اقدام  معین  قراردادهای  انعقاد 
گسترده  خسارات  از  هم  تا  کنند  خود  نیاز  مورد 
از آن  قاچاق جلوگیری شود و هم درآمد حاصل 

صرف رفاه مردم منطقه شود.
و  »نظارت  ضرورت  بر  ادامه  در  جمهور  رئیس 
سلامت  و  پاکی  حفظ  به  نسبت  جدی  مراقبت 
در  کرد:  تصریح  و  تأکید  نفت  وزارت  اقتصادی« 
باید  نفت  وزارت  نظیر  ثروت سازی  مجموعه های 
روابط  و  ناپاک  دست های  ورود  مراقب  شدت  به 

ناسالم اداری به ویژه در انعقاد قراردادها بود.
وزارت  اجتماعی  مسئولیت های  به  عمل  رئیسی 
وزارتخانه  این  خوب  اقدامات  جمله  از  را  نفت 
به  اولویت دهی  بر  تأکید  با  و  کرد  توصیف 
نزدیک  مناطق  توسعه  در  منابع  این  هزینه کرد 
چانه زنی  از  مراقبت  همچنین  و  تولید  مراکز  به 
منابع،  این  جذب  در  سازمان ها  و  نهادها  افراد، 
وزیر نفت را مکلف کرد با نظارت و کنترل هیئتی 
متشکل از افراد مسئول نسبت به اجرای منضبط 

اقدام کند. اجتماعی  نظام مند مسئولیت های  و 
بخش های  در  یکپارچگی  ایجاد  »ضرورت 
پتروشیمی  پایین دستی  و  میان دستی  بالادستی، 
وزارت  کلی  سیاست های  از  پیروی  هدف  با 
نفت«، »تأکید بر رفع ناترازی ها به ویژه در بخش 
ثروت«،  به  فراورده ها  این  تبدیل  و  گاز  و  بنزین 
سرمایه گذار  حمایت  و  جذب  برای  »برنامه ریزی 

سود«،  و  سرمایه  تضمین  با  خصوصی  بخش  از 
بهره گیری  با  گاز  و  نفت  حوزه  »هوشمندسازی 
»عملیاتی  و  دانش بنیان«  شرکت های  ظرفیت  از 
از  نفت  وزارت  مجموعه  در  مردمی سازی  کردن 
طریق سهیم کردن مردم« از دیگر تاکیدات مهم 

رئیس جمهور به مدیران ارشد وزارت نفت بود.
اطمینان بخش ترین  از  یکی  ادامه  در  رئیسی 
مردم  نقدینگی  هدایت  و  جذب  برای  بخش ها 
در  سرمایه گذاری  و  مشارکت  را  تولید  سمت  به 
میادین مشترک نفت و گاز کشور دانست و گفت: 
اولویت های  از  مشترک  میادین  از  برداری  بهره 
و  است  سرمایه گذاری  جذب  برای  دولت  جدی 
مردم  به  متعلق  خدادادی  منابع  این  از  نباید 

کرد. غفلت 
و  تولید  کیفی سازی  ادامه  در  جمهور  رئیس 
اعم  باکیفیت  محصولات  تولید  سمت  به  حرکت 
مهم  مأموریت های  از  را  گازوئیل  و  بنزین  از 
نفت  وزارت  کرد:  تصریح  و  دانست  نفت  وزارت 
و  تولید  زنجیره  بر  جدی  نظارت  با  است  موظف 
برای  و  محاسبه  را  انرژی  هدررفت  میزان  توزیع، 
در  همچنین  و  بخش  این  در  آن  از  جلوگیری 
عرصه مصرف به صورت توأمان برنامه ریزی کند.

ارتقای  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  رئیسی 
عمودی  توسعه  پالایشگاهی،  محصولات  کیفیت 
زنجیره تولید نفت و گاز، برنامه ریزی جدی برای 
در  غیرقیمتی  اقدامات  و  انرژی  مصرف  کنترل 
تأکید  مورد  را  مصرف  به  انضباط بخشی  راستای 
قرار داد و خطاب به وزیر و مدیران ارشد وزارت 
در  موجود  موانع  رفع  برای  که  کرد  تاکید  نفت، 

گاز  و  نفت  بخش  در  توسعه ای  طرح های  اجرای 
کنند. اقدام 

ضرورت  به  اشاره  با  همچنین  جمهور  رئیس 
شرکت  با  نفت  وزارت  ارتباط  نوع  در  بازنگری 
قوانین  به  نسبت  فوری  تجدیدنظر  بر  نفت،  ملی 
حفظ  با  بخش  این  در  پاگیر  و  دست  مقررات  و 

تأکید کرد. قانونی  نظارت های 
ضمن  خود،  سخنان  پایانی  بخش  در  رئیسی 
دستور پیگیری رفع مسائل وزارت نفت با صندوق 
فعالیت های  و  اقدامات  استمرار  بر  ملی،  توسعه 
این  ارتقای  جهت  در  مدیران  و  وزیر  جهادی 

وزارتخانه به جایگاه شایسته خود تأکید کرد.
وزیر  اوجی  رئیس جمهور، جواد  از سخنان  پیش 
عملکرد  و  اقدامات  تشریح  به  گزارشی  در  نفت 
جهت  »سرمایه گذاری  در  وزارتخانه  این  دوساله 
تکمیل پروژه های نیمه تمام و طرح های جدید با 
کلان  طرح های  »اجرای  تولید«،  افزایش  اولویت 
تکمیل  و  »اجرا  گاز«،  تولید  افزایش  و  نگهداشت 
»اجرای  مشعل«،  گازهای  جمع آوری  طرح 
طبیعی«،  گاز  ذخیره سازی  توسعه  طرح های 
میعانات  و  نفت  پالایش  ظرفیت  »افزایش 
طرح های  از  بهره برداری  و  »تکمیل  گازی«، 
نفتی«،  فرآورده های  و  نفت  انتقال  لوله  خطوط 
پتروشیمی«،  صنعت  طرح های  تکمیل  و  »اجرا 
توسعه  طرح های  از  بهره برداری  و  »تکمیل 
و  تحریمی  اقلام  اول  بار  »تولید  گازرسانی«، 
دانش بنیان«،  شرکت های  همکاری  با  راهبردی 
»افزایش آمار رشد تولید نفت خام و گاز با تحقق 
افزایش  و  مشترک  میادین  در  سرمایه گذاری 
و  نفت  صادرات  »رشد  پالایشگاه ها«،  ظرفیت 
زمینه  در  دولت  »اقدامات  پتروشیمی«،  و  گاز 
کشور«،  نیاز  مورد  و سوخت  انرژی  پایدار  تأمین 
از  جلوگیری  زمینه  در  گرفته  صورت  »اقدامات 
بهینه سازی  طرح های  »شروع  سوخت«،  قاچاق 
در  بی سابقه  »رکوردشکنی  سوخت«،  مصرف 
ذخیره سازی سوخت مایع«، »اجرای سیاست های 
طرح  »اجرای  انرژی«،  مصرف  کاهش  غیرقیمتی 
توسعه  »دستاوردهای  گاز«،  مصرف  بهینه سازی 
ارتقای سطح  و  انرژی  متوازن  و  فعال  دیپلماسی 
و  فنی  خدمات  »صدور  بین المللی«،  تعاملات 
به سایر کشورها«، »توسعه شرکت های  مهندسی 
وزارت  »عملکرد  نفت«،  وزارت  در  دانش بنیان 
و  اجتماعی«  مسئولیت  طرح های  اجرای  در  نفت 
»توجه ویژه به سرمایه های انسانی صنعت نفت و 

گاز«، پرداخت.

رییسی در وزارت نفت حضور یافت؛

وزارت »طلای سیاه« زیر ذره بین رییس جمهور

بررسی مشکلات 10 واحد تولیدی در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در شهرستان علی آباد

گمنام  شهدای  گلزار  عطرافشانی  و  غبارروبی  آیین  برگزاری 
گرگان به مناسبت آغاز هفته بسیج

گرگان-حمید میرزاعلی / به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی 
گلستان، جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید مشکلات 10 واحد تولیدی شهرک 
صنعتی علی آباد  به ریاست دکتر آسیابی رئیس کل دادگستری گلستان، دکتر اسپانلو 

دادستان مرکز استان، مدیر منطقه 3 شهرک صنعتی علی آباد و تعدادی از مدیران 
واحدهای صنعتی در شهرک صنعتی علی آباد برگزار گردید 

 در جلسه مشکل برخی از واحدها برطرف و مشکل تعدادی دیگر نیز با انجام 

کارشناسی های لازم در آینده نزدیک برطرف خواهد شد.
 دکتر آسیابی در این جلسه تصریح کرد: جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
از اهمیت و نقش مهمی در تحقق اهداف اقتصادی استان و شهرستان و نیز تاثیرات 

مثبتی در رونق تولید و حل مشکلات بخش تولیدی دارد.
و در پایان جلسه از 2 واحد تولیدی و صنعتی عابد گلستان و فولاد ذوب رسام مستقر 

در شهرک صنعتی علی آباد بازدید کردند.

گرگان-حمید میرزاعلی /به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی گلستان ؛ 
همزمان با هفته بسیج، مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی گلستان، فرمانده بسیج مهندسین، 
فرمانده بسیج کارگری و جمعی از پرسنل این شرکت در معیت مدیران دستگاههای اجرایی 
استان و جمعی از بسیجیان و فرماندهان پایگاه های بسیج ادارات در مراسم غبار روبی و عطر 

افشانی گلزار شهدای گلستان حضور یافتند.

در ادامه این مراسم معنوی مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی گلستان  و کارکنان این 
شرکت بر سر مزار شهدای گمنام حضور یافتند و با قرائت فاتحه و نثار گل و عطرافشانی یاد و 

خاطره این شهدا را گرامی داشتند.
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ایران اخبار

صنعت و دانشگاه به یک زبان 
مشترک نیاز دارند

آذربایجان  سونگون  مس  شرکت  مدیرعامل 
زبان  یک  به  دانشگاه  و  صنعت  گفت:  )شمسا( 
پیشرفت  قالب ذهنی مشترک جهت  و  مشترک 

و تبدیل علم به ثروت نیاز دارند.
مس  شرکت  مدیرعامل  زاده  عباس  معبود 
سونگون آذربایجان )شمسا( در جلسه مشترک با 
دانشگاه فنی حرفه ای استان اظهار کرد: صنعت 
ذهنی  قالب  و  زبان مشترک  به یک  دانشگاه  و 
به ثروت  تبدیل علم  پیشرفت و  مشترک جهت 

نیاز دارند.
وی همچنین گفت: جلسات مستمر با دانشگاها 
که از سال گذشته بصورت مستمر و منظم ادامه 
دارد به عنوان عاملی شتاب دهنده بازوی توسعه 

این صنعت عظیم شده است.
ای  حرفه  فنی  دانشگاه  رئیس  احمدی  دکتر 
استان هم در ابتدای جلسه با اشاره به تاریخچه و 
اهمیت دانشگاه فنی حرفه ای در ایران به عنوان 
دانش  کنار  در  مهارت  رشد  برای  مهم  بستری 
و  دانشگاه  ترین  کاربردی  ای  حرفه  فنی  گفت: 
ای کشور  و حرفه  فنی  عالی  آموزش  دار  عهده 

است.
دکتر  علمی  نگاه  به  توجه  با  داد:  ادامه  احمدی 
صنعت  این  و  معدن  مسائل  همه  در  عباسزاده 
عظیم و دعوت از همه دانشگاهها و مراکز علمی 
فنی  دانشگاه  همکاری  برای  استان  فناوری  و 
حرفه ای استان نیز آمادگی و عاقه مندی خود 
را جهت همکاری اعام می دارد و به جد پیگیر 
این دو ساختار  و  موارد مشترک همکاری است 
اهداف  راستای  در  پویا  ارتباطی  توانند  مهم می 

یکدیگر داشته باشند.
در این جلسه همچنین معاونین و مدیران هر دو 
خواستار  پیشنهادها  و  نظرات  ارائه  با  مجموعه 
تامین  حوزه  در  منسجم  و  مابین  فی  همکاری 
منابع انسانی متخصص، تولید قطعات داخلی و... 

شدند.
 

 صدور پروانه بهره برداری 
پنجمین شهرک صنعتی غیر دولتی 

در فارس

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی فارس 
شهرک  پنجمین  بهره برداری  پروانه  صدور  از 
صنعتی غیر دولتی در استان خبر داد و  گفت: 
غیر  صنعتی  شهرک  پروانه،  این  صدور  با 
جذب  آماده  قادرآباد  نوآور  پدیده های  دولتی 
متقاضیان  به  زمین  واگذاری  و  سرمایه گذار 

است. 
اعطای  آیین  در   ، هاشمی  مصطفی  سید 
غیردولتی  صنعتی  شهرک  بهره برداری  پروانه 
به  توجه  با  گفت:  قادرآباد  نوآور  پدیده های 
بهره برداری  پروانه  زیرساخت ها،  آماده سازی 
واگذاری  آماده  و  صادر  صنعتی  شهرک  این 

است. متقاضیان  به  زمین 
فارس  صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
صنایع  و  غذایی  صنایع  اینکه  تصریح  با 
این  در  استقرار  قابل  آلاینده  بدون  کوچک 
این  گفت:  دارند،  دولتی  غیر  صنعتی  شهرک 
 ۴۰ حدود  استقرار  ظرفیت  صنعتی  شهرک 
نفر   ۳۰۰ اشتغال  پیش بینی  با  تولیدی  واحد 
اینکه  بیان  با  ادامه  در  داشتهاشمی  خواهد  را 
کوچک  صنایع  سازمان  قانون،  اساس  بر 
است  مجاز  ایران،  صنعتی  شهرک های  و 
بهره برداری  و  تأسیس  مجوز  صدور  به  نسبت 
و  خصوصی  بخش  برای  صنعتی  شهرک های 
زمینه، صدور  این  در  کند، گفت:  اقدام  تعاونی 
صنعتی  شهرک  توسعه  و  ایجاد  برای  مجوز 
امکان سنجی  مطالعات  انجام  از  خصوصی پس 
چارچوب  در  محیطی  زیست  و  اقتصادی  فنی، 
سازمان  توسط  عمران  و  توسعه  طرح های 
ایران  صنعتی  شهرک های  و  کوچک  صنایع 
می شود.  انجام  تابعه  استانی  شرکت های  و 
صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
شهرک های  قانون،  براساس  کرد:  بیان  فارس 
قانونی  مزایای  کلیه  از  دولتی  غیر  صنعتی 
خواهند  برخوردار  دولتی  صنعتی  شهرک های 
شد.هاشمی افزود: واحدهای تولیدی مستقر در 
مناطق کم  در  دولتی  غیر  شهرک های صنعتی 
معافیت های  از  یافته  کمترتوسعه  و  برخوردار 
ماده ۱۳۲ قانون مالیات های مستقیم برخوردار 
شهرک های  شرکت  شد.مدیرعامل  خواهند 
عامل  بانک های  کرد:  اضافه  فارس  صنعتی 
به  مربوط  قراردادهای  هستند  موظف  نیز 
غیر  صنعتی  شهرک های  در  زمین  تخصیص 
و  پذیرفته  رسمی  اسناد  ردیف  هم  را  دولتی 
اسناد  به  مربوط  حقوقی  و  اعتباری  تسهیات 
وی  کنند.  اعمال  خصوص  این  در  را  رسمی 
شهرک ها  این  ایجاد  متقاضیان  کرد:  تأکید 
قرار  آن ها  مالکیت  در  که  مناسب  زمین  باید 
ایجاد  امکان سنجی  بررسی های  برای  را  دارد 
پایان  در  کنند.هاشمی  معرفی  شهرک ها 
یادآور شد: تاکنون پروانه بهره برداری برای ۵ 
فارس  استان  در  دولتی  غیر  صنعتی  شهرک 
در  ماندگار  سازه  کامپوزیت  و  فراسان  شامل 
شهرستان  در  محبت گستر  سپیدان،  شهرستان 
فارس  صادرات  و  صنایع  توسعه  شرکت  اقلید، 
در  قادرآباد  نوآور  پدیده های  و  شیراز  در 

شهرستان خرم بید صادر شده است.

انتقاد دبیر فراکسیون گردشگری 
مجلس از عدم پرداخت تسهیلات

میراث فرهنگی،  وزارت  گردشگری  معاون 
فراکسیون  دبیر  با  صنایع دستی  و  گردشگری 
گردشگری مجلس دیدار و در خصوص ظرفیت 
های گردشگری و راه های رونق این صنعت در 

استان یزد بحث و تبادل نظر کردند.
به  اشاره  با  نشست  این  در  جوکار  صالح  محمد 
اقدامات بخش خصوصی در حوزه گردشگری در 
استان یزد گفت: در شهرستان های یزد، اشکذر 
و زارچ توجه خوبی به پرورش اسب شده و شاهد 
استان  در  اسبدوانی  کشوری  مسابقات  برگزاری 

یزد هستیم.
ارتباط  به  مجلس  گردشگری  فراکسیون  دبیر 
تولید  و  کشور  اقتصاد  با  گردشگری  حوزه  موثر 
ثروت اشاره کرد و افزود: تاکنون در بخش حوزه 
از  ولی  شده،  گذاری هایی  سرمایه  اقامتی  های 
نظر زیرساخت های این بخش با مشکل مواجه 
هستیم و در زمان پیک برنامه ها، در استان یزد 
هیچ مکان اقامتی متناسب این امر وجود ندارد. 
وی عنوان کرد: برای ایجاد جاذبه ها، ایده ها و 
وجود  یزد  استان  در  خوبی  بسیار  های  ظرفیت 
از  ها  حمایت  و  تسهیات  شامل  اگر  که  دارد 
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزارت  سوی 
تحولات  شاهد  بدون شک  شود،  دستی  صنایع 

خوبی در این حوزه خواهیم بود.  
رئیس مجمع نمایندگان استان یزد با بیان اینکه 
برنامه  ارائه  نیازمند  داخلی  گردشگری  حوزه  در 
گفت:  مختلف هستیم،  برای سنین  های جذاب 
خانواده  یک  مختلف  درسنین  افراد  برای  باید 
مسافرت  دیگر  شهر  به  شهری  از  که  گردشگر 
تا  باشیم  داشته  متنوع  های  برنامه  کنند،  می 

جاذبه بیشتری ایجاد شود.
عدم  علت  به  ها  بانک  از  انتقاد  ضمن  جوکار 
گردشگری  صنعت  رشد  جهت  در  همکاری 
همکاری  ها  بانک  متاسفانه  کرد:  خاطرنشان 
مشاغل  به  تسهیات  اعطای  زمینه  در  خوبی 
بیشتر  آنها  تمایل  و  ندارند  با گردشگری  مرتبط 
بزرگ  صنایع  به  تسهیات  پرداخت  سمت  به 
گذاری  سرمایه  که  حالی  در  است؛  زودبازده  و 
تواند  می  مدت  میان  در  گردشگری  حوزه  در 
اشخاص  های  بارشته  متناسب  زیادی  مشاغل 

جویای فعالیت در این زمینه ایجاد نماید.
بیماری  شیوع  زمان  در  افزود:  مردم  نماینده 
بسیار  مشکات  با  گردشگری  بخش  کرونا، 
و  اندازی  راه  برای  باید  که  شد  مواجه  زیادی 

احیای مجدد این بخش ها برنامه ریزی شود.
ادامه  در  مجلس  گردشگری  فراکسیون  دبیر 
گردشگری  قطب  یزد  استان  اینکه  به  اشاره  با 
درصد   ۴۵ کرد:  اضافه  است  کشور  سامت  
بیماران  به  یزد  استان  بیمارستانی  های  تخت 
کشور  جنوبی  های  استان  از  یزدی  غیر 
استان  این  به  درمان  برای  که  یافته  اختصاص 

مراجعه می کنند.
وی در پایان گفت: در حال حاضر ۴۵۰ مرکز در 
مناسبی  فضای  غالبا  که  دارد  وجود  یزد  استان 
که  ندارند  را  سامت  گردشگران  اسکان  برای 
تعمیر  و  بهسازی  جهت  تسهیات  اعطای  با 
این مجموعه ها، می توان گام موثری در زمینه 
افزایش مدت تمایل به اقامت گردشگر برداشت 
و باتوجه به اینکه این افراد اغلب بضاعت مالی 
مشکات  از  بخشی  اقدام  این  با  ندارند،  خوبی 

این قشر نیز حل خواهد شد.

 آغاز کاشت دانه روغنی گلرنگ
 در استان ایلام

کشاورزی  جهاد  مدیر  طاهری  مهندس 
شهرستان ایام با اعام این خبر گفت: با توجه 
با  گیاهان  لزوم کشت  و  الگوی کشت  تغییر  به 
نیاز آبی پایین تر و سازگار با آب و هوای منطقه، 
گیاه گلرنگ در زمره گیاهان قابل کشت در دیم 

زارها می باشد.
این گیاه روغنی بدلیل داشتن عمق ریشه زیاد، 
مقاوم به کم آبی است و در تناوب با غات دیم 
هرز  های  علف  و  بیماریها  آفات،  کاهش  باعث 

می شود.
ایشان افزود کاشت گیاه گلرنگ عاوه بر اینکه 
از  است  صرفه  به  مقرون  اقتصادی  لحاظ  از 
دانه  از   ، دارویی  مصارف  برای  آن  های  گلچه 
و...  روغن  استحصال  برای  روغنیش  های 

استفاده میشود.
کاشت  از  شهرستان  کشاورزی  جهاد  مدیر 
کشت  زیر  به  شهرستان  اراضی  هکتار    ۳۵
بخشی  که  داد  خبر  پاییزه  بصورت  گلرنگ 
عمیقکار  دستگاه  با  و  مکانیزه  بصورت  آن   از 

کشت گردید.

زهرا افضلیان 
خبرنگار جهان اقتصاد 

علی فرج 
خبرنگار جهان اقتصاد 

 سیما نیکرفتار 
خبرنگار جهان اقتصاد 

قاسم توانایی 
خبرنگار جهان اقتصاد 

آئین تجلیل از کتابداران خوزستان با حضور مسئولان 
استانی در کتابخانه مرکزی  اهواز برگزار شد.

آیت الله سید علی شفیعی، نماینده مردم خوزستان 
در مجلس خبرگان رهبری در این آیین اظهار کرد: 
دشمن تأثیر کتاب را دانسته و در دوران های متفاوت 
با ضربه زدن به کتاب تلاش کرده آن را از بین ببرد اما 

کتاب از بین رفتنی و تمام شدنی نیست.
وی بیان کرد: کتاب تاریخ مصرف ندارد و تمام نشدنی 
نیست و در همه زمان ها وجود داشته و نقش زیبایی 

در فرهنگ ایفا کرده است.
وی با مرور بر خاطرات سال ۱۳۵۶ خود در بازدید 
از کتابخانه قاهره اظهار کرد: در زمان فراعنه کتاب 
به زبان های عربی و فرانسوی بود و در زمان قبل از 
فراعنه نیز در تاریخ کتاب به تناسب حال و موضوعات 

آن روزها وجود داشته است.
دشمن  را  آن  تاثیر  و  دوست  را  کتاب  ارزش 

دانسته است
وی افزود: دوست ارزش کتاب و دشمن تأثیر کتاب را 
دانسته به همین علت برای ضربه زدن در دوران های 

متفاوت از کتاب استفاده کرده است.
چون  دوران هایی  در  کتاب  هرچند  داد:  ادامه  وی 
خلیفه دوم ممنوع شد و یا در زمان مغول و شیخ 
طوسی در بغداد بر اثر آتش سوزی برخی کتاب های 
بزرگ نابود ودستخوش حوادثی شد، اما هیچ وقت 
کامل از بین نرفت.وی با اشاره به کتابخانه های بزرگ 
کشور گفت: کتابخانه آیت الله مرعشی در قم، کتابخانه 
آستان قدس رضوی، کتابخانه ملک و دیگر کتابخانه ها 

نشان از اهمیت به موضوع کتاب و کتابخوانی است.
باید به هر شکلی دست اندرکار کتاب باشیم

وی با تأکید بر اینکه اگر می خواهیم فرهنگ دینی 
و اسلامی ایجاد کنیم باید کتابدار باشیم و از کتاب 
تجلیل کنیم، بیان کرد: باید به هر شکلی دست اندرکار 
کتاب باشیم و در کتاب آسمانی، خداوند کلمه کتاب 
را به کار برده که نوشته ای که ثابت و زوال پذیر نیست 

و همیشه وارد صحنه روزگار می شود.
و  فرهنگ  کل  اداره  بین  مشترک  افزایی  هم 

ارشاد و نهاد کتابخانه های عمومی خوزستان

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان نیز در 
این آئین هم افزایی و همراهی برنامه ریزی مشترک 
این اداره کل با کتابخانه ها را از جمله نقاط قوت این 
دوره دانست و بیان کرد: با توجه به جمعیت ۵میلیون 
نفری خوزستان، باید تلاش کنیم در حوزه فرهنگ و 
هنر برنامه های اثرگذار برای مخاطبان گسترده برگزار 
انتقال مفاهیم و معنا در حوزه  کنیم.مجید منادی 
فرهنگ کتاب و کتابدار را یکی از مسائل مهم و اصلی 
در تألیف و نشر معارف دانست و افزود: ما اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و نهاد کتابخانه های عمومی 
همه از یک خانواده هستیم و در یک سنگر فعالیت 
می کنیم و فعالیت ها باید از حد و مرز ساختمان ها 
فراتر رفته و با تنوع و تکثر در حوزه کتابخوانی طیف 
از مردم را دربرگیرد.وی اجرای رویدادهای  وسیعی 
نیاز  را  مدرسه و مسجد محور در حوزه کتابخوانی 
و  نهادها  کرد:  اظهار  و  دانست  مخاطبان  جدید 
دستگاه ها در برابر مسئولیت اجتماعی که دارند باید 
با برنامه ریزی مناسب رویدادهای خلاق را در حوزه 

مساجد و مدارس برگزار کنند.
در دولت جدیداعضای کتابخانه ها به 2میلیون 

عضو رسید
همچنین مدیرکل منابع تأمین کتابخانه های عمومی 
کشور گفت: سیاست نهاد کتابخانه های عمومی کشور 
دسترسی آسان و همه گیر در حوزه منابع کتابخانه ها 
به عنوان یک پاتوق فرهنگی سالم، برای همه اقشار 
است.حامد عبدوس با بیان اینکه در دولت سیزدهم 

اعضای فعال کتابخانه از یک میلیون به ۲هزار و ۶۰۰ 
نغر افزایش یافت، گفت: این تعداد بالای عضو در گرو 
زحمات کتابداران و رونق بخشیدن به فضای کتابخانه 

با اعضای جدید است.
عبدوس در بخش دیگر سخنان خود به طرح اهدای 
اشاره  استان کشور  در چند  دانایی  اهدای  و  کتاب 
کرد و افزود: این طرح در استان فارس، آذربایجان 
شرقی و خوزستان اجرا شد و تا سال گذشته تعداد 
کتابخانه های سیار کشور ۳۳ کتابخانه بود که امسال 

به ۵۱ کتابخانه سیار در کشور رسید.
سامانه کتاب در 2ماه گذشته راه اندازی شد

»پیشنهاد  سامانه  اندازی  راه  به  اشاره  با  عبدوس 
کتاب« در ۲ ماه گذشته، اظهار کرد: در این سامانه 
به کتابدارها دسترسی داده شده تا کتاب هایی که در 
کتابخانه های خود موجود ندارند و احساس می کردند 
باید این کتاب ها برای کتابخانه های آنها تهیه شود، در 
سامانه پیشنهاد بدهند.وی ادامه داد: اختصاص بودجه 
نیز محدودیت هایی داشته ایم اما اطلاع از نیاز و ذائقه 
مخاطب به ما کمک می کند که منابع و مواردی را 
در  هستند،  درخواست  تکرار  بیشترین  شامل  که 
کارشناسی، خریدهای متمرکز و خریدهایی که شاید 
استان ها بتوانند از منابع محلی خود انجام دهند، مورد 
برای  جدید  بودجه  تخصیص  دهیم.وی  قرار  توجه 
خرید کتاب در بخش کودک و نوجوان برای تزریق 
به مخازن کتابخانه های کشور را مثبت ارزیابی کرد و 
گفت: امسال به مخزن کتابخانه ها کتاب های خوبی 

اختصاص یافت و با توجه به نظر سنجی انجام شده 
نیاز در بخش کودک و نوجوان بیشتر بود که به زودی 

مخزن این بخش ها تقویت می شود.
کتابداران خزانه داران علم و کتاب

همچنین معاون سیاسی اجتماعی استاندار خوزستان 
در این آئین کتابداران را خزانه علم و کتاب دانست و 
گفت: بشر حیات خود را از خواندن و نوشتن آغاز کرد 
و آینده بشریت در گرو خواندن و مطالعه کردن است.
عبدالله افرازه شهاوند با بیان اینکه در علم و توسعه 
جامعه ای پیشرفت خواهد کرد که به آگاهی و دانش 
و  علم  از  را  جوامع  تغییر  قرآن  کرد:  عنوان  برسد، 
آگاهی شروع کرده و جامعه ای توسعه پیدا می کند 

که به خواندن، نوشتن و آموزش برسد.
کتابداران خوراک سلایق و جامعه را می دانند

شهاوند با تشریح اینکه کتابداران خوراک همه سلایق 
جامعه را می دانند، تصریح کرد: کتابخانه ها باید برای 
صنعت، علم، فرهنگ و.. محتوا داشته باشند و البته 
باید مخازن کتابخانه ها غنی شود تا کتابداران بتوانند 

خوراک همه اقشار را تامین کنند.
وی توسعه هم افزایی همه نهادها و سازمان ها را برای 
کمک به کتابخانه های عمومی مهم دانست و اظهار 
کرد: همان طور که در وقایع بحرانی همه دستگاه ها 
و نهادها پای کار می آیند برای ارتقای سطح کیفی 
کتابخانه ها، نیز دستگاه ها، مراکز صنعتی، شرکت ها 
در  کوچکی  سهم  بتوانند  کتاب  اهدای  با  و…باید 

مسیر آگاهی بردارند.
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شرکت کردند
در این مراسم مدیر کل نهاد کتابخانه های عمومی 
سنتی  حالت  از  کتابخانه ها  امروز  گفت:  خوزستان 
خارج شده و به یک پایگاه اجتماعی تبدیل شدند 
تاثیرگذار  دستگاه های  از  یکی  بتوانیم  امیدواریم  و 
اشاره  با  زاده  حسین  باشیم.عباس  اجتماعی 
فعالیت های اجرایی در سال گذشته افزود: در سال 
گذشته اولین جشنواره استانی قصه گویی با حضور 
سه استان اجرا شد و جشنواره کتابخانه ای رضوی 
۳۳ هزار نفر شرکت کردند و همچنین جشنواره دفاع 
مقدس سال گذشته برای اولین بار در پایتخت دفاع 
مقدس برگزار شد و امسال ۳۰ ابان در شوش برگزار 

می شود.

در کتابخانه مرکزی برگزار شد ؛

آئین تجلیل از کتابداران خوزستان

در نخستین جشنواره و فن بازار تخصصی صنعت برق ایران صورت گرفت؛

کسب عنوان برتر محصول فناورانه توسط شرکت برق جنوب استان کرمان

در آیین افتتاح مرکز فن آوری و نو آوری فولاد مبارکه مطرح شد:

تمدن سازی ایران با نگاه نوآورانه در صنعت محقق می شود

 به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان 
اساس  بر  گفت:  این شرکت  عامل  مدیر  کرمان، حمزه صدیقی 
بازار  فن  و  نخستین جشنواره  علمی  کمیته  داوران  هیئت  رای 
تهویه  دستگاه  فناورانه  محصول  ایران،  برق  صنعت  تخصصی 
مطبوع سرمایشی و گرمایشی با استفاده از مواد تغییر فاز دهنده 
ارائه شده توسط شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان 

حائز رتبه برتر و شایسته تقدیر شد.
نمایشگاه  و سومین  بیست  اختتامیه  مراسم  صدیقی در حاشیه 
تخصصی صنعت برق و اولین جشنواره فن بازار برق اظهار داشت: 
این محصول از سوی شرکت سرما آوران داتیس کیان طراحی و 
از میان ۶۹۵ محصول ارائه شده به دبیرخانه این جشنواره از ۳۰ 
استان کشور در حوزه بهره وری و مدیریت انرژی حائز رتبه برتر 
شد.مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان با 

بیان اینکه ۱۶ محصول فناورانه از استان کرمان در این جشنواره 
و فن بازار تخصصی ارائه شد، بیان کرد: صنعت برق استان کرمان 
یکی از استان های پیشگام در ارائه محصولات نوآورانه و فن آورانه 

در این جشنواره تخصصی بود.
شده  ارائه  و  شده  حمایت  محصولات  تمامی  کرد:  تصریح  وی 
های  شرکت  و  بنیان  دانش  های  شرکت  از  جشنواره،  این  در 
و  مادی  با حمایت های  استان کرمان هستند.که  فعال  آور  فن 
فن  و  جشنواره  نخستین  در  کرمان  استان  برق  صنعت  معنوی 

بازار تخصصی صنعت برق ایران حضور یافتند.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان 
ایران  برق  صنعت  تخصصی  بازار  فن  و  جشنواره  اولین  کرمان 
نمایشگاه های  محل  در  جاری  سال  ماه  آبان   ۲۶ لغایت   ۲۳ از 

بین المللی تهران برگزار شد

پنجمین مرکز نوآوری فولاد مبارکه در دانشگاه 
اصفهان با هدف زمینه سازی مشارکت جدی 
دانشگاه ها و استفاده از آنها در توسعه صنعت 

فولاد کشور افتتاح شد.
 محمد یاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
نوآوری  مرکز  این  افتتاحیه   آیین  در  مبارکه 
با قدردانی از همکاری آموزش عالی کشور با 
ساز  تمدن  بخواهیم  اگر  گفت:  فولاد  صنعت 
داشته  صنعت  در  نوآورانه  نگاه  باید  شویم 
از  را   مبارکه  فولاد  ،شرکت  نیا  باشیم.طیب 
و  برشمرد  اسلامی  انقلاب  مولود  و  افتخارات 
تصریح کرد: فولاد مبارکه به عنوان بزرگترین 
فولادساز در خاورمیانه و شمال آفریقا شناخته 
دست  همه  همت  با  مهم  این  شودو  می 

اندرکاران فولاد کشور بدست آمده است.
داد:در  ادامه  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل 
دو سال اخیر ۵ راهبرد استفاده حداکثری از 
ظرفیت های موجود ، توسعه متوازن زنجیره 
ارزش و زیرساخت ها، توسعه سرمایه انسانی 
اقتصادی،  پایدار  توسعه   ، وری  بهره  ارتقا  و 
و  حکمرانی   و  محیطی  زیست  اجتماعی، 
توسعه نوآوری و فناوری مدنظر فولاد مبارکه  
بوده است.طیب نیا در بیان نتایج راهبردهای 
محدودیت  وجود  با  مبارکه  فولاد  افزود:  فوق 
به  را  تولید  درصد   ۱۰۰ گذشته  سال  در  ها 
ثبت رساند.وی ادامه داد: همچنین فاز نخست 
شرکت  کاظمی«  احمد  حاج  »شهید  نیروگاه 
فولاد مبارکه به ظرفیت ۳۰۷ مگاوات با حضور 
نیروگاه  اول  فاز  و  شد  افتتاح  جمهور  رئیس 

برداری  بهره  به  امسال  پایان  تا  خورشیدی 
خواهد رسید.

وی ادامه داد:  مدیردر زمینه توسعه اقتصادی 
به سوی  راهبردها  پیگیری  با  نیز  اجتماعی  و 
یک  به  تبدیل شدن  که  شرکت  نهایی  هدف 

صنعت سبز است پیش می رویم.
مدیرعامل فولاد مبارکه شاه کلید راهبردهای 
شرکت را راهبرد پنجم عنوان نموده و  تصریح 
توسعه  کشور  اقتصاد  نجات  راه  تنها  کرد: 
نوآوری و فناوری می باشد، با نگاه نوآورانه می 

توانیم در سایر مباحث نیز موفق باشیم.
نیز  اصفهان  دانشگاه  رئیس  هرسیج  حسین 
در ادامه مراسم  با بیان اینکه ۸۰ پایان نامه 
بارگزاری  نامه  پایان   ۱۵۰ و  شده  پذیرفته 
داریم،  دست  در  صنعت  موضوع  با  شده 
گفت:همکاری نزدیک صنعت و دانشگاه منجر 

خوبی  صنعتی  و  اقتصادی  دستاوردهای  به 
نخواهد  محقق  این  و  شود  می  کشور  برای 
حمایت  در  اراده  و  عزم  و  توجه  در  مگر  شد 
از دانشجویان مستعد و دارای ظرفیت علمی و 
پژوهشی و حمایت از این سرمایه های کشور 

و آینده سازان این مرز و بوم.
وی ادامه داد: صنعت فولاد و دانشگاه اصفهان 
دارند  المللی  بین  و  ای  منطقه  ملی،  ماهیت 
بر  اصفهان  دانشگاه  فناورارنه  فعالیت های  و 
اساس رویکرد اصلی این دانشگاه که »جامعه 
محوری و تمدن سازی« است معطوف به حل 
نیازهای جامعه است.رئیس دانشگاه اصفهان با 
اکوسیستم  از ظرفیت  اینکه، بخشی  به  اشاره 
کشور در دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی هستند 
برداری  بهره  توان   می  مناسب  تعامل  با  که 
از  بیش  کرد:  تصریح  باشیم،  داشته  خوبی 

۱۴۰۰ طرح تمام شده در دانشگاه های کشور 
ها  دانشگاه  با  فولاد  تعاملات  عموم  و  داریم 

ناظر بر بهره برداری بوده است.
وی ادامه داد: براساس رویکرد جامعه محور در 
۲ سال اخیر، کلیه فعالیت های علمی، آموزی 
و پژوهشی دانشگاه اصفهان، بر اساس نیازهای 
به دنبال  دانشگاه  و  است  گرفته  شکل  جامعه 
صنعت  و  جامعه  روز  مسائل  از  گشایی  گره 
فرصت  تخصیص  برای  ریزی  برنامه  و  است 
به حل مسائل کشور  های مطالعاتی معطوف 

انجام شده است.
در ادامه این برنامه پالیزدار مدیرعامل شرکت 
فولاد  آوری  نو  و  آوری  فن  توسعه  پشتیبانی 
برای  هستیم  داشت:درتلاش  بیان  مبارکه 
دانشگاهی،  های  ظرفیت  کلیه  از  استفاده 
هسته های فناور، شرکت های دانش بنیان را 
به قطب  را  شناسایی و اضافه کنیم واصفهان 

نوآوری و فناوری کشور تبدیل کنیم.
وی در آیین افتتاح مرکز نوآوری فولاد مبارکه 
این  گویای  آمارها  گفت:  اصفهان  دانشگاه 
دانشگاه  با  تعامل  در  مبارکه  فولاد  که  است 
و  بهترین  جز  اصفهان  استان  و  کشور  های 

پیشروترین صنایع است.
گفتنی است؛ در این برنامه با حضور محمدیاسر 
و  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل  نیا،  طیب 
حسین هرسیج رییس دانشگاه اصفهان، مرکز 
نوآوری این شرکت در دانشگاه اصفهان افتتاح 
«دمودی«،  همچون  رویدادهایی  همچنین  و 
کارآفرینی«،  »عصرانه  »هم مسیر«  »هم گرا«، 
بین  مؤثری  تعامل  و  برگزار   ... و  »ترنج« 
مبارکه  فولاد  مدیران  و  اساتید،دانشجویان 

صورت گرفت.

زینت هلیلی
خبرنگار جهان اقتصاد 

جبار صفربیگی
خبرنگار جهان اقتصاد 
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طلسم کنسرت »همراه با خاطره ها« 
شکسته می شود؟

بنیاد فرهنگی هنری رودکی به واسطه همراهی 
ارکستر ملی ایران قرار است بعد از گذشت یک 
سال کنسرت »همراه با خاطره ها« به آهنگسازی و 
رهبری مجید انتظامی را در تالار وحدت اجرا کند.

از  ایران  ملی  ارکستر  مهر،  گزارشخبرنگار  به 
مجموعه های تحت پوشش بنیاد فرهنگی هنری 
رودکی روز پانزدهم آذر ماه سال جاری کنسرت 
رهبری  و  آهنگسازی  به  ها«  خاطره  با  »همراه 
تهران  تالار وحدت  را در  انتظامی  مهمان مجید 

برگزار خواهد کرد.
برپایی این کنسرت در شرایطی پیش روی مخاطبان 
قرار می گیرد که این پروژه قرار بود روزهای ششم و 
هفتم مهر ماه سال ۱۴۰۱ در تالار وحدت برگزار 
شود. پروژه ای که اجرای آن با وجود تمرین های 
مستمری که مجموعه ارکستر ملی در این زمینه 
داشت، به سرانجام نرسید و حالا قرار است پس از 
یک سال تاخیر در تالار وحدت اجرا شود. اجرایی 
باید دید آیا طلسم برگزار نشدن آن در روز  که 
پانزدهم آذر ماه شکسته می شود یا خیر؟براساس 
برنامه ریزی های انجام گرفته، قرار است در این 
کنسرت قطعات »حماسه خرمشهر«، »از کرخه 
تا راین«، »بوی پیراهن یوسف«، »آژانس شیشه 
ای«، »دیوانه از قفس پرید«، »ترن«، »دوئل«، 
»شیخ بهایی«، »زال و سیمرغ )موسیقی تیتراژ 
مجید  های  ساخته  از  آلپ(«  کوه  های  بچه 
از  ترکیبی  با  هنرمند  این  رهبری  به  انتظامی 
ایران  ملی  ارکستر  کلاسیک  و  ایرانی  سازهای 
و همراهی گروه کُر به رهبری رازمیک اوحانیان 
به  ما«  باران  شود.»فصل  ارایه  مخاطبان  به 
آهنگسازی و رهبری همایون رحیمیان، »وداع« 
رهبری  میرزمانی،  محمد  سید  آهنگسازی  به 
حسام  خوانندگی  و  رحیمیان  همایون  ارکستر 
روح  آهنگسازی  به  »پاییزان«  سراج،  الدین 
دهلوی  حسین  و  معروفی  جواد  خالقی،  الله 
»هفته  رحیمیان،  همایون  ارکستر  رهبری  به 
علی  آثار  اجرای  با  روسیه«  در  ایران  فرهنگی 
اکبر قربانی و روح الله خالقی به رهبری ارکستر 
سمیعی،  امیرحسین  خوانندگی  و  امینی  آرش 
اجرای آثار فرهاد فخرالدینی، مرتضی نی داود، 
کسایی،  حسن  معروفی،  جواد  حنانه،  مرتضی 
رهبری  به  عبدی  بهزاد  و  روان  روشن  کامبیز 
آرش امینی، اجرا به مناسبت روز جهانی هلال 
احمر به رهبری ارکستر همایون رحیمیان، اجرا 
به مناسبت بزرگداشت حکیم نظامی به رهبری 
امیرحسین  خوانندگی  و  عبدی  بهزاد  ارکستر 
سمیعی از جمله برنامه هایی است که طی یک 
پیش  ایران  ملی  ارکستر  توسط  گذشته  سال 

روی علاقه مندان قرار گرفته است.

نخستین روزنامه اقتصادی ایران تأسیس: 13۷۰

سینما

اینفوگرافی

سـیدابراهیم عامریـان تهیه کننده 
در  »فسـیل«  سـینمایی  فیلـم 
شـورای  تصمیـم  بـه  یادداشـتی 
صنفـی نمایـش برای پایـان دادن 
سـینماها  در  فیلـم  ایـن  اکـران 

اعتـراض کـرد.
مهـر،  خبرنـگار  گـزارش  بـه 
سـیدابراهیم عامریـان تهیه کننده 
بـه  »فسـیل«  سـینمایی  فیلـم 
کـه  امینـی  کریـم  کارگردانـی 
بـا فـروش بالغ بـر ۲۸۵ میلیـارد 
فیلـم  دومیـن  عنـوان  تومـان 
سـینمای  تاریـخ  پرمخاطـب 
ایـران را از آن خـود کرده اسـت، 
نسـبت  یادداشـتی،  قالـب  در 
سـینمای  علیـه  »جوسـازی  بـه 
کمـدی و تخریـب آن« اعتـراض 

کـرد.
در متـن ایـن یادداشـت کـه بـه 
صنفـی  شـورای  تصمیـم  دنبـال 
اکـران  پایـان  بـرای  نمایـش 
»فسـیل« در سـینماها از سـوی 
عامریـان بـرای انتشـار در اختیار 
گرفتـه،  قـرار  مهـر  خبرگـزاری 

اسـت: آمـده 
جهانـی،  اکـران  سیسـتم  »در 
وقتـی فیلمـی بـر پـرده مـی رود 
و مـورد اسـتقبال واقـع می شـود، 
می مانـد.  باقـی  مسـتمر  اکـران 
هیـچ کجـای دنیـا فیلمـی را کـه 
باعـث رونق سـینما شـده اسـت، 
بـا فـروش ماهیانـه ۱۵ میلیـارد 
تومـان از روی پرده سـینما حذف 

. نمی کننـد
عـدم تـداوم اکـران »فسـیل« در 

حالـی اسـت کـه سـینمای ایران 
مخاطـب  میلیـون  هفـت  طعـم 
بـرای یـک فیلـم را طـی چهـل 
سـال نچشـیده بـود و در صورتی 
کـه ۹ مـاه پیـش هیـچ فیلمـی 
جـرات اکـران در عیـد نـوروز را 
بـه دلیـل وقایـع حاکم بر کشـور 
نداشـت، »فسـیل« برای اکران پا 
پیـش گذاشـت و همـه معـادلات 
را بـر هـم زد و عـلاوه بـر روشـن 
باعـث  سـینماها  چـراغ  کـردن 
شـد سـینماداران عزیز بـه اذعان 
خودشـان، کل بدهی هـای دوران 
صـاف  را  کرونـا  ورشکسـتگی 

. کنند
کـه  »دینامیـت«  فیلـم  هماننـد 
در دوران کرونـا آمـد و بـا جـذب 
مخاطبان توانسـت فضای آسـیب 
دیـده ناشـی از پاندمـی را التیـام 
سـینمای  خـوب  حـال  ببخشـد. 
امـروز  آن  مخاطبـان  و  ایـران 
مدیریـت  و  درایـت  لطـف  بـه 
سـینمایی  سـازمان  هوشـمندانه 

اسـت. کامـلا مشـهود 
»فسـیل«  شـگفت انگیز  فـروش 
از دیـدن  بعـد  و رضایـت مـردم 
ایـن اثـر سـینمایی باعـث شـده 
فیلـم  توجـه  قابـل  فـروش  بـر 
تاثیـر  نیـز  »هتـل«  سـینمایی 
مسـتقیم داشـته باشـد. حال باید 
پشـت  در  تفکـری  چـه  ببینیـم 
پـرده باعـث شـده کـه بخواهنـد 
پـرده سـینما را تاریـک کننـد و 
را  ایـران  سـینمای  رونـق  ترمـز 

» بکشـند.

ترمز سینما را نکشید!

محسن رفیعیکارتون روز

اعطای طرح نشان »ایران فرهنگ« توسط شورای هنر
با  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  هنر  شورای  جلسه 
رییس شورای  و  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  حضور 
هنر و اعضای شورای هنر صبح امروز دوشنبه ۲۹ آبان 

در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.
عمومی  روابط  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
وزیر  اسماعیلی  مهدی  محمد  هنر،  شورای  دبیرخانه 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس شورای هنر در جلسه 
بر  تاکید  با  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  هنر  شورای 
سند  گفت:  هنری  اسناد  تصویب  و  تدوین  ضرورت 
موسیقی که مدتی پیش در شورای هنر نهایی شد به 
فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  معین  شورای  در  زودی 

مطرح و در شورای عالی برای تصویب ارائه می شود.
رئیس شورای هنر همچنین گفت: ضرورت دارد که به 
منظور تدوین اسناد تئاتر، هنرهای تجسمی، سینما و 
مد و لباس کمیته های تخصصی با حضور دستگاه های 

تخصصی  حوزه های  حقیقی  شخصیت های  مربوط، 
اسناد  این  و  شود  تشکیل  صنفی  هنری  تشکل های  و 
نیز تدوین شود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید 
برای  محفل  بهترین  عنوان  به  هنر  شورای  جایگاه  بر 
طرح مسائل و ضرورت های فرهنگ و هنر و هم فکری 
هنر  و  فرهنگ  اقتصاد  در  تحول  گفت:  زمینه  این  در 
و تلاش  است  دوره  این  در  دولت  برنامه های جدی  از 
تقویت  و  و هنر  فرهنگ  اقتصاد  فعال کردن  با  می شود 
انگیزه ها برای فعالیت در این حوزه، هنرمندان را مورد 
»ایران  نشان  طرح  جلسه  این  دهیم.در  قرار  توجه 
و  ارزیابی  نظام  استقرار  و  طراحی  عنوان  به  فرهنگ« 
رتبه بندی محصولات فرهنگی و هنری ارائه شد و پس 
مقرر  و  گرفت  قرار  تصویب  مورد  اعضا  نظرات  بیان  از 
شد با تعیین شورای سیاستگذاری، آئین نامه این طرح 
تدوین شود. طرح نشان »ایران فرهنگ« با ارزیابی آثار 

ایرانی  و هنری  فرهنگی  معیارهای  بر  مبتنی  فرهنگی 
آگاهانه  خرید  و  انتخاب  زمینه  ایجاد  برای  اسلامی 
مصرف  حق  عنوان  به  هنری  و  فرهنگی  محصولات 
برای  می تواند  و  است  شده  تدوین  مخاطب  و  کننده 
انتخاب محصولات فرهنگی به افراد جامعه کمک کند.

معاون  جلالی  مریم  هنر،  شورای  جلسه  در  همچنین 
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزارت  دستی  صنایع 
صنایع دستی گزارشی از اقدامات این معاونت در یک 
سال و نیم اخیر ارائه کرد و با تشریح وضعیت صنایع 
هنرمند،  پرورش  تولید،  حوزه های  در  کشور  دستی 
لازم  قوانین  و  دولت  اقدامات  صادرات،  بازار،  اشتغال، 
گفت: صنایع دستی پیشران هویت بنیان پیشرفت ایران 
کشور  اقتصاد  و  اشتغال  برای  فراوانی  ظرفیت  و  است 
صنایع  بازار  کیفی  بهبود  و  کمی  تحول  سند  و  دارد 

دستی نیز به همین منظور تدوین شده است.

  نوبت دوم 

  نوبت اول 

روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی

روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق استان یزد

مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز 19(

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی غیر یکپارچه جهت برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای

آگهي تجدید مناقصه عمومي )دو مرحله اي(

مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشــگاه دهم ) فاز19( درنظر دارد، فراخوان ارزیابی کیفی غیر یکپارچه جهت برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای شــمارهR10/1402/02۵  تقاضای 
004010۷  به شماره فراخوان در سامانه ســتاد ایران: 200209۷۶84000093 و شرح : خرید؛ STUD BOLT  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل 
برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی تا ارســال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   انجام 
خواهد شــد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
جدول زمان بندی به شــرح ذیل می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال 

خواهد شد.
برآورد مناقصه :  ۷3.000.000.000ریال  و  تضمین فرآیند ارجاع کار : 3.۶۵0.000.000 ریال  می باشد.  تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین 

نامه تضمین شماره 123402/ت۵0۶۵9 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران قابل قبول خواهد بود.
جدول زمان بندی :

تاریخاقدام ردیف

1402/09/0۶تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1

1402/09/11مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه2

1402/09/2۵مهلت زمانی ارسال ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران3

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار :
آدرس: استان بوشهر -شهرستان کنگان -کیلومتر 20 جاده کنگان به عسلویه -سایت 2 منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس -پالایشگاه دهم -فاز 19 ، اداره خدمات کالای پالایشگاه 

دهم، تلفن :  --0۷۷314۶۶283-0۷۷314۶۶290فکس: 0۷۷314۶۶2۷3 تاییدیه فکس: 0۷۷314۶۶2۷1
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس : 41934 – -021دفتر ثبت نام : 889۶9۷3۷ و 8۵193۷۶8 

 www.setadiran.ir اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه
شناسه آگهی: 1۶0۷091

شــرکت توزیع نیروي برق اســتان یزد در نظر دارد کالاهای  مشــروحه ذیل را از طریق برگزاري مناقصه عمومي دومرحله ای همراه با ارزیابی کیفی از  فروشــندگان و تامین کنندگان 

 دارای تائید شــرکت توانیر و واجد شرایط خریداری  نماید . لذا متقاضیان شــرکت در مناقصه  مي توانند از تاریخ 1402/08/30  لغایت 1402/09/0۵.از طریق سامانه ستاد ایران به آدرس

  www.setadiran.ir  نسبت به دریافت اسناد مناقصه اقدام نمایند و  پیشنهادات خود را باتوجه به مندرجات دفترچه مناقصه ظرف مهلت مقرر در جدول زیر در سامانه ستاد ایران بارگذاری 

و ضمنا پاکتهای مناقصه را به دبیر خانه این شرکت تحویل نمایند .ضمناً به پیشنهادهاي تحویل داده شده بعد از انقضاء  مدت و بارگذاری نشده در سامانه ،  ترتیب اثر داده نخواهد شد .

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد :   200200۵0۶۶000109

شماره ردیف
مقدار شرح مناقصهمناقصه

عدد
تضمین شرکت 

نوع ضمانتنامهدر مناقصه
زمان تحویل

پاکتها
زمان  بازگشائي

پاکت ارزیابی کیفی 

11402/1۷8/2

 کابل خودنگهدار فشار
 ضعیف آلومینیوم

 سه فاز با نول و مسنجر
 جدا از هم به سطح

3۵0003.23۵.000.000مقطع ۷0+۷0+2۵+2۵×3

 1-ضمانتنامه
بانکی

 2- از محل
مطالبات

3-فیش نقدی

ساعت 
141402/09/1۶

ساعت

 10:30 صبح
1402/09/18

هزینه درج آگهي مناقصه و کسورات قانوني به عهده برنده مناقصه میباشد.

به پیشنهادات مشروط، مبهم، مخدوش و فاقد سپرده و پیشنهاداتي که بعد از موعد مقرر ارسال گردد و یا در سامانه ستاد بارگذاری نگردد ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

داوطلبان مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن : 3۶248989-03۵ و 3۶243111-03۵ امور تدارکات تماس حاصل نمایند .          

شناسه آگهی: 1۶0802۶

  نوبت دوم 

امور قراردادها و کنترل پروژه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گلستان

 آگهي تجدید مناقصه عمومي یک مرحله ای
 همزمان با ارزیابی )یکپارچه(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامي استان گلستان از کلیه پیمانکاران واجد شرایط دریافت اسناد جهت شرکت در مناقصات با مشخصات ذیل دعوت 

به عمل می آورد

موضوع مناقصات ، برآورد اولیه و مبلغ تضمین: 

اجرای دستمزدی دیوارچینی ، آستر ماسه ســیمان ، شاسی کشی و ریل گذاری آسانسور ، نصب چهارچوب فلزی طرح فرانسه ، نصب درب و 

پوشش ورق گالوانیزه سقف انباری ، تأسیسات الکتریکی و مکانیکی بلوک های ذکر شده در جدول ذیل از پروژه 488 واحدی طرح نهضت ملی 

مسکن در شهرگرگان )پروژه آرامش( مطابق اسناد ، جزییات و نقشه های پیوست با شرط خرید اقلام عمده توسط کارفرما ، بر اساس فهرست 

بهاء ابنیه ، تاسیسات مکانیکی و الکتریکی سال 1402
ساعت باز گشاییمبلغ تضمین- ریالبرآورد اولیه- ریالموضوع مناقصهردیف

8:00 صبح 1/491/000/000 29/819/217/076بلوک شماره 7 آرامش گرگان1

9:00 صبح 1/491/000/000 29/819/217/076بلوک شماره 9 آرامش گرگان2

 صبح10:00 1/491/000/000 29/819/217/076بلوک شماره 10 آرامش گرگان3

11:00 صبح 1/491/000/000 29/819/217/076بلوک شماره 12 آرامش گرگان4

تضمین شرکت در مناقصه باید به یکي از صورتهاي مشروحه زیر به دستگاه مناقصه گزار تسلیم شود:        

   الف- ضمانتنامه بانکي 

 ب-وجه نقد به حساب شماره 02011۶49۷1003  بانک ملی شعبه شهید بهشتی  به نام بنیاد مسکن استان گلستان

مدت اعتبار تضمین هاي فوق باید حداقل سه ماه پس از تاریخ افتتاح پیشنهادها بوده و براي سه ماهه دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن 

ضمانت نامه هاي بانکي باید طبق فرمهاي مورد قبول ، تنظیم شود

2-  برنامه زمانی مناقصه :

- آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه : چهارشنبه 1402/09/08

- آخرین مهلت تحویل اسناد : پنجشنبه  1402/09/23

- تاریخ بازگشایي اسناد : شنبه  1402/09/2۵

3- طریقه دریافت اسناد : 

iets.mporg.ir    : الف-از طریق پایگاه ملی مناقصات به آدرس

ب- از طریق مراجعه به آدرس گرگان – میدان بسیج – سایت اداری – بنیاد مسکن انقلاب اسلامی  استان گلستان- طبقه اول – امور قراردادها

www.bmgolestan.ir ج- از طریق درگاه اینترنتی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گلستان به آدرس

4-  نام دستگاه مناقصه گزار : بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گلستان

۵-  نشــانی دستگاه مناقصه گزار : استان گلســتان – گرگان - میدان بسیج– سایت اداری- بنیاد مســکن انقلاب اسلامی – شماره تماس : 

3243۵032-01۷ داخلی  )واحد امور قراردادها و کنترل پروژه (

 

شرکت توزیع نیروي برق استان یزد

روزمرگی های یک شهرنشین
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خودرو نکته

پیاده روها مورد بی توجهی 
شهرداران قرار گرفته اند

به گفتـه کارشناسـان، پیاده راه سـازی گزینه ای 
مناسـب بـرای افزایـش نشـاط اجتماعـی در 
بافت هـای شـهری بـوده کـه لازم اسـت مفـاد 
طرح هـای تدوینـی در ایـن خصـوص، علاوه بر 
مسـائل فنـی و زیرسـاختی، ابعـاد اجتماعی را 

نیـز در برگیرد
در گذشـته، عابرپیاده به  عنوان عنصر اصلی در 
برنامه ریـزی و طراحـی شـهری موردتوجه قرار 
می گرفت و مقیاس انسـانی در بیشـتر زمینه ها 
حرف اول را می زد؛ اما اکنون رشـد شهرنشینی 
و ازدیـاد وسـایل نقلیه در کشـور باعـث از بین 
رفتـن مقیاس انسـانی در سـطح شـهر، نابودی 
فضاهـای شـهری و ارتباطـات چهره به چهـره، 
رشـد تراکـم در مراکز شـهری و افزایش میزان 
تصادفـات در شـبکه معابر، ازبیـن رفتن ایمنی 
و امنیـت عابران پیاده و کاهـش ارزش عابرپیاده  
شـده اسـت. حل ایـن مشـکل شـاید بتواند به 
بهبـود کیفیـت شـهری و انگیـزه شـهروندان 
بـرای زندگـی در تهـران کمـک و آنهـا را بـه 
پیـاده روی تشـویق کند.خیابان هـای کامـل به 
معابـر شـهری گفته می شـود کـه از بخش های 
مختلـف ازجملـه مسـیرهای دوچرخه سـواری، 
پیاده روهـا و تقاطع هـای حمل ونقـل عمومـی 
تشـکیل شـده اند و در نتیجـه ترافیـک امـن 
بـه  بـرای همـه کاربـران  را  و رضایت بخشـی 
صـورت ترکیبـی فراهـم می کننـد. پیـاده رو ، 
مسـیری اسـت کـه در امتـداد خیابـان و برای 
را در  راه  عابـران سـاخته می شـود.این  عبـور 
همه جای دنیا، اسـتاندارد و مسـتقل از خیابان 
ایجـاد می کننـد تا تردد شـهروندان بـه راحتی 
و با حفاظت و امنیت همراه باشـد. اما در شـهر 
پرجمعیتـی مانند تهـران، شـاهد خیابان هایی 

هسـتیم کـه پیاده روهـای اسـتاندارد ندارند.
همچنین فعالیـت برخی رسـتوران ها و کافه ها 
در پیـاده رو، دست فروشـی، سـد معبـر بـه نفع 
انبـاری  و  داربسـت  بسـتن  سـاز،  و  سـاخت 
کاسـبان و غیـره اجـاره عبـور و مـرور راحت و 

امـن را از عابرپیـاده گرفتـه اسـت.
احـداث پیاده رو اسـتاندارد و حفـظ و نگهداری 
آن بر عهده مدیران شـهری و شـهرداری است. 
امیـد اسـت ایـن حـق شـهروندان بـا تدویـن 
ضوابـط و معیارهـای گسـترده و اسـتاندارد در 
نظر گرفته شـود تا شـاهد پویایی و سـرزندگی 
بیشـتر شـهرهای بزرگ ازجمله تهران باشـیم.
به گفتـه کارشناسـان، پیاده راه سـازی گزینه ای 
مناسـب بـرای افزایـش نشـاط اجتماعـی در 
بافت هـای شـهری بـوده کـه لازم اسـت مفـاد 
طرح هـای تدوینـی در ایـن خصـوص، علاوه بر 
مسـائل فنـی و زیرسـاختی، ابعـاد اجتماعـی 
را نیـز در برگیـرد، چـرا کـه هـدف از اجـرای 
شـهر،  پیاده مـداری  بـه  موسـوم  طرح هـای 
تسـهیل زندگـی مـردم و ایجـاد نشـاط بـرای 
آنهاسـت نـه دشـواری در زندگـی روزمـره. در 
همیـن رابطـه چنـد روز قبل معـاون اجتماعی 
و پیشـگیری از وقـوع جرم دادگسـتری اسـتان 
مرکـزی، از وضعیت هسـته مرکزی شـهر اراک 
و تبدیـل آن بـه راسـته میوه فروشـان انتقـاد 
کرد.محسـن خیرمنـد در جلسـه کمیتـه فنی 
شـورای ترافیـک اسـتان مرکـزی در خصـوص  
تصریـح  آن  وضعیـت  و  امیرکبیـر  پیـاده راه 
کـرد: »پیاده مـداری شـهر، یکـی از مولفه های 
اساسـی در افزایـش نشـاط اجتماعی اسـت اما 
به شـرطی که اثر معکوس نداشـته باشـد. برای 
ایـن منظور صنوف مسـتقر در مسـیر پیـاده راه 
لزومـا باید در دسـته مشـاغلی باشـند که برای 
عابـران دارای جاذبـه بـوده؛ بـه عنـوان مثـال 
اسـتقرار صنـوف فروش میـوه و تره بـار که باید 
در سـطح شـهر پراکندگـی داشـته باشـند، در 
مسـیر پیـاده روی، توجیهی ندارد.روز گذشـته، 
رئیس کمیسـیون عمران و حمل ونقل شـورای 
اسـلامی شـهر تهران در تذکر پیش از دسـتور 
یک صدونود و سـومین جلسـه شـورای اسلامی 
شـهر تهـران، با اشـاره به وضـع احـداث رفیوژ 
معابـر )گذرگاهی در وسـط معابر سـواره رو که 
ممکن اسـت به فضای سـبز هم اختصاص داده 
شـود( گفت: وضعیت رفیوژهای شـهر مناسـب 
نیسـت. بیش از یک سـال اسـت که رقابتی در 
سـطح مناطـق ایجاد شـده که بـدون مطالعات 
حوزه هـای  در  منطقـی  دلایـل  و  ترافیکـی 
بـه  اقـدام  فنـی  و  ترافیکـی  زیسـت محیطی، 
شـهر  خیابان هـای  وسـط  در  رفیـوژ  احـداث 
می کنند.سـیدجعفر تشکری هاشـمی ادامه داد: 
در اکثـر نقـاط شـهر، بـه وفـور این موضـوع را 
می بینیـم و ایـن رفیوژها به عنـوان یک عارضه 
و مسـاله جـدی ترافیکی مطرح شـده اند. امروز 
راجع بـه مشـکلی صحبـت می کنیـم کـه بـا 
دلایـل متعـدد، خسـارت جبران ناپذیـری را به 
شـهر وارد می کننـد. تشکری هاشـمی بـا بیان 
اینکـه احـداث رفیوژ در وسـط خیابـان، منجر 
بـه کاهش عـرض خیابان می شـود، ادامـه داد: 
وقتـی عرض یـک خط عبـوری را کم می کنیم 
یعنـی بی انضباطی ترافیکی، تاخیـر در ترافیک 
و تصادفـات جانبـی و برخـورد خودروها از بغل 
را ایجـاد کرده ایم.رئیـس کمیسـیون عمـران و 
حمل ونقل شـورای اسـلامی شـهر تهران اظهار 
کـرد: علاوه بـر مـوارد گفته شـده بـرای احداث 
می شـود  هزینـه  تومـان  میلیاردهـا  رفیوژهـا 
امـا علاوه بـر هزینـه زیـاد، ریفیوژها مشـکلات 
ایمنـی بسـیاری را نیـز ایجـاد می کننـد. وقتی 
عنصـر مزاحـم وسـط معبر گذاشـته می شـود 
خطـر تصـادف بـا عابـر پیـاده تشـدید خواهد 
شـد. وی با اشـاره به مشـکلات کاشت درختان 
وسـط رفیوژهـای گفـت: علاوه بـر ایـن وقتـی 

درخـت در وسـط رفیوژهـا کاشـته می شـود.

پیش  بینی از آینده صنعت 
خودروهای برقی و باتری

ــل  ــه Britishvolt در اوای ــقوط کارخان س
ــده  ــه ای به آین ــوان ضرب ــاری به عن ــال ج س
گیگافکتوری هــا  و   برقــی  خودروهــای 
به نظــر  حــال  ایــن  بــا  شــد.  تلقــی 
ــر  ــی ب ــای جهان ــی بحران ه ــد توال نمی رس
مناطــق دیگــر تاثیــر گذاشــته باشــد و ایــن 
ــد  ــر می رس ــا به نظ ــرای بریتانی ــت ب شکس
و ارتباطــی بــا ســرمایه گذاری در دیگــر 

ــدارد. ــق ن مناط
از زمــان اشــتیاق اولیــه بــه راه انــدازی 
بیمــاری  یــک  مــا  گیگافکتوری هــا، 
بحــران  یــک  جهانــی،  همه گیــر 
ــک  ــی، ی زنجیره تامیــن، یــک جنــگ اروپای
بحــران انــرژی و تــورم گســترده داشــته ایم 
پروژه هــای  در  ســرمایه گذاری  بــر  کــه 
بــا  اســت.  بــوده  تاثیرگــذار  صنعتــی 
ــا، راه  ــه این ه ــود هم ــا وج ــال، ب ــن ح ای
ــن  ــص تعیی ــر خال ــن صف ــه کرب ــیدن ب رس
شــده و درحالــی کــه مشــکلاتی ماننــد 
ــتفاده در  ــورد اس ــی م ــع معدن ــن مناب تامی
ــا  ــا دولت ه ــود دارد، ام ــری وج ــیمی بات ش
ــود  ــش راه خ ــن بخ ــرمایه گذاری در ای و س
را پیــدا خواهــد کــرد. بنابرایــن آینــده از آنِ 
خودروهــای برقــی و باتری هــای ایــن مــدل 

خودروهاســت.
بحــران نفتــی ســال ۱۹۷۳ نیــز به نوبــه 
ــرژی و کاهــش  ــر مســاله امنیــت ان خــود ب
منابــع ســوخت فســیلی تاکیــد زیــادی 
داشــت. از آن زمــان، مــا به ســمت صنعــت 
کرده ایــم  پایدارتــر حرکــت  حمل ونقــل 
کــه بــا آگاهــی روزافــزون از تغییــرات 
ــن  ــت. ای ــده اس ــریع ش ــی تس آب و هوای
ذخیره ســازی  علــم  اصــلاح  به معنــای 
باتــری اســت تــا انتقــال، تولیــد انبــوه 
و ادغــام بــا ســاخت خــودرو را به طــور 
ــد. ــن کن ــه ممک ــرون به صرف ــد و مق کارآم

ارشــد  اقتصــاددان  گیفــورد،  اســتفان 
به پیامدهــای  فــارادی،  موسســه  در 
ــره  ــلالات زنجی ــا اخت ــراه ب ــری، هم همه گی
بحــران  و  جهــان  سراســر  در  تامیــن 
یــک محیــط  ایجــاد  به عنــوان  انــرژی، 
چالش برانگیــز کوتاه مــدت بــرای توســعه 
می کنــد:  اشــاره  باتــری  کارخانه هــای 
منجــر  اقتصــادی  شــوک های  »ایــن 
بــر  و  قیمــت کالاهــا شــده  به افزایــش 
ــدت  ــری در کوتاه م ــد بات ــای تولی هزینه ه
ــن  ــا ای ــی گذارد.«ب ــر م ــدت تاثی ــا میان م ت
ــدت  ــم انداز بلندم ــد چش ــال، او می گوی ح

ــت. ــت اس ــادی مثب ــد زی ــا ح ت
 Benchmark ــی، تحلیلگــر ــوان هارتل ای
Mineral Intelligence معتقــد اســت 
ــه بســیاری از  ــن احتمــال وجــود دارد ک ای
پروژه هــای گیــگا فکتــوری برنامه ریــزی 
ــه  ــز به نتیج ــی هرگ ــطح جهان ــده در س ش
نرســند؛ زیــرا تولیدکننــدگان کوچک تــر 
قــادر بــه، به دســت آوردن مشــتریان کافــی 
ــا  ــت ی ــا کمی ــلول هایی ب ــا س ــتند ی نیس
کیفیــت مناســب مــورد نیــاز بــازار را تولیــد 

نمی کننــد.
حــال،  ایــن  »بــا  می گویــد:  او 
کــه   ۲ و   ۱ ردیف هــای  تولیدکننــدگان 
ســرمایه قابــل توجهــی دارنــد، قراردادهــای 
طولانی مــدت عرضــه و برداشــت مــواد و 
فرآیندهــای تولیــدی ایجادشــده دارنــد و از 
ایــن رو بســیار بهتــر عمــل خواهنــد کــرد.«
در حــال حاضــر بنچمــارک انتظــار دارد 
تولیــد  ظرفیــت  از  درصــد   ۸۰ حــدود 
از   ۲۰۳۰ ســال  در  شــده  برنامه ریــزی 
تولیدکننــدگان ردیــف ۱ و ۲ تامیــن شــود.
شــده،  لغــو  پروژه هــای  احتســاب  بــا 
ــط  ــمگیر خ ــد چش ــاهد رش ــارک ش بنچم
در  باتــری  کارخانه هــای  جهانــی  لولــه 
ســال ۲۰۲۳ بــوده اســت کــه ظرفیــت ایــن 
ــزان ۷۸۵  ــال ۲۰۳۰ به می ــا س خطــوط را ت
گیگاوات-ســاعت افزایــش خواهــد داد و 
ــد  ــرمایه گذاری در تولی ــد س ــان می ده نش

ــت. ــوی اس ــیار ق ــوز بس ــلول هن س
»چشــم انداز  می گویــد:  هارتلــی 
ــده  ــه ای و آین ــزرگ منطق ــای ب کارخانه ه
آن، به دلیــل قوانینــی ماننــد قانــون کاهــش 
تــورم )IRA( به طــور قابــل  توجهــی در 
ســال گذشــته تغییــر کــرده اســت. از زمــان 
 Gigafactory ــت ــیس IRA، ظرفی تاس
ایالات متحــده ۶۸.۶ درصــد افزایــش یافتــه 
ــرکت  ــد ش ــد چن ــان می ده ــه نش اســت ک
ــت در  ــترش ظرفی ــرای گس ــتراتژی را ب اس
ــی و  ــای مال ــت کمک ه ــرای دریاف کشــور ب
یارانه هــا انتخــاب کرده انــد. در مقایســه، 
ــول  ــا در ط ــری در اروپ ــد بات ــت تولی ظرفی
ــد  ــد رش ــا ۱۴.۹ درص ــابه تنه ــدت مش م

ــت. ــته اس داش

معرفی سدان شنلان طی دومین دوره نمایشگاه 
تحول صنعت خودرو در غرفه گروه خودروسازی 
سایپا سبب شد با یکی از برندهای نسبتا گمنام 
شویم.  آشنا  چین  صنعت خودرو  در  مهم  اما 
در  برندها  این  از  بسیاری  این که  به  توجه  با 
بودند،  درخشیده   خوش  شانگهای  نمایشگاه 
شرایطی  چنین  که  رفتیم  نمونه هایی  به سراغ 

را داشتند.
بسیاری از این برندها به قدری درخشان هستند 
احتمال  شنلان  همچون  فعلی  شرایط  در  که 
دارد.  وجود  ایران  به  آن ها  ورود  برای  کمی 
برخی از سایر موارد هم در خود صنعت چین 
اهمیت بالایی دارند. البته درنظر داشته باشید 
که عمده این برندها برآمده از گروه های بزرگ 
خودروسازی در چین یعنی بی وای دی، سایک، 
اما برخی  فاو، چانگان و چری هستند.  جیلی، 
استارت آپ هایی  موفقیت  فراخور  به  نیز  دیگر 

همچون NIO خلق شده اند.
)IM Motors( ای ام موتور

یک برند جدید برقی که حاصل سرمایه گذاری 
اینترنتی  گروه  و  سایک  بین  مشترک 
 IM سدان برقی بزرگی به نام IM ،علی باباست
L۷ و یک کراس اوور به نام LS۷ عرضه کرده 
تکنولوژی  با  لوکس  محصولاتی  این ها  است. 
بسیار   LS۷ عقب  بخش  و  هستند  بالا  سطح 
شبیه به آستون مارتین DBX است؛ اما قیمت 
آن ها در محدوده ۸۰ الی ۱۰۰ هزار دلار قرار 

دارد.
)Roewe( روئو

به گروه  متعلق  نیز  روئو  برند  ام جی  همچون 
انگلیسی  مارک  یک  به عنوان  و  است  سایک 
خرید  از  پس  درحقیقت  که  شده  طبقه بندی 
روور از انگلستان شکل گرفت. امروز روئو طیف 
وسیعی از شاسی بلندها، سدان ها و استیشن ها 

را با پیشرانه درون سوز و برقی ارائه می دهد.
)Rising Auto( رایزینگ اتو

سایک  گروه  از  دیگری  زیرمجموعه  رایزینگ 
عرضه  تمام برقی  محصولات  صرفا  که  است 
می کند و درواقع به نوعی نسخه های سطح بالا 
شرایط  در  رایزینگ  می آید.  به حساب  روئو  از 
با تسلا مدل ۳ و مدل وای  فعلی برای رقابت 
بازار چین  راهی  را   ۷ آر  و   ۷ اف  دو محصول 

کرده است.
)Denza( دنزا

بین  همکاری  حاصل  که  برقی  جدید  برند 

البته  )که  دنزا  بی وای دی و مرسدس بنز است، 
شناخته  نیز   Tengshi یا  تنگشی  به عنوان 
محصولی  به عنوان  را   ۹ دی  هاچ بک  می شود( 
تمام الکتریکی و پلاگین-هیبرید عرضه می کند 
و به تازگی شاسی بلند تمام برقی N۷ را معرفی 

کرده است.
)Jiangling( جیانگلینگ

که  می شناختیم   JMC به عنوان  را  برند  این 
برای مدت کوتاهی وانت Vigusرا در استرالیا 
عرضه کرد. اکنون جیانگلینگ با فورد همکاری 
عرضه  مجوز  دارای  فورد  مدل های  و  دارد 

به چین را ری بج می کند.
فورد  مثال  به عنوان  که  این جاست  جالب 
اکواتور اسپرت به نام لیانگ ریو تولید و سپس 
قرار  نیز  آمریکا  یعنی  فورد  اصلی  به سرزمین 

است صادر شود.
)Arcfox( آرک فوکس

بخشی از بایک به عنوان گروهی متعلق به دولت 
به حساب  پکن(  خودروسازی  گروه  )شرکت 
قطبی(  روباه  )به معنی   Arcfox و  می آید 
بزرگ  بازار  در  برقی  برندهای  از  دیگر  یکی 
 Alpha و   Alpha S چین است که سدان 
T SUV را ارائه می دهد. اما استیشنی به نام 
تولیدات  برنامه  در  هم   Koala Partner
می توان  را  محصول  این  دارد.  قرار  آن ها 
مناسب سازی شده برای کودکان دانست که غیر 
و  مانیتور صندلی عقب  اختصاصی،  از صندلی 
حتی پارچه های داخلی را ارائه می دهد که برای 

نوزادان ملایم است.
)Dayun( شاخه سواری از دایون

ساخت  حال  در   ۱۹۸۷ سال  از  دایون  گروه 
اکنون  اما  است.  چین  در  تجاری  محصولات 
برندی برای تولید سواری های برقی ایجاد کرده 
دوست داشتنی  برقی  شاسی بلند  آن ها  است. 
و  می دهند  ارائه   Yuehu به نام  شهری 
ظاهری  با  لوکس  محصولات  آن ها  دیگر  برند 
Yuanhang دارد که سدان  به نام  هوشمند 

Y۶ و SUV H۹ را عرضه می کند.
)Aito( آیتو

کنار  )در  هوآوی  از  دیگر  جوینت ونچری  آیتو 
به واسطه  محصولاتش  که  است  شنلان( 
همکاری با کمپانی برقی سرس عرضه می شود. 
در حال حاضر این جوینت ونچر غیر خودرویی 
دو محصول مرتفع را راهی بازار چین کرده اند.

)Li Auto( لی اتو
برای  بالایی  تنوع  که  شاسی بلندساز  برندی 
محصولات مرتفع عرضه می کند و تنها سه مدل 

آن ها سه ردیف صندلی را پشتیبانی می کنند.
)Zeeker( زیکر

و  می آید  به حساب  جیلی  برند  اسپرت ترین 
ولوو  به فناوری های  برند  نزدیک ترین  درواقع 
میلادی  گذشته  سال  وجود  این  با  است. 
نخستین محصول این برند ۷۲ هزار دستگاه در 

چین فروش داشته است.
)XPeng( ایکس پنگ

و  صادرات  شرایط  بررسی  برای  برند  این 

حال  در  و  شده  ایجاد  غربی  به بازارهای  ورود 
بازار نوروژ دارد.  حاضر نیز شرایط مطلوبی در 
کالیفرنیا  در  را  دفتری  شرکت  این  همچنین 
آمریکا تاسیس کرده که به واسطه آن قصد دارد 
۵ محصول فعلی اش را وارد بازار ایالات متحده 

کند.
)Hycan( هایکان

است  دیگری  همکاری  حاصل  نیز  برند  این 
است.  شده  ایجاده  گک  و  نیو  به واسطه  که 
محصولات برقی هایکان با طراحی بسیار خاص 
نخستین  که  می شوند  عرضه  ون   به سبک  و 
محصول آن ها V۰۹ نام داشته و سدان عضلانی 

بعدی A۰۶ خواهد بود.
)Neta( نتا

نتا شاسی بلندی برقی، جمع و جور و متوسط 
با نام تجاری Hozon Auto عرضه می کند. 
 Neta و  هستند  ارزان  بسیار  خودروها  این 
از ۱۵ هزار دلار قیمت دارد و سبب  V کمتر 
مطلوبی  شرایط  در  بازار  نظر  از  آن ها  می شود 

قرار بگیرند.
)HiPhi( هی فی

چین  داخلی  بازار  خودرو  وحشی ترین  شاید 
 HiPhi )Human از سوی  جدید  دوره  در 
تحت  در   ۶ محصولی  به عنوان   )Horizons
درهای  هم  که  باشد.  ایکس  مدل  عنوان 
بالارونده عقب را دارد و هم درهایش همچون 
دسترسی  تا  می شوند  باز  وسط  از  رولزرویس 
دیوانه کننده  محصول  کنند.  فراهم  را  آسان 
 LCD نمایشگرهای  دارای  نیز   HiPhi Z

»احساسات« در جلوپنجره خودرو است.
)Leapmotor( لیپ موتو

برندی دیگر برای ساخت محصولات تمام برقی 
بزرگ،  شاسی بلند  جفت  یک  که  چین  در 
سدانی متوسط و نمونه ای در سگمنت کامپکت 
یا جمع و جور وجود دارد. اما برخلاف سایرین، 
خود  تولیدات  برنامه  در  نیز  را  اسپرتی  کوپه 
قرار داده است. Leapmotor S۰۱ کوپه ای 
برقی  با توان ۱۲۵ کیلووات یا ۲۵۰ نیوتون متر 
 GR۸۶ تویوتا  مشابه  اندازه  نظر  از  که  است 
است و قیمت آن زیر ۳۰ هزار دلار خواهد بود.

)Voyah( ویاه
بازوی لوکس دانگ فنگ، محصولاتش را به نروژ 
صادر می کند و شاسی بلند فری »به معنی آزاد«، 
 Zhuiguang می نی ون دریمر و سدان خاص

را ارائه می دهد. همه مدل ها تمام برقی هستند.

چینی های ناشناخته برای ایرانیان

دایون Y۷ اس یووی آفرودی
ایلیا، خودروسازی جوان اما شناخته شده در کشور است که فعالیت 
خود را با واردات محصولات بورگوارد آغاز کرد. دو سال قبل بود که این 
شرکت یکی از محصولات شرکت خودروسازی دایون را با نام دایون 

Y۵ معرفی و به بازار عرضه کرد
کراس اوورها، شاهد  و  اس یووی ها  در کلاس  بازار خودرو  روزها  این 
گرفته  خودروسازان  از  است.  نفس گیری  بسیار  رقابت  و  هیجان 
تا مصرف کنندگان، توجه همگی معطوف بر بلندقامتان شده و این 
مساله به خودی خود سبب شده است در این کلاس از خودروها، شاهد 
حضور طیف نسبتا گسترده ای از گزینه های نسبتا مناسب برای خرید 
باشیم؛ البته گزینه ها برای تصاحب یک اس یووی به معنای واقعی و 
شرکت  اما  است؛  محدود  کشورمان  بازار  در  آفرودی  قابلیت های  با 
خودروسازی ایلیا از سال ۱۴۰۰ تا به امروز سعی کرده با عرضه یک 
خودرو اس یووی آفرودی، در این زمینه موفق ظاهر شود. این شرکت 
برای نخستین بار در کشورمان، اس یووی آفرودی با شاسی مجزا را وارد 
 چرخه مونتاژ کرده است. این محصول موفق شرکت خودروسازی ایلیا، 

دایون Y۷ نام دارد که در ادامه آن را بررسی می کنیم.
ایلیا، خودروسازی جوان اما شناخته شده در کشور است که فعالیت 
خود را با واردات محصولات بورگوارد آغاز کرد. دو سال قبل بود که این 
شرکت یکی از محصولات شرکت خودروسازی دایون را با نام دایون 
Y۵ معرفی و به بازار عرضه کرد. طولی نکشید که خودروسازی ایلیا 
درصدد عرضه نسخه قوی تر از Y۵ برآمد و در ادامه، نسخه Y۷ را از 
اوایل سال جاری راهی بازار کرد. شاید بتوان گفت دایون Y۷ از نظر 
ظاهری، همان مدل Y۵ است که تنها در بخش قوای محرکه و امکانات 

رفاهی، تفاوت هایی با Y۵ دارد.
از نظر ابعاد و اندازه، طول دایون Y۷، ۴۷۷۱ میلی متر، فاصله محوری 
آن ۲۷۹۰ میلی متر، عرض این خودرو ۱۸۷۰ میلی متر و ارتفاع آن 
نیز ۱۸۲۸ میلی متر است. بنابراین فضای مناسبی برای ۷ سرنشین 
در کابین خودرو تدارک دیده شده است. این خودرو در نگاه نخست، 
استایل یک اس یووی تنومند را به نمایش می گذارد. با نگاهی به پروفیل 
خودرو، شاهد استفاده از خطوط نرم در کنار سطوح منحنی هستیم 
که این امر، سبب ایجاد یک حجم برآمده روی گلگیرهای جلو و عقب 
شده است. درعین حال رینگ های ۱۷ اینچی، استایل تنومندی به 

دایون Y۷ بخشیده است.
ارتفاع ۱۸۲۸ میلی متری این خودرو سبب شده است حس و حال 
مشاهده یک اس یووی آفرودی، به مخاطبان منتقل شود. همچنین 
استفاده از خطوط کروم زیر درها و دور خط کمربندی )بلت لاین( 
حس لوکس بودن را در این اس یووی تداعی می کند. برخلاف بیشتر 
کراس اوورها که در نمای جلو چهره تهاجمی و خشنی دارند، دایون 
Y۷ در این نما از چهره ای آرام و جذاب برخوردار است. ناگفته نماند 
که این خودرو در نخستین نگاه، شما را به یاد نمونه پیکاپ مونتاژی آن 
در کشور می اندازد. در این خودرو، شاهد چراغ ها و جلوپنجره ۴ ضلعی 
بزرگ و خطوط افقی کروم هستیم که لوگوی دایون، در جلوترین نقطه 

جلوپنجره خودنمایی می کند.
درعین حال استفاده از خطوط نسبتا تیز روی کاپوت این خودرو، 
به منظور بهبود آیرودینامیک آن است. نکته بسیار مثبت در طراحی 
نزدیک  زاویه  شده  سبب  که  است  آن  ارتفاع   Y۷ دایون  خارجی 
 Departure( و زاویه دور شدن ) Approach Angle( شدن

Angle ( در سطح بسیار خوبی قرار بگیرد.
این دو زاویه برای یک خودرو اس یووی آفرودی بسیار حائز اهمیت 
است؛ زیرا در زمان حرکت در مسیرهای سخت و با شیب زیاد، خودرو 
با توجه به این دو مولفه، به راحتی پیش می رود. از سوی دیگر در نمای 
عقب، شاهد طراحی زیبایی هستیم. چراغ های افقی نسبتا کشیده در 

این نما، یادآور محصولات ژاپنی است و یک خط نسبتا تیز که حجم 
خاصی را ایجاد کرده، فرم زیبایی به این اس یووی آفرودی بخشیده تا 
برخلاف برخی کراس اوورهای چینی، طراحی کسل کننده ای نداشته 

باشد.
دایون Y۷ از طریق سامانه یکپارچه فروش خودروهای داخلی عرضه 
می شود. قیمت این خودرو در نمایندگی های شرکت خودروسازی ایلیا، 

یک میلیارد و ۶۰۶ میلیون تومان است.
در زمان ورود به کابین دایون Y۷ با همان سبک طراحی که مشابه 
مواجه می شویم. درواقع  است،  آن در کشور  مونتاژی  پیکاپ  نمونه 
که  کرده اند  طراحی  را  ساده ای  داشبورد  دایون،  کمپانی  طراحان 
طراحی  است.  شده  جانمایی  آن  در  مربوطه  ادوات  تمام  به خوبی 
جادار  خودرو  داخلی  فضای  است  شده  سبب   Y۷ دایون  ساده 
 به نظر برسد. البته طراحان دایون از به روز بودن فضای داخلی غافل

 نشده اند.
طراحی یک نمایشگر ۸ اینچی افقی لمسی در بخش میانی داشبورد 
و وجود صفحه نمایشگر ۴.۳ اینچی برای کلاستر و تنظیمات پیشرفته 
و الکترونیکی سیستم تهویه مطبوع، حس مدرن بودن را به سرنشینان 
القا می کند. درعین حال استفاده از پلاستیک خشک در قسمت بالایی 
از کیفیت متریال مورد  و مرکزی داشبورد، سبب شده است کمی 
استفاده در کابین کاسته شود؛ اما دکوراتیو کروم مشکی پیانویی در 
کنار چیدمان جذاب تنظیمات سیستم تهویه مطبوع در بخش مرکزی 

داشبورد، فضای جذابی را در اختیار سرنشینان قرار می دهد.
نوع  با  به خوبی  نیز  بزرگ  تهویه مطبوع  طراحی دریچه های سیستم 
سیستم  تنظیمات  تمام  طرفی،  از  دارد.  هارمونی  داخلی  چیدمان 
تعبیه  میانی  دریچه های  زیر  در  و  کروم  قاب  یک  در  تهویه مطبوع 
شده اند تا جلوه زیبایی به کابین دایون Y۷ ببخشند. غربیلک فرمان 
سه شاخه با دسته دنده مشابه محصولات هیوندای نیز رانندگی با این 

اس یووی آفرودی را جذاب می کند.
استفاده از روکش چرم با دوخت قرمزرنگ و تریم یکپارچه مشکی، 
از جمله موارد دیگر در کابین دایون Y۷ است. به منظور نورپردازی 
بهتر در داخل کابین، یک سقف سانروف نسبتا بزرگ در کابین این 
خودرو تعبیه شده است.دایون Y۷ هفت نفره است و صندلی ردیف 
دوم به راحتی و با یک اهرم مکانیکی خوابانده می شود تا سرنشینان 

بتوانند به ردیف سوم نیز دسترسی داشته باشند.
نکته بسیار مهم دراین باره، طراحی دریچه های افقی در قسمت بالایی 
سر  بالای  مورب،  به صورت  دقیقا  که  است  خودرو   D و   C ستون 
سرنشینان ردیف دوم و سوم تعبیه شده است تا گردش هوای خوبی 
را برای سرنشینان به ارمغان آورد. از طرفی، یک دکمه روتاری در کنار 
خروجی پورت ۱۲ ولت در ردیف دوم تعبیه شده تا سرعت فن سیستم 
تهویه مطبوع برای سرنشینان عقب نیز قابلیت تنظیم مجزا داشته باشد. 
به لطف صداگیرهای نسل جدید، این خودرو در زمان رانندگی از یک 

کابین آرام و به دور از صداهای اضافی برخوردار است.
زیر چهره تنومند دایون Y۷ یک پیشرانه ۴ سیلندر خطی ۲.۴ لیتری 
این پیشرانه ۴  توربوشارژ، ساخت کمپانی میتسوبیشی وجود دارد. 
سیلندر خطی موسوم به ۴K۲۲D۴T بوده و مزین به ۱۶ سوپاپ در 

سرسیلندر، روی دو میل سوپاپ رو DOHC است.
این پیشرانه با توجه به نصب سیستم پرخوران توربوشارژ ۲.۴ لیتری و 
سیستم زمان بندی متغیر سوپاپ ها، می تواند حداکثر ۲۱۵ اسب بخار 

قدرت و ۳۲۰ نیوتون متر گشتاور تولید کند.
به دلیل  و  کند  تولید  بالایی  گشتاور  و  قدرت  می تواند  پیشرانه  این 
گشتاور ۳۲۰ نیوتون متری این اس یووی آفرودی چینی، شاهد توان 
نماند که  ناگفته  این خودرو هستیم.  در  مناسب حرکتی  و کشش 

گیربکس ۶ سرعته اتوماتیک با قابلیت تیپ ترونیک می تواند توان و 
گشتاور تولیدی را به هر چهار چرخ منتقل کند.

 )۴WD( سیستم چهارچرخ محرک Y۷ یکی دیگر از نقاط قوت دایون
آن است که با هماهنگی سیستم قفل و محدودکننده دیفرانسیل، 
عملکرد بالایی را در زمان حرکت در مسیرهایی که نیاز به گشتاور 
قرار می دهد. همچنین سه حالت  راننده  اختیار  در  باشد،  بیشتری 
نرمال، اسپرت و دستی )منوال( برای گیربکس تعیبه شده تا لذت 

رانندگی با این خودرو، به اوج خود برسد.
بد نیست بدانید که عملکرد گیربکس ۶ سرعته به دلیل استفاده از 
پروگرامینگ به روز TCU و استفاده از صفحات نسل جدید تعویض 
دنده ها، نرم و فاقد تاخیر و کوبش بوده که این مساله از دیگر نکات 

مثبت دایون Y۷ به شمار می رود.
همچنین یک فن دمنده در جلو موتور و یک فن دیگر در جلو رادیاتور 
خودرو تعبیه شده است. این نوع مکانیزم خنک کننده، سبب می شود 
تنش حرارتی موتور به حداقل برسد و در زمان توقف در ترافیک های 

طولانی، به لحاظ حرارت کاری پیشرانه، مشکلی ایجاد نشود.
از سوی دیگر با توجه به این که پیشرانه این خودرو ۲.۴ لیتری و مزین 
به تکنولوژی توربوشارژ است، قدرت و گشتاور کمتری نسبت به حجم 
این پیشرانه دریافت می شود. این موضوع به خوبی نشان می دهد که 

دایون Y۷ از استهلاک پایینی برخوردار است.
دایون Y۷ نسبت به دایون Y۵ از امکانات رفاهی بیشتری برخوردار 
است. بر این اساس چهار آپشن سنسور نور، سنسور باران، نشانگر فشار 
باد تایرها TPMS و سیستم کنترل پایداری الکترونیکی ESP در 

این خودرو تعبیه شده است.
اما از مهم ترین آپشن های دایون Y۷ می توان به: سیستم ترمز چهارچرخ 
دیسکی، سیستم ترمز ABS و EBD، کروزکنترل، استارت دکمه ای، 
)صندلی  ایزوفیکس  )کی لس(،  کلید  بدون  به خودرو  ورود  سیستم 
ایربگ،  دو  ردیف،  سه  برای  نقطه ای  سه  کمربند  کودک(،  ایمنی 
سیستم هشدار عدم استفاده از کمربند ایمنی، چراغ اتوماتیک اتولایت، 
نشانگر تعویض دنده یا GSI، سانروف برقی، چراغ روشنایی در روز 
)دی لایت(، کلیدهای کنترل سیستم صوتی و کروزکنترل روی فرمان، 
سیستم تهویه مطبوع اتوماتیک و مجزا برای سرنشینان عقب، خروجی 
۱۲ ولت، پوشش صندلی چرم مصنوعی، تنظیم صندلی راننده در ۶ 

جهت و سرنشین جلو در ۴ جهت اشاره کرد.
لازم به ذکر است که نسخه پلاس از دایون Y۷ به سفارش مشتریان 
قابل دسترسی است که از دوربین ۳۶۰ درجه، سیستم هشدار نقاط 

کور و سنسور پارک جلو و عقب برخوردار است.
تعویض  امکان   ،Y۷ دایون از  پلاس  نسخه  داخلی  تریم  بخش  در 

دکوراتیو مشکی پیانویی با طرح چوب یا فیبرکربن نیز وجود دارد.
با شاسی مجزا شناخته می شود  به عنوان یک اس یووی   Y۷ دایون
که این ویژگی، قابلیت آفرودی به آن می بخشد. البته اغلب پیکاپ ها 
از چنین ساختاری بهره  می برند؛ اما کیفیت سواری چندان مناسبی 
ندارند.دایون Y۷ با در نظر گرفتن ساختار دابل ویشبون دوجناغی در 
جلو و سیستم فایولینک )اتصال پنج گانه( در عقب، سواری خوبی دارد؛ 
البته سایز تایرهای۲۴۵/۷۰ نیز در این زمینه موثر است. در نظر داشته 
باشید که سایز رینگ ها ۱۷ اینچی بوده و این سایز رینگ کمتر سبب 

خرابی سیستم تعلیق در بلندمدت می شود.
درعین حال رینگ ها به گونه ای طراحی شده اند که میزان ارتعاش های 
وارده به سازه بدنه به حداقل برسد و درنهایت، عمر قطعات سیستم 
تعلیق بیشتر شود. از نظر فرمان پذیری نیز می توان گفت به دلیل مرکز 
ثقل نسبتا بالا، خودرو کمی به بیش فرمانی تمایل دارد که این مساله 

درمورد بسیاری از اس یووی ها صادق است.



برگزاری چهارمین جلسه کمیته راهبری طرح های پژوهشی در سال جاری
چهارمین جلسه کمیته راهبری طرح های پژوهشی با حضور مدیران 

ارشد بانک برگزار شد.
راهبری  کمیته  جلسه  چهارمین  ایران،  ملی  بانک  عمومی  روابط 
کانال های  “مدیریت  طرح  بررسی  منظور  به  پژوهشی  طرح های 
فول  با محوریت شعب  اساس دسته بندی شعب  بر  توزیع )شعب( 
هدف  با  شعب  تیپ بندی  سایر  و  دولتی  خدمات  شعب  سرویس، 
عضو  پناه  محمود  محمدرضا  حضور  با  تخصصی”  خدمات  ارائه 
هیات عامل و معاون بانکداری جامع ، محمد نجف زاده عضو هیات 
عامل و معاون برنامه ریزی و تحول و روسا، معاونان و کارشناسان 
ادارات کل بانکداری شرکتی و سرمایه گذاری، سازمان و روش ها و 
تحقیقات و مدیریت استراتژیک و اعضای هیات علمی پژوهشکده 
مطالعات فناوری برگزار شد.در این جلسه محمودپناه ضمن اشاره 
به ضرروت انجام طرح پژوهشی مذکور، با توجه بر گستردگی طرح، 

توجه ویژه به فرهنگ سازمانی و نیروی انسانی را از الزامات مهم در 
اجرای بهینه آن برشمرد.

محمد نجف زاده نیز با تاکید بر اهداف کاربردی این طرح از قبیل 
و  مشتری  نیاز های  با  همراستا  توزیع  کانال های  سازی  متناسب 
مذکور  پژوهشی  طرح  انجام  پیگری  خواستار  بازاریابی،  استراتژی 
به منظور حصول نتایج مورد انتظار بانک شد. وی همچنین لازمه 
کل  ادارات  همه جانبه  همکاری  را  طرح  این  بودن  بخش  نتیجه 
تحقیقات  و  و روش ها  و سرمایه گذاری، سازمان  بانکداری شرکتی 
و مدیریت استراتژیک دانست. شایان ذکر است طرح های پژوهشی 
مراکز  و  دانشگاه ها  علمی  هیات  اعضای  مشارکت  با  کاربردی 
پژوهشی به عنوان مجری و ادارات کل به عنوان واحد بهره بردار با 
هدف ارائه راهکار های کاربردی در رفع مسائل و چالش ها در بانک 

انجام می شود.

خبر

1۰

مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر 
ضرورت  و  اطلاعات  فناوری  نقش  به  اشاره  با 
تقویت آن به عنوان پیشران بانکداری دیجیتال 
بانکی در  ارائه خدمات  از گسترش  و هوشمند 
دیجیتال،  محصولات  در  شهری  خدمات  کنار 
هلدینگ  این  در  شهر  بانک  و خلاق  هوشمند 

خبر داد.
به نقل از روابط عمومی بانک شهر، علی نوری 
بانکداری  همایش  دهمین  برگزاری  آستانه  در 
موضوع  با  پرداخت  نظام های  و  الکترونیک 
اینکه  بیان  با  هوشمند«  بانکداری  به  »گذار 
در هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر تلاش 
داشته  دیجیتال  ارائه خدمات  حوزه  در  زیادی 
ایم و حرکت ما به سمت مفهوم بانکداری نوین 
شده  ارائه  خدمات  مجموعه  گفت:  است،  بوده 
کاربردی  افزار  نرم  جمله:  از  هلدینگ  این  در 
همراه شهر پلاس، نرم افزار کاربردی هوشمند 
حوزه  در  شهری  خدمات  اسمارتیز،  شهری 
و  خدمات  ها،  شهرنت  اتوبوسرانی،  و  مترو 
زنجیره  می توان  را  پولی  مالی،  زیرساخت های 
سایر  کنار  در  دیجیتال  بانکی  خدمات  تکمیل 
توسعه  که  برشمرد  شهری  پرکاربرد  خدمات 

خواهد یافت.
در  جدید  فضای  اقتضاعات  به  اشاره  با  وی 
آن،  پی  در  تازه  اتفاقات  و  هوشمند  بانکداری 

تقویت فناوری اطلاعات را اساس و لازمه تقویت 
نگاه  ایران دانست و گفت:  بانکداری در  فضای 
و رویکرد هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر 
بر اساس ارائه زیرساخت های نوین بانکداری و 
مردم  و  همشهریان  به  خدمات  با  آن  ترکیب 

است.
مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر 
نرم  زیرساخت های  توسعه  اکنون  هم  گفت: 
و  پلاس  شهر  همراه  مانند  کاربردی  افزار های 
صورت  به  که  است  مطرح  بانک  در  اسمارتیز 
قابلیت های  دارای  و  رونمایی شده  بومی  کاملا 
نرم  هستند.  خوبی  کار های  و  کسب  و  فنی 
که  اسمارتیز  شهری  هوشمند  کاربردی  افزار 
در نمایشگاه بورس، بانک و بیمه رونمایی شد؛ 

قادر است در بحث زیرساخت پرداخت های خرد 
شهری ضمن مدیریت موضوعات مالی و بانکی، 

خدمات مختلفی ارائه کند.
شهر  همراه  ظرفیت های  به  اشاره  با  نوری 
پلاس نیز گفت: این نرم افزار به عنوان پلتفرم 
بانکداری دیجیتال تقریبا تمام خدمات بانکی را 
به صورت غیر حضوری ارائه می کند که در آن 
کاهشی  بانک  در  مشتریان  حضور  شده  تلاش 

شود.
کرد:  تاکید  بانک  اطلاعات  فناوری  مدیرعامل 
دامنه  که  این موضوع هستیم  تحقق  دنبال  به 
خدمات را آنقدر توسعه دهیم که با همراه شهر 
خود  نیاز  مورد  خدمات  بتوانند  مردم  پلاس 
بانکی  شعبه های  به  کمتر  و  کرده  دریافت  را 

مراجعه کنند.
بانک  اطلاعات  فناوری  هلدینگ  مدیرعامل 
شهر به برخی تکنولوژی های نوین بانکی بانک 
عنوان  به  گفت:  و  کرد  اشاره  گذشته  در  شهر 
دوره ای خاص  در  پیشخوان های شهرنت  مثال 
به  خدماتی  که  شد  اندازی  راه  رویکرد  این  با 
مشتریان ارائه شود که منطق آن سلف سرویس 
یا خدماتی که خود کاربر امور آن را انجام دهد و 

همانند یک سوپر مارکت مالی عمل کند.
نوری با اشاره به اینکه این خدمات با استقبال 
بیان کرد:  از سوی مشتریان همراه شد  خوبی 
بسیاری از خدمات بانکی از ساعت هفت و نیم 
صبح تا ۹ شب و برخی هم به صورت ۲۴ ساعته 
مشتریان  اختیار  در  شهرنت  پیشخوان های  در 

است.
است  این  رویکرد  جدید،  دوره  در  گفت:  وی 
کنیم  تری  بهینه  استفاده  ظرفیت  این  از  که 
مانیتورینگ  سامانه  سمت  به  دلیل  همین  به 
هوشمند بانک شهر رفتیم تا خدمات پشتیبانی 
تری  راحت  کاربری  و  ظاهر  با  را  بانک  شعب 

ارائه کنیم.
مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر 
خدمت  ایم  کرده  تلاش  ما  اینکه  بر  تاکید  با 
خود را به خواست مردم نزدیک تر کنیم، افزود: 
را  از خدمات  بسیاری  این سامانه هوشمند  در 

ترکیب و یکپارچه کرده ایم.

اقدامات و برنامه های هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر
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اخباراخبار بانک

پرهیب طرحی ارزشمند از سوی 
بیمه رازی

رئیس کل بیمه مرکزی طرح پرهیب بیمه رازی را 
یکی از طرح های بسیار خوب این شرکت توصیف 
همه جانبه  ریسک های  پوشش  گفت:  و  کرد 
نظر  در  پرهیب  طرح  بیمه نامه  این  در  ساختمان 
گرفته شده و در ساخت و سازها از ابتدا تا مراحل 

پایانی را پوشش می دهد.
بیمه  الملل  بین  امور  و  عمومی  روابط  از  نقل  به 
با  دیدار  در  شنبه شب  استادهاشمی  علی  رازی، 
ساختمان  افتتاح  مراسم  و  بیمه  صنعت  فعالان 
بیمه  شرکت  کردستان  استان  سرپرستی  جدید 
استان  مسئولان  از  تعدادی  حضور  با  که  رازی 
سنندج  شادی  هتل  جلسات  سالن  در  کردستان 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای دفاع مقدس 
برگزار شد، اظهار داشت: یکی از افتخارات ما این 
است که خانواده های شهدا را نیز زیرپوشش بیمه 

قرار داده ایم.
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: همانطور که حضرت 
و  صفا  فداکاری،  سرزمین  کردستان  فرمودند  آقا 
این  سال های  حساس ترین  در  که  است  وفاداری 

نظام و در تاریخ انقلاب ایفای نقش کرد.
وی در ادامه گفت: ضریب نفوذ بیمه در کشور ۱.۸ 
می کنیم  تلاش  و  است  بالاتر  رقم  این  دنیا  در  و 
ضریب نفوذ بیمه در کشور در برنامه ششم به عدد 
نمایندگی های  بوسیله  باید  مهم  این  که  برسد   ۳

بیمه ها در کشور تحقق پیدا کند.
عدد  به  رسیدن  برای  کرد:  تصریح  استادهاشمی 
باید فرهنگ سازی در  بیمه ای،  نفوذ  ۳ در ضریب 
جامعه شکل گیرد و یکی از اولین گام ها پرداخت 

خسارت به موقع و منصفانه به بیمه گذاران است.
فایده های  آموزش  کشور  مرکزی  بیمه  رئیس کل 
خدمات و پوشش بیمه به مردم را راه حل دوم برای 
فرهنگ سازی دانست و گفت: یکی دیگر از کار ها 
ایجاد طرح های جدید  بر عهده شرکت هاست  که 

بیمه ای است.
مشخص  بیمه نامه های  ایجاد  با  کرد:  اذعان  وی 
برای  که  کرد  ایجاد  جدیدی  طرح های  می توان 

مردم جذابیت داشته باشد.
روز  بین المللی  همایش  در  گفت:  استادهاشمی 
در  امسال  آذرماه  و ۱۳  روز های ۱۲  بیمه که در 
بیمه ای  تمام طرح های  برگزار خواهد شد،  تهران 
شرکت ها در یکسال گذشته و همچنین طرح های 
خواهد  داده  نمایش  همایش  این  در  آنها،  پیشرو 

شد.
استادهاشمی در بخش دیگری از سخنانش با اعلام 
اینکه طرح پرهیب شرکت بیمه رازی نیز رونمایی 
خواهد شد، خاطرنشان کرد: کار خوبی که انجام 
شده پوشش ریسک های همه جانبه ساختمان در 
و  و در ساخت  نظر گرفته شده  در  بیمه نامه  این 

ساز ها از ابتدا تا پایان مراحل را پوشش می دهد.
بیمه  تفاهم نامه  انعقاد  از  مرکزی  بیمه  رئیس کل 
عیوب نهانی ساختمان با بانک مسکن در آینده ای 
نزدیک خبر داد و گفت: این نوع بیمه نامه مغفول 
مانده و با هماهنگی بانک مسکن، تمام پیمانکارانی 
که از بانک مسکن تسهیلات دریافت می کنند باید 
هر  بیمه نامه  این  که  چرا  کنند  اخذ  را  بیمه  این 
اتفاقی از زمان اجرای ساختمان تا بعد از اجرا را 

پوشش می دهد.
وی بیمه را به معنای فروش آرامش و امنیت به 
مردم عنوان کرد و گفت: علاوه بر اینکه از بودجه 
دولت استفاده نمی کنیم بلکه به دولت هم عوارض 
پرداخت می شود و در کنار آن نیز شغل برای مردم 

ایجاد می شود.
بیمه ای  ادامه گفت: شرکت های  در  استادهاشمی 
در کشور تاکنون برای ۳۰۰ هزار نفر شغل ایجاد 

کرده اند.
وی به خدمات بیمه ای در استان کردستان گریزی 
زد و گفت: سرانه حق بیمه در این استان حدود 
۹۳۰ میلیون تومان است و سرانه پایینی شمار به 
آید لذا می طلبد که شرکت های بیمه ای فعالانه تر 

عمل کنند.
حوادث  کردستان  در  کرد:  اضافه  همچنین  وی 
پوشش  با  که  می دهد  رخ  سیل  همچون  طبیعی 
خدمات  آسیب پذیر  اقشار  برای  می توان  بیمه ای 
اذعان  با  کشور  مرکزی  بیمه  کرد.رئیس کل  ارائه 
به اینکه ۹۴ درصد ساختمان ها کشور فاقد پوشش 
برنامه  در  اگر  افزود:  هستند،  آتش سوزی  بیمه 
هفتم ۵۰ درصد به این میزان افزوده شود، ضریب 
چراکه  می یابد  رشد  توجهی  قابل  میزان  به  نفوذ 
ناشی  آتش سوزی های  نیرو،  وزارت  اعلام  بنابر 
خرید  با  که  کرده  پیدا  افزایش  برق  اتصالات  از 
در  برد.وی  بهره  ظرفیت  این  از  می توان  بیمه ای 
بخش دیگری از سخنانش گفت: حدود ۸۲ درصد 
بدنه هستند و ۷۵  بیمه  فاقد  خودرو ها در کشور 
درصد مردم نیز بیمه تکمیلی ندارند و همه این ها 

نشان می دهد جای کار در بیمه زیاد است.
سبد  وارد  باید  بیمه  کرد:  عنوان  استادهاشمی 
در  که  کرد  توجیه  باید  را  مردم  شود،  خانواده ها 
بیمه  حق  پرداخت  برابر  چندین  حادثه  هنگام 
دولت  در  داشت:  بیان  می کنند.وی  دریافت  را 
سیزدهم صندوق حوادث طبیعی تحقق پیدا کرد 

و در حوادث اخیر کشور غرامتی را پرداخت کرد.
دنبال  به  گفت:  ادامه  در  مرکزی  بیمه  رئیس کل 
بیمه گران،  با همکاری سندیکای  که  این هستیم 

شورای هماهنگی بیمه استان ها را تقویت کنیم.
بیمه ای  طرح  هر  اینکه  بر  تاکید  با  استادهاشمی 
واردات  و  صادرات  و  ستد ها  و  داد  در  بتواند  که 
نقش داشته باشد را به کار می گیریم، تصریح کرد: 
و  کولبران  بیمه گری  خصوص  در  داریم  آمادگی 
وارد می شود  اقلیم کردستان  از  اجناس مجاز که 
شرکت های  همه  و  شود  انجام  کامل  بررسی های 
و  طراحی  مرز ها  در  بیمه ای  فعالیت  برای  بیمه 

مشارکت خواهند داشت.

جشنواره فروش مهام همراه با 
جوایز ویژه

شرکت بیمه نوین در راستای ایجاد خلق ارزش برای 
مشتریان، محصولات بیمه ای خود را با شرایط ویژه 

در آذر سال جاری به فروش می رساند.
به نقل از روابط عمومی و تبلیغات بیمه نوین، این 
جشنواره  در   ۱۴۰۲ آذر  سی ام  تا  یکم  از  شرکت 
بیمه نامه های  انواع  دارد،  نام  “مهام”  که  فروشی 
بیمه نامه های  از  برخی  آتش سوزی،  اتومبیل،  بدنه 
مسئولیت و بیمه های عمر و سرمایه گذاری خود را 
با تخفیف و شرایط ویژه به فروش می رساند.همچنین 
در جشنواره “مهام” بیمه نوین علاوه بر تخفیف های 
جشنواره  این  زمانی  بازه  در  که  افرادی  به  ویژه، 
محصولات ارائه شده را خریداری کنند، به قید قرعه 
جوایزی تعلق خواهد گرفت.در این جشنواره فروش 
ویژه، بیمه  های مسئولیت کارفرما در قبال کارکنان 
کارکنان  قبال  در  کارفرما  مسئولیت  ساختمانی، 
عمرانی، مسئولیت کارفرما در قبال؛ کارکنان صنعتی، 
خدماتی و بازرگانی، مسئولیت حرفه ای پزشکان و 
مسئولیت حرفه ای پیراپزشکان را با تخفیف ویژه ارائه 
می شوند.انواع بیمه های آتش سوزی منازل مسکونی، 
بیمه نامه  و  صنعتی  غیر  و  صنعتی  آتش سوزی 
محصولاتی  دیگر  جمله  از  نیز  انبار  آتش سوزی 
هستند که با شرایط ویژه به فروش می رسند. بیمه 
در  ویژه  تخفیف  با  نیز  نوین  و سرمایه گذاری  عمر 
به  جشنواره  این  در  بیمه گری  و  اداری  هزینه های 
فروش می رسند.همچنین بیمه مستمری نوین نیز از 
جمله محصولاتی است که در صورت خرید در مدت 
زمان جشنواره “مهام”، شامل شرکت در قرعه کشی 
جوایز ویژه خواهد شد.گفتنی است، علاقه مندان برای 
کسب آگاهی بیشتر از شرایط جشنواره “مهام” نوین، 
 می  توانند به سامانه اینترنتی این شرکت به آدرس

مراجعه   www.novininsurance.com  
کنند.

کارگاه آموزشی بیمه  های 
مسئولیت برگزار شد

کارگاه آموزشی بیمه های مسئولیت در حوزه صدور 
بیمه نامه و پرداخت خسارت با حضور کارشناسان 
مرکزی  ستاد  ساختمان  در  کشور  سراسر  شعب 
بیمه های  آموزشی  شد.کارگاه  برگزار  میهن  بیمه 
پرداخت  و  بیمه نامه  صدور  حوزه  در  مسئولیت 
خسارت با حضور کارشناسان شعب سراسر کشور 
برگزار  میهن  بیمه  مرکزی  ستاد  ساختمان  در 
مرتبط،  قوانین  و  مدنی  مسئولیت  شد.مفاهیم 
بیمه  انواع  مسئولیت،  بیمه نامه های  صدور  فرآیند 
بررسی  بیمه،  حق  محاسبه  معیار های  و  نامه 
قبال  در  کارفرما  مسئولیت  بیمه نامه  کلوز های 
محور های  از  خسارت  پرداخت  فرآیند  و  کارکنان 

این دوره آموزشی بود که در دو روز برگزار شد.

سه شنبه ها در مورد پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری مختلط صحبت می کنیم. این صندوق ها برای کسانی مناسب است که هم می خواهند 
پولشان را در سهام سرمایه  گذاری کنند و هم در اوراق با درآمد ثابت. تفاوتشان هم این است که سهام ممکن است سود بهتری داشته باشد ولی 
ریسک بیشتری را هم به سرمایه گذار متحمل می کند و در آن سوی طیف اوراق بادرآمد ثابت سودهای مشخصی به نسبت دارند و ریسک های 
خیلی پایینی هم دارند. بنابراین اگر می خواهید به نسبت صندوق های سهامی که ریسک و بازده بالا و صندوق های با درآمد ثابت که ریسک 

و بازده پایین دارند، سرمایه گذاری با ریسک و بازده متوسط داشته باشید می توانید صندوق های مختلط را برای سرمایه گذاری انتخاب کنید.
صندوق سرمایه گذاری "مشترک سپهر آتی" در هفته گذشته با ثبت بازده ۰.۰۸ درصد بهترین عملکرد را در بین این صندوق ها ثبت کرد. 
صندوق¬ سرمایه گذاری "مشترک نیکی گستران" با کسب ۰.۰۷- درصد بازدهی در رتبه¬ دوم بهترین عملکرد صندوق های سرمایه¬گذاری 
مختلط قرار گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق مختلط هفته گذشته را نیز صندوق "تجربه ایرانیان" با ۰.۲۲- درصد بازدهی کسب کرده است. 

)رضا حامدی فر(
  )www.irasam.ir برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری(

   
در معاملات ۲۹ آبان ماه ۱۴۰۲ بازار بدهی، اوراق مشارکت شهرداری مشهد )مشهد۰۳۱۲( با بازده معادل بانکی ۲۷.۲۲ درصد )این نرخ قابل 
مقایسه با نرخ سود بانکی است( بیشترین میزان بازدهی را در میان اوراق موجود در بازار بدهی به خود تخصیص داد. از میان اوراقی که بیشترین 
بازدهی را داشتند، نماد » زاگرس دارو۰۶« از نقدشوندگی مناسب تری نسبت به بقیه اوراق برخوردار بود. به این معنی که در صورت تصمیم 

سرمایه گذار به خرید و فروش،  بتواند در زمان کوتاه و به  سادگی آن  را معامله نماید. 

در روز شنبه ۱۴۰۲/۰۸/۲۷ مجموعا به طور خالص ۱۳۹۳۱ میلیارد ریال 
به صندوق های سرمایه گذاری وارد شد. ورود سرمایه به کل صندوق های 
سرمایه گذاری در این روز ۵۰۰۶۲ میلیارد ریال و خروج سرمایه ۳۶۱۳۱ 
میلیــارد ریال بوده و به طور خالص ۱۳۹۳۱ میلیارد ریال به آن ها وارد 
شده اســت. در این میان بیش از صندوق های سرمایه گذاری سهامی 
و مختلط، این صندوق های ســرمایه گذاری با درآمدثابت بودند که با 
۴۹۶۸۱ میلیارد ریال ورودی و ۳۵۳۰۷ میلیارد ریال خروجی، بیشترین 
جریان وجوه نقد را در این روز ثبت کردند و خالص ورود سرمایه به این 
صندوق ها ۱۴۳۷۴ میلیارد ریال بوده است. صندوق های سهامی خالص 

خروج ۲۱۴ میلیارد ریال و مختلط نیز با خالص خروج ۱۱۹ میلیارد ریال 
رو به رو بوده اند. با مقایســه جریان نقد کل صندوق ها در این تاریخ با 
همین روز در سال گذشته، می توان دریافت که در مجموع  صندوق های 
سرمایه گذاری به نســبت همین تاریخ در سال گذشته، ۶۵ درصد به 
ورودی افزوده و همچنین ۱۲ درصد از خروجی سرمایه شان کاسته شده 
است. همچنین به طور خالص ۲۳۳ درصد جریان نقد کمتری نسبت به 

همین تاریخ در سال گذشته داشته اند. )رضا حامدی فر(
)برگرفته از ســامانه رســام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری 

)www.irasam.ir

در معاملات ۲۹ آبان ماه ۱۴۰۲ ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار امروز ۱.۹۵۳ میلیارد ریال بوده اســت. بیشــترین افزایش قیمت نسبت به روز 
معاملاتی گذشته مربوط به اوراق اسناد خزانه اسلامی )اخزا۰۰۱( با قیمت ۷۹۹.۶۵۰ ریال و به میزان ۰.۸۸ درصد بوده است. همچنین، بیشترین 
کاهش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را اوراق مرابحه زاگرس دارو پارسیان )زاگرس دارو۰۶( با قیمت ۸۵۷.۳۸۰ ریال و با میزان ۵ درصد 

داشت.   

پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری مختلط
 در هفته گذشته

اوراق بدهی با بیشترین بازدهی

ورودوخروجوجهنقدبهصندوقهایسرمایهگذاری

اطلاعاتمعاملاتبازاربدهی
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کشاورزی اخبار

آغاز برداشت ازگیل از ۵6۰ 
هکتار از باغات گیلان

از  گیان،  کشاورزی  جهاد  باغبانی  امور  مدیر 
برداشت ازگیل از ۵۶۳ هکتار از باغ های استان 
گیان خبر داد و گفت: تالش، سیاهکل، آستارا، 
عمده شهرستان های  و صومعه سرا  رضوانشهر 

تولیدکننده ازگیل در استان هستند.
منوچهر پارسافر در گفت وگو با ایسنا، از برداشت 
گیان  استان  باغ های  از  هکتار   ۵۶۳ از  ازگیل 
ثابت  پای  میوه  این  کرد:  اظهار  و  داد  خبر 

میهمانی های شب یلدای گیانیان است.
وی افزود: ۲۵۶۰ باغدار گیانی تا اوایل زمستان 
می شود  پیش بینی  و  می کنند  برداشت  ازگیل 
ریال  میلیارد   ۷۱۹ ارزش  به  ازگیل  تن   ۴۲۳۰

برداشت کنند.
کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  امور  مدیر 
آستارا،  سیاهکل،  تالش،  اینکه  بیان  با  گیان 
عمده شهرستان های  و صومعه سرا  رضوانشهر 
گفت:  هستند،  استان  در  ازگیل  تولیدکننده 
در  عرضه  بر  عاوه  شده  برداشت  محصولات 
بازارهای گیان به استان های همجوار فرستاده 

می شود.
پارسافر تصریح کرد: این میوه پاییزی با طبعی 
خنک و خشک سرشار از پتاسیم، منیزیم، منگنز، 
روی و آهن است و به کاهش فشار خون، درمان 
سنگ کلیه و مشکات گوارشی کمک می کند 
بیماری های  به  ابتا  ریسک  کاهش  سبب  و 

التهابی و سرطان می شود.

گرانی ها همانند غباری بر روی 
اقدامات شایسته دولت نشسته 

است
رضوی  خراسان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
گفت: متأسفانه گرانی ها همانند غباری بر روی 
نمی گذارد  و  نشسته  دولت  شایسته  اقدامات 

عملکردها برای مردم مشهود باشد.
در  ماه،  آبان   ۲۹ امروز  مدنی،  مرتضی  سید 
اینکه  بیان  با  بازار رشتخوار  تنظیم  جلسه ستاد 
و  اولویت  اقتصاد  موضوع  فعلی  شرایط  در 
دغدغه اول کشور است، افزود: هرچند در دولت 
خراسان  برای  خوبی  اتفاقات  شاهد  سیزدهم 
همانند  گرانی ها  متأسفانه  اما  هستیم،  رضوی 
و  نشسته  دولت  شایسته  اقدامات  روی  غباری 

نمی گذارد عملکردها برای مردم مشهود باشد.
بازار و معیشت مردم  تا مسئله  وی اظهار کرد: 
اقدامات  نمی توانند  مردم  هیچ گاه  نشود  حل 
رشد  عدم  و  تورم  کنند،  لمس  را  دولت  خوب 
روی  بر  اقتصادی  فشار  که  شده  باعث  تولید 

خانواده ها بیشتر شود.
کرد:  اظهار  استان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
شعار  از  سودجو  تولیدکنندگان  از  یکسری 
استفاده می کنند و  منافع خودشان  نفع  به  سال 
قطعاً  یابد  ادامه  منوال  همین  به  وضعیت  اگر 
نخواهد  زودی حل  این  به  اقتصادی  مشکات 

شد.
تعزیراتی  پرونده های  کل  کرد:  خاطرنشان  وی 
از ۱۶۰  بیش  سال  اخیر  ماهه   ۸ رشتخوار طی 
پرونده در حوزه های بهداشت و درمان، صنعت 
به  و  بوده  کشاورزی  جهاد  و  تجارت  و  معدن 
مراتب بیشترین پرونده تخلفی که صادر شده در 

مشهد بوده است.
مدنی تأکید کرد: اگر همه دستگاه های اجرایی 
مانند تعزیرات حکومتی به پرونده های تخلفات 
معیشت  و  اقتصاد  بحث  قطعاً  کنند  پیدا  ورود 

مردم آرامش پیدا خواهد کرد.
فرماندار رشتخوار نیز در این جلسه گفت: یکی 
از مصادیقی که امروزه باعث نارضایتی در این 
برهه از زمان شده موضوع امنیت غذایی و تأمین 
در  باهوش  است.حسین  مردم  ضروری  اقام 
ادامه بیان کرد: باید در نرخ گذاری اقام وحدت 
رویه وجود داشته باشد و مدیریت صحیح اتفاق 
بیفتد، ماک برای ما رعایت اصل قانون است.

وی با اشاره به اینکه وظیفه ما در دولت سیزدهم 
همچون  کارکردهایی  مهمترین  که  است  این 
اولویت  در  را  بودن  انقابی  و  بودن  مردمی 
باید  ما  تاش  و  سعی  تمام  افزود:  دهیم،  قرار 
کنترل بازار باشد، برای کم کردن نارضایتی های 
و  ضوابط  وفق  تخلفات  برابر  در  باید  اجتماعی 

مقررات عمل شود.
باید  رشتخوار  در  داد:  ادامه  رشتخوار  فرماندار 
و  بازرسی ها  و مدون  برنامه ریزی خوب  با یک 

نظارت ها انجام شود تا مشکلی ایجاد نشود.

زعفران در حمیدیه کشت شد
 مدیر جهاد کشاورزی شهرستان حمیدیه گفت: 
یک هزار متر مربع از مزارع این شهرستان زیر 

کشت زعفران رفت.
به گزارش خبرنگار مهر، مصطفی عبیاوی پیش 
از ظهر امروز دوشنبه در گفت وگویی رسانه ای از 
کشت یک هزار متر مربع زعفران در شهرستان 
زعفران  کشت  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  حمیدیه 
شیخ  روستای  در  شهرستان  در  بار  اولین  برای 
زهراب از توابع مرکز خدمات خسرج به صورت 

آزمایشی به مساحت هزار متر مربع کشت شد.
وی اضافه کرد: کشت این محصول از مهرماه 
می شود.  برداشت  ماه  آذر  پایان  تا  و  شده  آغاز 
البته با توجه به توجیه اقتصادی زعفران متقاضی 
کشت این گیاه دارویی در شهرستان بالا است.

که  می شود  پیش بینی  اینکه  عنوان  با  عبیاوی 
سطح زیر کشت این گیاه دارویی در سال آینده 
افزایش داشته باشد، تصریح کرد: گل این گیاه 
در مصارف دارویی و غذایی استفاده می شود و در 
تابستان های  مناطقی که زمستان های مایم و 

گرم و خشک است، به خوبی رشد می کند.

ایران رتبه سیزدهم تولیدات 
علمی کشاورزی در سطح بین 

المللی را داراست
آخرین  وزیر جهاد کشاورزی گفت: طبق  معاون 
ایران  کشاورزی  بخش  علمی  تولیدات  آمارها، 
امسال با ۲ پله صعود، از رتبه پانزدهم در سطح 

بین المللی به رتبه سیزدهم ارتقا یافت.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »سید مجتبی 
دوره  پنجمین  در  )دوشنبه(  امروز  نکویی«  خیام 
که  طبیعی  منابع  و  کشاورزی  کتاب  ملی  هفته 
اهمیت  درباره  برگزار شد  تات  در محل سازمان 
تولیدات علمی در بخش کشاورزی، افزود: انتظار 
و  شود  بنیان  دانش  کشاورزی  بخش  می رود 
افزایش  شدن،  دانش بنیان  مولفه  مهمترین 

تولیدات علمی و فناورانه در این بخش است.
ترویج  و  آموزش  تحقیقات،  سازمان  رییس 
را  غذایی  امنیت  پایداری  )تات(،  کشاورزی 
و  دانست  کشاورزی  بخش  در  هدف  مهمترین 
در  غذایی  امنیت  مولفه  مهمترین  داشت:  اظهار 
وری  بهره   افزایش  و  شدن  دانش بنیان  کشور، 

است.
درصد   ۲۵ از  بیش  اینکه  بیان  با  خیام نکویی 
تولیدات علمی کشور در بخش کشاورزی متعلق 
به مجموعه سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
این تولیدات  کشاورزی است، تصریح کرد: عمده 
وارد عرصه  های ترویجی می شود و نتیجه آن را 

در افزایش عملکرد تولیدات کشاورزی می بینیم.
اینکه ۲۵ درصد مجات علمی  به  اشاره  با  وی 
شده  چاپ  تات  سازمان  مجموعه  در  کشاورزی 
بخش  در  بزرگ  اتفاقات  زدن  رقم  گفت:  است، 
کشاورزی بدون استناد به پایه  های علمی قوی 
و دستیابی به مرجعیت علمی امکان پذیر نیست، 
زیرا در این مجموعه بیش از ۱۰ هزار نفر هیات 
علمی وجود دارد که نزدیک به ۲ هزار نفر آنان 
در مجموعه سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 

کشاورزی حضور دارند.
ترویج  و  آموزش  تحقیقات،  سازمان  رییس 
کشاورزی با اشاره به این که ایران اکنون دارای 
است،  در خاورمیانه  تولیدات علمی  رتبه نخست 
ایران که  به جایگاه علمی  برای دستیابی  افزود: 
در سند چشم  انداز هدفگذاری شده باید سرعت 
تولیدات علمی از نظر کمی و کیفی افزایش یابد، 
بنابراین از نظر کیفی نیاز است تولیدات علمی و 
بین   استنادی  های  پایگاه   در  ما  کشور  فناورانه 

المللی نمایه  سازی شود.
علمی  تولیدات  سهم  تصریح کرد:  نکویی  خیام 
دانشگاهی در بخش کشاورزی کم است، بنابراین 
فناورانه  و  علمی  تولیدات  رشد  رود  می  انتظار 
دانشگاه  ها در بخش کشاورزی افزایش پیدا کند 

و منجر به حل مشکات شود.
سازمان  تولیدات  و  ها  ظرفیت   به  اشاره  با  وی 
تات گفت: درحال حاضر ۳۰۰ هزار مستند علمی 
و ۱۱۰ کتابخانه مختص به این سازمان داریم که 
توسعه  به  نیازمند  علمی  مجات  تولید  کنار  در 

مجات ترویجی هستیم.
چالش  مهمترین  کشاورزی  جهاد  وزیر  معاون 
این بخش را کمبود مجات ترویجی برشمرد و 
اظهارداشت: باید یافته  های علمی را با زبان گویا 
انتشار  نیازمند  امر  به کشاورزان منتقل کنیم که 

مجات ترویجی کشاورزی در این بخش است.
به  کشاورزی   حوزه  دانشمند   ۱۴ وی،  گفته  به 
لحاظ تولیدات علمی، جزو دانشمندان دو درصد 
قابل  علمیشان  تولیدات  و  شده اند  معرفی  دنیا 
رقابت با تولیدات جهانی است که این مهم نیز از 
دیگر موفقیت های سازمان تحقیقات کشاورزی 

است.
خیام نکویی با اشاره به پیوستن ایران به معاهده  
می  ایران  تصریح کرد:  شانگهای،  مانند  هایی 
حوزه   برخی  در  علمی  مرجعیت  محوریت  تواند 
ها از جمله بخش کشاورزی در کشورهای عضو 

شانگهای و اکو را از آن خود کنیم.

ایران با تولید 1۴میلیون تنی 
سیزدهمین تولیدکننده گندم دنیا 

شد
با  آمریکا  وزارت کشاورزی  آمار  اساس  بر  ایران 
تولید ۱۴میلیون تن گندم سیزدهمین تولیدکننده 
بزرگ گندم جهان در سال ۲۰۲۳ شده و تقریباً 

برابر انگلیس گندم تولید کرده است.
کشاورزی  وزارت  تسنیم،  خبرگزاری  گزارش  به 
آمریکا در گزارشی از وضعیت تولید غات جهان 
اعام کرد ایران در سال زراعی ۲۰۲۳ بالغ بر ۱۴ 
گندم  تولید  است.  کرده  تولید  گندم  تن  میلیون 
ایران در این سال با افزایش ۸۰۰هزارتنی معادل 
مواجه شده  آن  از  قبل  به سال  نسبت  درصد   ۶
است. ایران در سال پیش از آن ۱۳.۲ میلیون تن 

گندم تولید کرده بود.
رشد تولید گندم ایران طی سال ۲۰۲۳ در حالی 
سال  این  در  جهان  تولیدی  گندم  کل  که  است 
 ۷۸۲ به  و  داشته  کاهش  تن  میلیون   ۷ حدود 

میلیون تن رسیده است.
بر اساس این گزارش، ایران که هجدهمین کشور 
بزرگ  کشورهای  میان  است  جهان  پرجمعیت 
اختصاص  خود  به  را   ۱۳ رتبه  گندم  تولیدکننده 
داده و از کشورهای پرجمعیت تری مثل برزیل و 

مصر گندم بیشتری تولید کرده است
سال  در  دنیا  گندم  تولیدکننده  بزرگترین  چین 
۲۰۲۳ بوده و بیش از ۱۳۷ میلیون تن گندم در 
این سال تولید کرده که البته این رقم نسبت به 
سال قبل حدود ۷۰۰ هزار تن کاهش داشته است.
با  میلیون تن و هند  تولید ۱۳۴  با  اروپا  اتحادیه 
۱۱۰ میلیون تن به ترتیب در رتبه های دوم و سوم 

از این نظر قرار گرفته اند.

حاضر  درحال  گفت:  کشاورزی  جهاد  وزیر 
شرایط  از  دو  هر  مصرف کننده  و  تولیدکننده 
است  لازم  بین  این  هستند.در  ناراضی  موجود 
نظام توزیع تمهیدی بیاندیشد که حلقه تأمین 

تا توزیع رضایت نسبی همگان را جلب کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اتاق اصناف 
اتاق های  رؤسای  هم اندیشی  نشست  ایران، 
در  آبان ۱۴۰۲  امروز ۲۹  استان  مراکز  اصناف 
شد  برگزار  تهران  فردوسی  بزرگ  هتل  محل 
نظام  سازی  روان  و  »شفاف سازی  تفاهم نامه  و 
بر  نظارت  شیوه های  سازی  آمد  روز  و  توزیع 
جهاد  وزارت  و  ایران  اصناف  اتاق  بین  بازار« 
وزیر  نیکبخت،  امضا شد. محمدعلی  کشاورزی 
امروز  گفت:  نشست  این  در  کشاورزی  جهاد 
اولویت  ایرانی  میلیون   ۸۵ غذایی  مواد  تأمین 
به  نیاز  تأمین  است.  کشاورزی  جهاد  وزارت 
مواد غذایی باید از راه های تولید و واردات انجام 
شود اما اولویت وزارتخانه تأمین از داخل است؛ 
کشاورزان  و  تولیدکننده  از  حمایت  بنابراین 

ضروری است.
باید کمک  نهادها  تمام  اینکه  بیان  با  نیکبخت 
غذایی محقق  مواد  تأمین  در  پایداری  تا  کنند 
شود، افزود: تشکل های تولیدی و توزیعی هر دو 
دارای اهمیت بوده و در حال حاضر تولیدکننده 
و مصرف کننده هر دو از شرایط موجود ناراضی 
توزیع  نظام  است  لازم  بین  این  در  هستند. 
توزیع  تا  تأمین  حلقه  که  بیاندیشد  تمهیدی 

رضایت نسبی همگان را جلب کند.

وزیر جهاد کشاورزی بیان کرد: در گام نخست 
همکاری های دوجانبه اتاق اصناف ایران و وزارت 
و  می شود  امضا  نامه ای  تفاهم  کشاورزی  جهاد 
در گام های بعدی نشست های تخصصی برگزار 
غذایی  مواد  و  اساسی  کالاهای  تا  شد  خواهد 
مصرف کننده  دست  به  مناسبت تری  شرایط  با 
گفت:  توزیع  نظام  بر  تاکید  با  برسد.نیکبخت 
صنفی  اتحادیه های  و  توزیعی  اصناف  موفقیت 
و  می شود  عمومی  اذهان  در  محبوبیت  موجب 
بدون  که  بداند  تولیدکننده  اگر  دیگر  سوی  از 
خواهد  دسترسی  بازار  به  اضافی  واسطه های 
انتظار  در  مناسبی  توزیعی  شرایط  و  داشت 

محصول است و در گرداب سوداگری نمی افتد با 
خیال آسوده تری تولید می کند و به این ترتیب 

شاهد رونق تولید خواهیم بود.
اهمیت  بر  تاکید  با  کشاورزی  جهاد  وزیر 
همکاری اتاق اصناف ایران و تشکل های صنفی 
و  بازار  تنظیم  در  قدرتی  هیچ  کرد:  اظهار 
به  نهایی  کننده  مصرف  به دست  کالا  رسیدن 
ایران  اصناف  اتاق  و  بود  نخواهد  اصناف  اندازه 
این مسیر نقش بسیار  و تشکل های صنفی در 
مهمی دارند. لذا امضای این تفاهم نامه را به فال 
نیک می گیریم و در مسیر تأمین تا توزیع کالا 
بیشتر از پیش با اصناف کشور همکاری خواهیم 

داشت.
همچنین در این نشست مجتبی صفایی رئیس 
نظام  قانون  اصلاح  گفت:  ایران  اصناف  اتاق 
صنفی حق خانواده اصناف است و ما در رایزنی 
در  هستیم.  اصناف  مطالبات  پیگیر  مجلس  با 
همین راستا نیز دغدغه های اصناف در خصوص 
بازرسی های موازی را به وزارت جهاد کشاورزی 
منتقل کردیم و از امروز در توافقنامه ای با این 
خواهیم  کمک  بازرسی ها  بخش  در  وزارتخانه 

کرد.
رئیس اتاق اصناف ایران ادامه داد: اکنون ما در 
شرایط سخت تحریم ها هستیم، با این حال باید 
دست  به  ارزان  و  وفور  به  کالا  تا  کنیم  تلاش 
مصرف کننده برسد. در این مسیر با افرادی که 
در حلقه تأمین تا توزیع خللی ایجاد کنند نیز 
باید برخورد قانونی شود. اما این بازرسی ها نباید 
در  که  چرا  شود  انجام  مکرر  و  موازی  طور  به 
این صورت به کسب و کار اصناف خدشه وارد 
تفاهم نامه  این  اساس  صفایی  گفته  می کند.به 
استفاده از شبکه مویرگی اصناف در بخش توزیع 
است. از امروز اصناف ثابت خواهند کرد که در 
نخواهد  وجود  مشکلی  کشور  در  توزیع  بخش 
ویروس  شیوع  دوران  در  که  همانطور  داشت. 
کرونا بر خلاف بسیاری از کشورهای دنیا، هیچ 

خللی در روند توزیع کالا وجود نداشت.
واگذاری  پایان خواستار  در  اصناف  اتاق  رئیس 
نظارت  کمیسیون  به  اصناف  داخلی  ضوابط 

مراکز استان از وزارت صمت شد.

وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد؛

ترمیم نظام توزیع، حلقه تامین رضایت همگانی در تامین بازار

همکاری های ایران و عراق در بخش کشاورزی گسترش می یابد

مهلت وام گازکشی گلخانه های کرمان تا پایان امسال است

رودخانه کرج به نام دولت سند خورده است

با  دیدار  و  عراق  به  ایران  کشاورزی  خاک  و  آب  معاون  سفر  در 
در  بر گسترش همکاری ها  این کشور،  وزارت کشاورزی  مسوولان 

مدیریت آبیاری بخش کشاورزی دو طرف تاکید شد.
به گزارش خبرگزاری  مهر  به نقل  از  وزارت جهاد کشاورزی، صفدر 
نیازی شهرکی، معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی در نشست 
مشترک با میثاق عبدالحسین معاون اداری و فنی وزیر کشاورزی 
عراق و دیگر مدیران فنی این وزارت و نمایندگان بخش خصوصی 
دو کشور ، دستیابی به امنیت غذایی و توسعه پایدار را اصلی ترین 
وظیفه بخش کشاورزی هر کشور برشمرد که این مهم را نیازمند 

ارتقای بهره وری و افزایش تولید در واحد سطح اعلام کرد.
وی افزود: بهره وری دارای سه مؤلفه عملیات آب و خاک، به نژادی 
و به زراعی است و ارتقای راندمان آبیاری در مراحل مختلف تأمین 
و انتقال، توزیع و راندمان کاربرد مزرعه از طریق فعالیت های آب و 

خاک میسر است.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی به زیرساخت های آب و 
خاک ایران و اقدامات خوبی که بعد از انقلاب اسلامی در حوزه آب 
صورت گرفته اشاره و تصریح کرد: توسعه سامانه های نوین آبیاری، 
انتقال آب و عملیات آب و  آبیاری و کانال های  توسعه شبکه های 

است که موجب  اقداماتی  این  از جمله  خاک در بخش کشاورزی 
شکل گیری و به مرز خودکفایی رسیدن خدمات فنی و مهندسی در 
تولید لوازم و تجهیزات و صادرات به خارج از کشور شده است که از 

جمله زمینه های همکاری با کشور عراق خواهد بود.

به گفته وی، فن آوری های روز دنیا در ایران بومی سازی شده و در 
حال توسعه است که از جمله این فناوری ها می توان به روش های 
نواری تیپ،  آبیاری موضعی  بالا نظیر  راندمان  آبیاری دارای  نوین 
آبیاری زیرسطحی، آبیاری هوشمند، خشکه کاری برنج و ماشین های 

آبیاری اشاره کرد.
صفدر نیازی از آمادگی ایران برای همکاری در ارائه خدمات فنی و 
مهندسی به عراق و ایجاد کارخانه لوازم و تجهیزات آبیاری توسط 
بخش خصوصی خبر داد که مورد استقبال طرف عراقی قرار گرفت.

وی افزود: این سفر متعاقب سفر وزیر کشاورزی عراق به کشورمان 
و  آب  بخش  در  نزدیکتری  همکاری های  بود  شده  مقرر  که  است 

خاک بخش کشاورزی صورت گیرد.
کشاورزی  وزیر  فنی  و  اداری  معاون  عبدالحسین،  میثاق  ادامه  در 
عراق گفت: با توجه به همسایگی و مرزهای مشترک ایران و عراق، 
نقاط مشترک بین دو کشور مهم و  تمرکز بر سرمایه گذاری روی 

ضروری است.
وی برنامه مدیریت آبیاری را از اولویت های وزارت کشاورزی عراق 
برشمرد و افزود: استفاده از سامانه های چندمنظوره، تجارت کالا و 

مبارزه با بیابان زدایی از زمینه های همکاری دو کشور است.

 مدیرعامل شرکت گاز استان کرمان با اشاره به لزوم استفاده از 
گاز برای گلخانه های داخل محدوده سبز)دارای شبکه گاز(گفت: 
طبق مصوبه شورای اقتصاد فرصت استفاده از تسهیلات گازکشی 
برای کشاورزان فقط تا پایان امسال است که توصیه می کنیم از 

فرصت باقی مانده استفاده کنند.
محمدرضا سلیمانی ماهانی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا با بیان اینکه گازرسانی به شهرهای جنوبی استان انجام شده 
است گفت: حدود سه هزار گلخانه در استان وجود دارد که برابر با 
۲ هزار و ۸۰۰ گلخانه در منطقه جنوب کرمان، از این تعداد ۵۰۰ 

گلخانه در معرض شبکه گاز قرار دارند.
استان  تعداد فقط ۲۷ گلخانه در جنوب  این  از  تاکید کرد:  وی 
گازرسانی  گلخانه  سه  به  تنها  و  اند  گرفته  گاز  اشتراک  کرمان 

شده است.
سلیمانی ماهانی با بیان اینکه گلخانه داران با وجود اطلاع رسانی 
مکرر نسبت به انجام قرارداد با شرکت گاز اقدام نکرده اند تصریح 
کرد: یکی از دلایلی که آنان برای استقبال نکردن از گاز عنوان 
می کنند، بحث های مالی گاز کشی داخل گلخانه ها بوده است.

وی تاکید کرد: به همین منظور در نشست رفع موانع تولید مقرر 
برای  را که  دارانی  شد سازمان جهاد کشاورزی فهرست گلخانه 
گازکشی به دریافت تسهیلات نیاز دارند اعلام کند تا به معاونت 
اقتصادی استانداری معرفی شوند و سال گذشته تنها یک گلخانه 
میلیارد  هشت  میزان  به  گازکشی  تسهیلات  دریافت  برای  فقط 

ریال درخواست داد.
ماده  اساس  بر  کرد:  بیان  کرمان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 

۱۲ قانون رفع موانع تولید شورای عالی اقتصاد، در مناطقی که 
گازرسانی شده است، توزیع و تحویل سوخت مایع به واحدهای 

تولیدی و صنعتی باید قطع شود.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته گلخانه داران جنوب استان با 
موقت  های  تصمیم  با  که  بودند  مواجه  سوخت  دریافت  چالش 
درصورت  کنیم  بینی می  پیش  امسال  اما  این چالش حل شد، 
همکاری نکردن گلخانه داران، با سرد شدن هوا طی هفته های 

آینده شاهد مشکلات بیشتری باشیم.
در  متولی  های  کارگروه  مصوبه  برابر  کرد:  تصریح  سلیمانی 
استان، اینک درخواست تحویل سوخت مایع به هیچ وجه برای 
تایید گاز(  شبکه  سبز)دارای  محدوده  در  واقع  داران   گلخانه 

 نمی شود.

رئیس کل دادگستری استان البرز با اشاره به دستور رئیس قوه قضائیه 
برای امکان بهره مندی مردم از مواهب خدادادی رودخانه کرج با رعایت 
مقررات زیست محیطی، گفت: احداث فاز دوم پارکرود کرج، گامی دیگر 

در تحقق این دستور است.
به گزارش ایسنا، حسین فاضلی هریکندی روز دوشنبه ۲۹ آبان در »آیین 
آغاز عملیات احداث فاز دوم پارکرود کرج«، با اشاره به اقدامات انجام شده 
در استان البرز برای آزادسازی حریم و بستر رودخانه کرج، به دستور رئیس 
قوه قضائیه در این خصوص اشاره کرد و گفت: ۲۷ دی ماه سال ۱۴۰۰، 
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در جلسه »شورای عالی قوه 
قضاییه« و در ۲۸ دی ماه همان سال در جلسه شورای عالی حفظ حقوق 
بیت المال در امور اراضی و منابع طبیعی کشور، در راستای احیای حقوق 
عامه دستور داد که از بستر و حریم رودخانه های کشور رفع تصرف شود و 
به عنوان نخستین گام دستور آزادسازی بستر رودخانه کرج واقع در جاده 
چالوس را صادر کرد که در همین راستا و به عنوان شروع آزادسازی بستر 
رودخانه کرج، دستور داد تخریب ساختمان قدیمی مربوط به قوه قضاییه 

به عنوان اولین ساختمان انجام شود.
رئیس کل دادگستری استان البرز افزود: اجرای طرح آزادسازی بستر و 
حریم رودخانه کرج، برای سال ها مسکوت مانده بود که با دستور رئیس 
قوه قضائیه و پیگیری های دادگستری کل استان البرز، رنگ واقعیت به 
خود دید و اجرای این طرح در سه فاز در شورای حفظ حقوق بیت المال 
در امور اراضی و منابع طبیعی استان البرز تعریف و در حال پیگیری است.

وی متذکر شد: بر این اساس مرحله اول آزادسازی با رفع تصرف از سوی 
دستگاههای حاکمیتی و عمومی شروع شده و در مرحله دوم هم آزادسازی 
داوطلبانه از جانب اشخاص حقیقی صورت گرفت و در مرحله سوم نیز با 
گزارش و تقاضای شرکت آب منطقه ای استان البرز به عنوان دستگاه 

متولی و مسئول حفظ بستر و حریم رودخانه و در اجرای قوانین و مقررات 
مربوطه، ادامه آزادسازی بستر رودخانه کرج در حال انجام است.

عالی ترین مقام قضایی استان البرز با بیان اینکه در راستای اجرای دستور 
رئیس قوه قضائیه، تاکنون حدود ۵۵ هکتار از بستر رودخانه های استان 
البرز به طول ۲۳ کیلومتر که دارای ۴۰۴ مورد انواع مستحدثات و ساخت 
و ساز غیرقانونی بود رفع تصرف شده است تصریح کرد: ۳۰ هکتار از این 
رفع تصرف های انجام شده به طول ۱۱ کیلومتر مربوط به آزادسازی بستر 

رودخانه کرج است.
رئیس شورای حفظ حقوق بیت المال در امور اراضی و منابع طبیعی استان 
البرز با تاکید بر اینکه اصل آزادسازی بستر و حریم رودخانه ها ازجمله 
رودخانه کرج، در مسیر اجرای مقررات قانونی از جمله قانون آب و نحوه 
ملی شدن آن مصوب سال ۱۳۴۷ و قانون توزیع عادلانه آب مصوب سال 
۱۳۶۱ است، اظهار کرد: رئیس قوه قضائیه در اجرای مقررات قانونی و به 
لحاظ حفظ سلامت آب شرب مردم استان های البرز و تهران و جلوگیری 
از آلودگی آب و مخاطرات زیست محیطی و پیشگیری از حوادثی همچون 
مردم شود، دستور  متوجه  این حیث می تواند  از  که  و خساراتی  سیل 
آزادسازی بستر رودخانه کرج را صادر کرد ولی در عین حال دستور داد که 
در هر نقطه از مسیر رودخانه که با رعایت مقررات از جمله مسائل زیست 
محیطی امکان استفاده عموم مردم از مواهب خدادادی باشد، شرایط برای 

استفاده عمومی از حاشیه رودخانه فراهم شود.
رئیس  از دستور  روز پس  راستا و ۳۷  این  افزود: در  فاضلی هریکندی 
قوه قضاییه برای آزادسازی بستر و حریم رودخانه کرج، با اعلام آمادگی 
کلنگ  اسفند ۱۴۰۰  در  کرج  شهر  اسلامی  شورای  و  مدیریت شهری 
ساخت اولین تفرجگاه عمومی با عنوان »پارکرود« در محدوده شهر کرج 
به زمین خورد که بر این اساس توسط شهرداری کرج در فاز اول، ۱۸۰۰ 

متر به مساحت ۱۸ هزار متر مربع در قالب تفرجگاه ساحلی و پیاده راه 
در حاشیه رودخانه کرج فضاسازی و محوطه سازی انجام شد و رئیس 
قوه قضائیه در سفر استانی خود به البرز در ۱۷ فروردین سال جاری از 
مراحل احداث پارکرود بازدید داشت که در خرداد ماه سال جاری مورد 
بهره برداری قرار گرفت.وی متذکر شد: با ادامه آزادسازی بستر رودخانه که 
در محدوده شهری کرج واقع شده، در روز جاری احداث فاز دوم پارکرود 
نیز در قسمتی از حاشیه رودخانه به مساحت ۱۶ هزار و ۶۰۰ مترمربع و 
به طول ۱۴۰۰ متر که به لحاظ مسائل زیست محیطی امکان استفاده 
عمومی را دارد آغاز می شود.رئیس کل دادگستری استان البرز با اشاره 
به اینکه اجرای فاز دوم این طرح، گامی مهم در اجرای دستور رئیس قوه 
قضائیه برای امکان بهره مندی عموم مردم از مواهب خدادادی رودخانه 
کرج در محدوده هایی است که چنین شرایطی وجود دارد افزود: با توجه به 
تکمیل آزادسازی بستر رودخانه در محدوده شهر کرج، با احتساب مساحت 
دو  در  آزاد شده  از محدوده  در مجموع حدود ۱۰ هکتار  احداث شده 
طرف رودخانه کرج به طول حدود ۵/۷ کیلومتر، این امکان را دارد که 
با احداث پیاده راه ساحلی، شرایط برای استفاده عموم فراهم شود.رئیس 
کل دادگستری استان البرز با بیان اینکه تثبیت مالکیت دولت بر رودخانه 
کرج برای پیشگیری از تصرفات احتمالی آتی، دیگر اقدام مهمی بوده که 
با حمایت و تلاش شبانه روزی دادگستری کل استان البرز، شرکت آب 
منطقه ای و ادارات کل منابع طبیعی، راهداری و ثبت اسناد و املاک استان 
البرز انجام شد گفت: با تلاش های انجام شده سند مالکیت تمام مسیر 
رودخانه کرج به نام دولت جمهوری اسلامی ایران با نمایندگی شرکت آب 
منطقه ای استان البرز صادر شد و در تیر ماه سال جاری این اسناد برای 
۷۶ کیلومتر طول مسیر رودخانه کرج به مساحت ۱۰۶۰ هکتار به شرکت 

آب منطقه ای استان البرز تحویل داده شد.
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رییس پایگاه استنادی جهان اسلام با اشاره به 
فناوری  و  علم  نظام  واحد  پنجره  ایجاد  مصوبه 
گفت: سکوی نظام ایده ها و نیازها نان به عنوان 
پنجره واحد نظام علمی و فناوری تلقی می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت علوم، 
سید احمد فاضل زاده رئیس موسسه پایش علوم 
و فناوری و پایگاه استنادی جهان اسلام صبح 
و  استنادی  مؤسسه  راهبری  شورای  در  امروز 
پایش علم و فناوری جهان اسلام )ISC( که با 
حضور دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار 
رسمی  فعالیت  آغاز  اشاره  با  گزارشی  در  شد؛ 
این پایگاه از سال ۱۳۷۸ گفت: پس از وب آو 
جهان  استنادی  پایگاه  اسکوپوس،  و  ساینس 

اسلام سومین پایگاه دنیاست.
این  در  ما  فعالیت  راه  چراغ  کرد:  تاکید  وی 
مرکز فرمایشات مقام معظم رهبری برای حفظ 
مرجعیت علمی در دنیا و حل مشکلات کشور 
است و در این دو سال از حمایت جدی دولت و 

وزیر علوم برخوردار بودیم.
در  مؤسسه  اساسنامه جدید  افزود:  زاده  فاضل 
ارکان  و  شد  تصویب   ۱۴۰۱ سال  اسفندماه 
دیپلماسی،  پژوهشی،  معاونت   ۴ در  فعالیت 

کنار  در  و  شد  دنبال  فناوری  و  مالی  و  اداری 
اجرایی  کمیته  و  راهبری  شورای  امنا،  هیأت 

کشورهای اسلامی در مؤسسه ایجاد شد.
پایگاه  و  فناوری  و  علوم  پایش  موسسه  رئیس 
استنادی جهان اسلام گفت: جمعیت ایران یک 
درصد دنیاست ولی دو درصد تولید علم جهان 
را بر عهده داریم، کل کشورهای اسلامی حدود 

۸ الی ۱۰ درصد تولید علم دنیا را انجام می دهد 
و از کل تولید علم کشورهای اسلامی حدود ۱۸ 
الی ۲۰ درصد به ایران و ترکیه اختصاص دارد.

 ۶ ساینس  آو  وب  پایگاه  در  داد:  ادامه  وی 
اراده  مقاله  تاکنون  پژوهشگر   ۷۰۰ و  میلیون 
درصد  تعداد، ۲۰  این  اسکوپوس  در  و  داده اند 
نویسنده  میلیون   ۸ دنیا  کل  در  است؛  بیشتر 

مقالات علمی وجود دارد که ۵۰۰ هزار نفر آنها 
در کشورهای اسلامی هستند و در ایران ۱۰۰ 

هزار نفر است.
فاضل زاده گفت: هم اکنون در وب آو ساینس 
برنامه  در  و  هستیم   ۱۵ اسکوپوس  در  و   ۱۷
دنیا   ۱۴ جایگاه  به  رسیدن  هم  توسعه  هفتم 
که  است  این  تخمین  است.  شده  هدف گذاری 
هزار   ۸۰ الی   ۷۰ بین  سالانه  ایرانی  محققان 
مقاله علمی در دنیا منتشر می کنند و در پایگاه 
ایرانی  مقاله  هزار   ۷۰ حدود  هم  اسلام  جهان 
ایران  علم  تولید  عبارتی  به  می شود  منتشر 
زبان های  به  علمی  مقاله  هزار   ۱۵۰ سالانه 

مختلف است.
شاخص  تعدادی  گذشته،  سال  از  گفت:  وی 
هیأت  اعضای  نسبت  به  مقالات  سرانه  مثل 
و  تکمیلی  تحصیلات  دانشجویان  تعداد  علمی، 
رتبه  و  کردیم  تعریف  هم  کیفی  شاخص های 
سال  تیرماه  در  کردیم.  استخراج  را  دانشگاه ها 
جاری در شورای عتف مصوب شد پنجره واحد 
آن  طبق  که  شود  ایجاد  فناوری  و  علم  نظام 
سکوی نظام ایده ها و نیازها نان به عنوان پنجره 

واحد نظام علمی و فناوری تلقی می شود.

رییس پایگاه استنادی جهان اسلام:

سامانه »نان« به عنوان پنجره واحد نظام علمی و فناوری تلقی می شود
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اخبارگوناگون

صعود بیت کوین با نتایج انتخابات 
آرژانتین

در  جمهـوری  ریاسـت  کاندیـدای  پیـروزی  بـا 
 ۳۷ بـالای  بـه  بیت کویـن  آرژانتیـن،  انتخابـات 

رسـید. دلار  هـزار 
بـه گـزارش ایسـنا بـه نقـل از بیزنـس، پـس از 
آنکـه خاویـر مایلـی، کاندیدای ریاسـت جمهوری 
آرژانتیـن کـه طرفـدار بیـت کویـن بـود، در دور 
دوم رای گیـری انتخابـات ایـن کشـور پیروز شـد، 

ارزش ارزهـای دیجیتـال افزایـش یافـت.
بـه نظـر می رسـد کـه تمایـل بـرای دارایی هـای 
ریسـک پذیر پـس از اعـلام نتایـج اولیـه انتخابات 
در حالـی کـه این کشـور با تـورم فزاینـده مبارزه 

می کنـد، افزایـش یافته اسـت.
از  را  خـود  حمایـت  مایلـی  انتخابـات،  از  پیـش 
بزرگ تریـن توکـن رمزنـگاری جهـان ابـراز کرده 

. د بو
در سـاعت هفت عصـر به وقت شـرقی، بیت کوین 
۲.۱۷ درصـد افزایـش یافـت و بـه ارزش ۳۷ هزار 
و ۳۷۴.۲۰ دلار فروختـه شـد. در همـان زمـان، 
اتریـوم ۲.۱۰ درصـد صعـود کرد و بـه ۲۰۱۲.۴۸ 

معامله شـد.
مجمـوع ارزش بـازار جهانی ارزهـای دیجیتال در 
حـال حاضـر ۱.۴۱ تریلیـون دلار برآورد می شـود 
کـه ایـن رقـم نسـبت بـه روز قبـل ۲.۰۴ درصـد 
بیشـتر شـده اسـت. در حال حاضر ۵۱.۳۹ درصد 
کل بـازار ارزهـای دیجیتـال در اختیـار بیت کوین 
بـوده که در یـک روز ۰.۱۱ درصد کاهش داشـته 

است.
حجـم کل بـازار ارزهـای دیجیتال در ۲۴ سـاعت 
 ۰.۱۷ کـه  اسـت  دلار  میلیـارد   ۳۹.۹۱ گذشـته 
درصـد کاهـش داشـته اسـت. حجـم کل در امور 
مالـی غیـر متمرکـز در حال حاضـر ۴.۵۱ میلیارد 
دلار اسـت کـه ۱۱.۳۰ درصـد از کل حجـم ۲۴ 
سـاعته بـازار ارزهـای دیجیتـال  بـوده و حجـم 
اکنـون ۳۵.۱۳ میلیـارد  پایـدار  تمـام سـکه های 
حجـم  کل  از  درصـد   ۸۸.۰۲ کـه  اسـت  دلار 
را تشـکیل  ارزهـای دیجیتـال  بـازار  ۲۴ سـاعته 

می دهـد.

استارلینک آماده عرضه اولیه عمومی 
می شود؟

ماهـواره ای  اینترنـت  فنـاوری  می گوینـد  آگاه  منابـع 
اسـتارلینک که توسـط شـرکت اسـپیس ایکـس ایان 
ماسـک عرضـه شـده اسـت، در نیمه دوم سـال ۲۰۲۴، 

آمـاده عرضـه اولیـه عمومـی می شـود.
بـه گـزارش ایسـنا، بلومبـرگ بـه نقـل از یـک منبـع 
آگاه نوشـت: دارایی هـای اسـتارلینک در تـدارک بـرای 
عرضـه اولیـه عمومـی، بـه زیرمجموعه تحـت مالکیت 
کامـل انتقـال یافته انـد کـه ایـن مجموعه را در آسـتانه 

عرضـه اولیـه عمومـی، آمـاده جداسـازی می کنـد.
آن  از  پـس  اسـتارلینک  عمومـی  اولیـه  عرضـه  خبـر 
منتشـر شـد که ایان ماسـک، اوایـل نوامبر در شـبکه 
اسـتارلینک  نقدینگـی  اعـام کـرد  ایکـس  اجتماعـی 
اکنون به وضعیت سـر به سـر رسـیده اسـت. کار عالی 
توسـط یک تیـم فوق العـاده. اسـتارلینک اکنون بخش 
عمـده ماهـواره های فعال اسـت و تا سـال آینـده، اکثر 
ماهـواره هـا را بـه صـورت جمعـی از زمیـن، بـه فضـا 

ارسـال خواهـد کرد.
ماسـک سـالیان متمـادی دربـاره چشـم انـداز عرضـه 
اولیـه عمومـی اسـتارلینک صحبـت کرده امـا زمان آن 
نامعلـوم مانـده اسـت. بـا ایـن حـال، ایـن میلیـاردر در 
سـال ۲۰۲۱ اعـام کـرد زمانی کـه این شـرکت بتواند 
وضعیـت نقدینگـی معقولـی را پیـش بینـی کنـد، آماده 
می توانـد  مذکـور  اظهـارات  می شـود.  اقدامـی  چنیـن 
نشـانه آن باشـد کـه عرضـه اولیـه عمومی اسـتارلینک 
نزدیـک خواهد بـود.ران بارون، سـرمایه گـذار میلیاردر 
جمعه گذشـته به شـبکه سـی ان بی سـی گفت: انتظار 
دارد اسـپیس ایکـس، عرضـه اولیه عمومی اسـتارلینک 
آگاه،  منابـع  گفتـه  دهد.بـه  انجـام  در سـال ۲۰۲۷  را 
اسـتارلینک در سـال ۲۰۲۴، بیـش از ۱۰ میلیـارد دلار 
از کل فـروش اسـپیس ایکـس را بـه خـود اختصـاص 
خواهـد داد. ماسـک گفته اسـت کـه درآمدزایی کسـب 
و کار پرتاب موشـک محدودیت دارد اما اسـتارلینک در 
نهایـت می توانـد بـه درآمـد ۳۰ میلیـارد دلار در سـال 
برسـد.بر اسـاس گزارش اویـل پرایس، اسـپیس ایکس 

اکنـون ۱۵۰ میلیـارد دلار ارزش دارد.

مدیر اخراجی OpenAI  به 
مایکروسافت پیوست

آلتمـن،  سـم  کـرد  اعـام  مایکروسـافت  مدیرعامـل 
بـه   ،OpenAI شـرکت  شـده  برکنـار  مدیرعامـل 
مایکروسـافت ملحـق خواهـد شـد تـا عهـده دار هدایت 
تیـم تحقیقـات هـوش مصنوعـی پیشـرفته جدیـد این 
شـرکت شـود.به گزارش ایسـنا، سـاتیا نـادلا گزارش ها 
دربـاره ایـن انتصـاب را تائیـد کـرد و اعام کـرد گِرگ 
بروکمـن، موسـس دیگـر  شـرکت OpenAI هم به 
ایـن شـرکت نـرم افـزاری خواهـد پیوسـت. بروکمـن 
گیـری  کنـاره  روز جمعـه،  در  آلتمـن  اخـراج  از  پـس 
کرد.خـروج ایـن دو نفـر، بسـیاری از کاربـران شـرکت 
OpenAI را کـه از تغییـرات مدیریتـی ناگهانـی 
مطلـع شـدند، غافلگیـر کـرد. منابـع آگاه اعـلام 
اخـراج  از  پـس  هـم  محققـان  از  بعضـی  کردنـد 
آلتمـن، شـرکت OpenAI را تـرک کـرده انـد.
همزمـان، وب سـایت فناوری اینفورمیشـن به نقل 
از دو منبـع آگاه گـزارش کـرد: مایکروسـافت قصد 
دارد در صـورت بازگشـت سـم آلتمـن به شـرکت 
هیـات  در  بـات چـت جی پی تـی،  سـازنده چـت 
مدیره شـرکت OpenAI نقشـی داشـته باشـد و 
یـک صندلـی در میـان اعضـای هیـات مدیـره در 
اختیـار بگیـرد یـا یـک ناظـر هیـات مدیـره بدون 

قـدرت رای دهـی باشـد.

نوع جدیدی از مغناطیس کشف شد
نوع جدیدی  زوریخ   ETH موسسه  محققان 
ها  آزمایش  اند.  کرده  را کشف  مغناطیس  از 
نشان می دهد یک ماده مصنوعی با استفاده 
از مکانیسمی ناشناخته مغناطیسی می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، 
شناخته شده ترین نوع مغناطیسی که مانند 
نامیده  فرومغناطیس  کند،  می  عمل  آهنربا 
تمام  آید که  به وجود می  و زمانی  می شود 
یک سمت  به  ماده  یک  داخل  های  الکترون 
مغناطیس  از  دیگری  انواع  اما  چرخند.  می 
یک  که  دارد  وجود  نیز  پارامغناطیسم  مانند 
نسخه ضعیف تر از این رویداد است و زمانی 
جهات  در  ها  الکترون  که  افتد  می  اتفاق 

مختلف می چرخند.
در پژوهش جدید محققان متوجه نوع جدید 
مشغول  آنها  شدند.  مغناطیس  از  عجیبی  و 
»مواد  مغناطیسی  های  ویژگی  بررسی 
مویر«)moiré materials( به این کشف 
آزمایشی  آنها در حقیقت مواد  یافتند.  دست 
های  ورقه  دادن  قرار  رویهم  از  که  هستند 
سولفید  دی  و  مولیبدن  دیزلنید  بعدی  دو 
ساختاری  مواد  این  اند.  شده  ایجاد  تنگستن 
شبکه مانند دارند که می تواند الکترون ها را 

در خود حفظ کند.
محققان برای شناسایی نوع مغناطیس مواد مویر 
افزایش  و  الکتریکی  جریان  از  استفاده  با  نخست 
آنها  کردند.  سرازیر  را  ها  الکترون  ولتاژ،  مداوم 
ماده  مغناطیس  گیری  اندازه  برای  بعد  مرحله  در 
یک لیزر به آن تاباندند و شدت انعکاس نور برای 
قطبش های مختلف را اندازه گیری کردند. این امر 
نشان می دهد آیا الکترون ها در یک جهت یا در 

جهات تصادفی می چرخند.
در ابتدا ماده مذکور پارامغناطیس را نشان داد اما 
محققان میزان الکترون های ورودی به شبکه را 
افزایش دادند که شاهد یک تغییر ناگهانی و غیر 
منتظره و ایجاد فرومغناطیسم شدند. این جابجایی 
دقیقاً زمانی اتفاق افتادکه در شبکه در هرخانه یک 
الکترون قرار گرفت. این امر واکنش های تبادلی 
) مکانیسم معمول که فرومغناطیسم را ایجاد می 

کند( را برهم زد.
باره  این  در  پژوهش  ارشد  مولف  اغلو  امام  آتش 
می گوید: این یک پدیده شگفت انگیز بود، نوعی 
واکنش  با  را  آن  توان  نمی  که  جدید  مغناطیس 

های تبادلی توضیح داد.
رویداد  این  درباره  دارند  تصمیم  پژوهشگران 
تحقیقات دقیق تری انجام دهند و مشخص کنند 
می توان در دمای بالاتر به چنین مغناطیسی دست 
یافت یا خیر زیرا در این تحقیق ماده باید تا نزدیک 

صفر درجه سرد می شد.

موتور جستجوی جدید یاهو 2۰2۴ از 
راه می رسد

موتور جستجوی جدید یاهو ۲۰۲۴ از راه می رسد
از  هایی  بخش  یاهو  شود  می  بینی  پیش 
نخست  هفته  در  را  خود  جدید  موتورجستجوی 

۲۰۲۴ میادی راه اندازی کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از »سرچ انجین 
یاهو  جستجوی  موتور  احتمالا  او  گفته  به  لند«، 
که  کند  می  ارائه  را  بیشتری  پایه  های  ویژگی 
ادامه  در  و  است  طراحی  و  پوسته  تغییر  شامل 
سال ویژگی های هوش مصنوعی و پیشرفته تری 

عرضه خواهد شد.
میادی   ۲۰۲۳ ژانویه  در  که  است  حالی  در  این 
توییتی اعام کرد موتور جستجوی خود  یاهو در 
را دوباره محبوب می کند و یک هفته پس از آن 
از بازگشت این سرویس خبر داد. البته بسیاری از 
کاربران معتقدند یاهو نمی تواند با رقبای فعلی در 

بازار موتور جستجو رقابت کند.
طبق آمار موجود، در اکتبر ۲۰۲۳ میادی گوگل 
در  موبایل  موتورجستجوی  بازار  درصد   ۹۶.۱۷
سراسر جهان را در اختیار داشت. این درحالی است 
از  کمتر  یاهو  و  بایدو  یاندکس،  مانند  رقبایی  که 

یک درصد این بازار جهانی را در اختیار داشتند.
با این وجود به نظر می رسد یاهو تصمیم دارد با 
ارائه یک موتورجستجوی جدید در ۲۰۲۴ میادی 
اقدام  این  دهد.  گسترش  را  بازار  از  خود  سهم 
قابلیت  ارتقای  برای  استراتژیک  تاشی  احتمالا 
ویژگی  ارائه  یا  کاربر  تجربه  بهبود  های جستجو، 
های یگانه ای است که در چشم انداز رقابت میان 
موتور جستجوها، سرویس یاهو را متمایز می کند.

عربستان میادین گازی جدید کشف 
کرد

شرکت آرامکوی سعودی دو میدان گازی جدید در 
منطقه ربع الخالی کشف کرد.

از  نقل  به  سعودی  خبرگزاری  ایسنا،  گزارش  به 
شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی خبر داد کشف میدان گازی الحیران پس 
از جریان گاز با نرخ ۳۰ میلیون فوت مکعب در روز 
شد.  تائید  گازی،  میعانات  روز  در  بشکه  و ۱۶۰۰ 
میدان گازی المحاکیک پس از جریان گاز از آن 
به ۰.۸۵ میلیون فوت مکعب رسید، تائید شد.وزیر 
طبیعی  گاز  کرد:  اظهار  سعودی  عربستان  انرژی 
در پنج ذخایر در میادین کشف شده قبلی، کشف 
شد.اکتشافات دیگری هم در میدان استان شرقی 

عربستان سعودی اعام شدند.
آرامکو که یک تولیدکننده بزرگ نفت است، قصد 
دارد تولید گاز را به میزان ۵۰ درصد تا سال ۲۰۳۰ 
دهد.  افزایش  سال ۲۰۲۱،  تولید  به سطح  نسبت 
این شرکت در اواخر سپتامبر اعام کرد برای خرید 
طبیعی  گاز  شرکت  در  استراتژیک  حداقلی  سهم 
به  انرژی«  اوشن  »مید  شرکت  )ال ان جی(  مایع 
گزینه  از  و  کرده  توافق  دلار  میلیون   ۵۰۰ مبلغ 

افزایش سهم خود برخوردار است.

صندوق های پستی هوشمند چه طور کار می کنند؟

کشف آسیب پذیری روز صفر در سرویس ایمیل زیمبرا

دخالـت  بـدون  هوشـمند  صندوق هـای 
انجـام  را  خـود  کار  انسـانی  عامـل 
می دهنـد درصورتـی که به روش سـنتی 
در فضاهـای محصور و بـا مدیریت یک 
حـوزه برای نظـارت لازم خدمات خود را 
ارائـه می دهنـد، بنابراین سـرمایه گذاری 
در حـوزه فناوری و توزیع شـبکه ای این 
صندوق هـا نیازمنـد سـرمایه گذاری قابل 

اسـت. توجهی 
محمـد احمـدی - معـاون فنی شـرکت 
ایسـنا،  بـا  گفت وگـو  در  پسـت-  ملـی 
دربـاره چگونگـی عملکـرد صندوق های 
وضعیـت  آخریـن  و  پسـتی  هوشـمند 
کـرد:  اظهـار  گوناگـون  مناطـق  در  آن 
ماجـرا از ایـن قـرار اسـت کـه اسـتفاده 
از صندوق های پسـتی از سـالیان بسـیار 
و  اسـت  مرسـوم  پسـت  ادارات  در  دور 
و  سـازمان ها  افـراد،  اینکـه  براسـاس 
ارگان هایـی بـه هـر دلیلی دسترسـی به 
نشـانی ثابت ندارنـد یا بـرای جمع آوری 
مرسـولات خـود نیازمند این هسـتند که 
بـه صـورت مشـخص یک نفـر در زمان 
و سـاعت مشـخصی مرسـولات آن ها را 
گـردآوری کنـد، از صندوق هـای پسـتی 

می کردنـد. اسـتفاده 
وی افـزود: در واقـع یـک شـماره پنـج 
رقمـی بـه یـک شـماره سـه یـا چهـار 
اختصاصـی  شـماره  عنـوان  بـه  رقمـی 
سـال های  ایـن  و  بـوده  صنـدوق 
بسـیاری مرسـوم بـود و در حـال حاضر 
و  پسـت  شـرکت  مجموعـه  در  هـم 
اکثـر کشـورهای جهـان تحـت عنـوان 
دارد.  کاربـرد  شـخصی  صندوق هـای 
دیگـر  کشـورهای  در  اخیـر  سـال های 
از جملـه ایـران موضوع هوشمندسـازی 
اشـتراکی  بـه صـورت  کـه  صندوق هـا 
بهـره وری  افزایـش  سـبب  و  اسـتفاده 
تکثیـر  و  رشـد  حـال  در  می شـوند، 

ارتقـای  و  فنـاوری  لحـاظ  بـه  اسـت. 
شـبکه ای کـه مجموعه ایـن صندوق ها 
را مدیریـت کنـد، سـرمایه گذاری بـرای 
تولیـد چنیـن صندوق هایـی کـه قابلیت 
ایـن منظـور را داشـتند پیش بینـی شـد.  

احمـدی بـا بیـان اینکـه صندوق هـای 
هوشـمند بـدون دخالـت عامـل انسـانی 
تصریـح  می دهنـد،  انجـام  را  خـود  کار 
صـورت  بـه  کـه  صندوق هایـی  کـرد: 
بـا  و  محصـور  فضاهـای  در  سـنتی 
مدیریـت یـک حـوزه خدمـات خـود را 
ارائـه می دهنـد تـا نظـارت لازم انجـام 
در  سـرمایه گذاری  بنابرایـن  شـود. 
حـوزه فنـاوری و توزیـع شـبکه ای ایـن 
سـرمایه گذاری  نیازمنـد  صندوق هـا 
قابـل توجهـی بـوده و در دنیا هـم البته 
مرسـوم اسـت. یکـی از مسـائل مهمـی 
کـه ایـن ماجـرا تقویـت کـرده، توسـعه 
محصولات تجـارت الکترونیـک بود، به 
ویـژه پـس از بیمـاری کرونا نیـاز جامعه 
بـه ایـن صندوق هـا را مخصوصـا بـرای 
افـراد و سـازمان هایی کـه به هـر دلیلی 

نشـانی ثابت نداشـته یا حضـور ثابت در 
آن نشـانی را ندارنـد، بیشـتر کـرد.

در  پسـت  ملـی  شـرکت  فنـی  معـاون 
ادامـه سـخنانش گفـت: مجموعـه ایـن 
نیازهـا در سـطح جامعـه و اتفاقاتـی که 
متأثـر از تغییـرات ترافیکـی رخ داد، ما را 
بـه این مسـیر برد که برای پاسـخگویی 
نیازها اسـتفاده از صندوق های هوشـمند 
اسـتراتژی  یـک  عنـوان  بـه  را  پسـتی 
جدیـد در مجموعـه شـرکت ملی پسـت 
اجـرا کنیـم. همانگونـه کـه گفتـه شـد 
بـه  موضـوع  ایـن  پیاده سـازی  بـرای 
نیـاز  انـرژی  و  وقـت  سـرمایه گذاری، 
اسـت کـه خوشـبختانه در کشـور چنـد 
شـرکت دانـش بنیـان طـی سـال های 
هـم  و  کردنـد  سـرمایه گذاری  اخیـر 
شـبکه را توسـعه داده انـد و ما توانسـتیم 
در نمایشـگاهی کـه خـرداد سـال جاری 
برگـزار شـد، اسـتارت همـکاری بـا دو 
شـرکت را در قالـب تفاهم نامـه داشـته 

. شیم با
ایـن  اجـرای  بـرای  وی،  گفتـه  طبـق 
سـرویس و فعـال کـردن ظرفیت هـای 

اجرایـی آن و انجـام تسـت های میدانی 
فعا بـرای مرسـولات بـازار الکترونیک 
شـرکت ملی پسـت ایـن ظرفیـت انجام 

است. شـده 
احمـدی با اشـاره بـه این موضـوع که با 
دو شـرکت قرار داد تفاهم نامه مشـترک 
منعقـد کرده انـد، تشـریح کـرد: عما از 
۱۷ مهـر مـاه یکـی از شـرکت ها فرآیند 
اجرایی را شـروع و به زودی در شـرکت 
ایـن  می دهـد.  رخ  اتفـاق  ایـن  دیگـر 
صندوق هـا کاربردشـان دو بخـش دارد؛ 
بخشـی بـه ایـن صـورت کـه در محـل 
ادارات پسـت مسـتقر شـوند کـه درحال 
انجـام  کشـور  نقطـه  چهـار  در  حاضـر 
شـده اسـت امـا بـه زودی در شـهرهای 
امـا  پیـدا می کنـد؛  توسـعه  دیگـر هـم 
نقطـه   ۱۰۰ در  تقریبـا  شـرکت ها  ایـن 
صندوق هـای  بـزرگ  مکان هـای  در 

هوشـمند را مسـتقر کرده انـد.
پسـت  ملـی  شـرکت  فنـی  معـاون 
همچنیـن گفـت: نکته اصلی این اسـت 
کـه فرهنـگ عمومـی اسـتفاده از ایـن 
صندوق هـا بایـد اتفـاق بی افتـد و از نظر 

اجرایـی و عملیاتـی مـا باید تسـت های 
کـه  بگیریـم  را  ایـن موضـوع  اجرایـی 
خوشـبختانه ایـن اتفاق رخ داده اسـت و 
درحـال حاضـر محدودیتی برای توسـعه 
آن وجـود نـدارد و احتمالا در شـهرهای 
اصفهـان، تبریـز و مشـهد در گام هـای 

برویم. بعـدی 
بـه گفتـه او اگرچـه تعـداد صندوق های 
امـا  بـوده  متغیرهـا  از  یکـی  هوشـمند 
اسـت  کلیدی تـر  کـه شـاخص  چیـزی 
در  مرسـولات  تعـداد  چـه  اسـت  ایـن 
ایـن صندوق هـا توزیـع می شـوند و در 
پیگیـری هسـتیم،  راسـتا درحـال  ایـن 
را  مرسـولات  قبـول  زیرسـاخت های 
تجـارت  و شـرکت های  دهیـم  توسـعه 
زمینـه تشـویق  ایـن  را در  الکترونیـک 

کنیـم.
وی دربـاره هزینه اسـتفاده از صندوق ها 
سـنتی  صنـدوق  روش  بـا  مقایسـه  در 
اظهـار کـرد: در روش سـنتی مکانیسـم 
در  امـا  بـود  فضـا  اجـاره  بـر  مبتـی 
گونـه  ایـن  هوشـمند  صندوق هـای 
نیسـت و خدمـات مبتنـی بر مرسـوله ای 
اسـت کـه اتفـاق خواهـد افتـاد. واقعیت 
ایـن اسـت مـا در ایـن حـوزه بـه دلیـل 
رخ  بـازارش  و  اجرایـی  فضـای  اینکـه 
دهـد و سـرمایه گذاران بخش خصوصی 
بتواننـد در ایـن حـوزه فرآینـد خـود را 
تعریـف کننـد، در نظـر داریـم فعـا بـه 
مـدت سـه مـاه اسـتفاده از صندوق هـا 
رایـگان باشـد و بعـد با توجه بـه فضای 
عرضه و تقاضا اسـتفاده از این سـرویس 
قیمت گـذاری خواهـد شـد؛ بـه عبارتـی 
شـرکت ملـی پسـت در ایـن زمینـه نـه 
تنهـا نـگاه انتفاعـی و درآمدزایـی نـدارد 
بلکـه بـه دنبـال این اسـت هزینـه تمام 
شـده مرسـوله را بـرای مصـرف کننـده 

ایـن نـوع توزیـع کم تـر هـم کنـد.

بـه  کرده انـد  اعـلام  امنیتـی  کارشناسـان 
دنبـال سـرقت اطلاعـات کاربـران داده هـای 
آن هـا  هویـت  احـراز  توکن هـای  و  ایمیـل 
صفـر  روز  آسـیب پذیری  مهاجمـان،  توسـط 

شـد. کشـف   ،Zimbra ایمیـل  سـرویس 
بـه گـزارش ایسـنا، درحـال حاضـر اسـتفاده 
از ایمیـل نسـبت بـه گذشـته بیشـتر شـده 
بـه گونـه ای کـه بـرای هـر موضوعـی مـورد 
کـه  درصورتـی  می گیـرد  قـرار  اسـتفاده 
اسـتفاده از ایمیـل راه امنـی بـرای برقـراری 

نیسـت. ارتبـاط 
تعـداد  کـه  اسـت  ایـن  توجـه  قابـل  نکتـه 
زیـادی از بدافزارها از طریق ایمیل گسـترش 
تکنیک هـای  از  اسـتفاده  بـا  و  می یابنـد 
متقاعـد  را  کاربـران  اجتماعـی،  مهندسـی 
می کننـد پیوسـت های نـا امن را بـاز یا روی 

کننـد. کیلـک  فیشـینگ  هـای  پیونـد 
در ایـن راسـتا بـه تازگـی اعلام شـده اسـت 
در پـی سـرقت اطلاعـات کاربـران، داده های 
آن هـا  هویـت  احـراز  توکن هـای  و  ایمیـل 
صفـر  روز  آسـیب پذیری  مهاجمـان،  توسـط 
سـرویس ایمیـل Zimbra، کشـف شـد. به 
گفتـه گـروه محققـان امنیتی گوگل، بیشـتر 
ایـن حمـلات پـس از ارائـه اصلاحـات اولیـه 
رخ   GitHub سـامانه  بـرروی  نقـص  ایـن 
ایـن موضـوع می تـوان  داد.دربـاره جزئیـات 
شناسـه  بـا  امنیتـی  نقـص  ایـن  گفـت 
یـک   ۶.۱ شـدت  و   ۳۷۵۸۰-۲۰۲۳-CVE
 XSS)reflected cross آسـیب پذیری
آن  خبـر  کـه  اسـت   )site scripting

سـرویس  توسـط   ۲۰۲۳ جـولای  مـاه  در 
بهره بـرداری  شـد.  منتشـر   Zimbra
بـه  می توانـد  نقـص  ایـن  از  موفقیت آمیـز 
اجـرای کـد مخـرب بـر روی مرورگـر قربانی 

منجـر شـود.
ایـن امـر بـا فریـب قربانـی و بـه سـادگی بـا 
کلیـک کـردن بـرروی یک URL سـاختگی 
را  مخـرب  درخواسـت  کـه  می شـود  انجـام 
بـه سـرور Zimbra ارسـال و حملـه را بـر 
مرورگـر کاربـر اجـرا می کنـد. محقـق گـروه 
امنیتـی گـوگل کـه ایـن نقـص را کشـف و 

گـزارش کـرد،  اذعـان داشـته  اسـت: »چند 
 ،۲۰۲۳ ژوئـن  مـاه  از  بهره بـرداری  کمپیـن  
حداقـل دو هفتـه پیـش از ارائـه هرتوصیـه  
امنیتـی zimbra، کشـف شـده بودند. سـه 
انتشـار  از  قبـل  کمپیـن،  چهـار  از  کمپیـن 
نیـز  وصلـه رصـد شـدند و کمپیـن چهـارم 
یـک ماه پـس از انتشـار اصلاحات شناسـایی 

» . شد
محتـوی  بـا  ایمیل هایـی  اول،  کمپیـن 
هـدف  کاربـران  بـرای  را  مخـرب   URL
ارسـال می کـرد کـه هنگامی کـه بـرروی آن 

کلیـک می شـد، یـک بدافـزار سـرقت ایمیل 
جاسوسـی  عملیـات  یـک  در  قبـلًا  کـه  را 
در   EmailThief نـام  بـه  سـایبری 
ارسـال  بـود،  شـده  مشـاهده   ۲۰۲۳ فوریـه 
اول،  کمپیـن  نفـوذی  مجموعـه  می کـرد. 
TEMP_HERETIC شـناخته  بـه نـام 
مـوارد  بـه  توجـه  بـا  بنابرایـن  شده اسـت. 
گفتـه شـده ایـن نقـص امنیتـی نسـخه های 
قبـل از ۸.۸.۱۵ را تحـت تاثیر قـرار می دهد.

و  امـداد  مدیریـت  مرکـز  اعـلام  براسـاس 
رایانـه ای،  رخدادهـای  عملیـات  هماهنگـی 
اشـاره  الگویـی  بـه  گـوگل  امنیـت  تیـم 
طـور  بـه  مهاجمـان  آن  در  کـه  کـرد 
در   XSS آسـیب پذیری های  از  منظـم 
و  می کننـد  بهره بـرداری  ایمیـل  سـرورهای 
بـه  برنامه هایـی  چنیـن  کـه  ضروری اسـت 
شـوند. امن سـازی  و  بررسـی  کامـل  طـور 

کشـف حداقـل چهـار کمپیـن بـا بهره برداری 
-۲۰۲۳-CVE شناسـه  بـا  آسـیب پذیری  از 
۳۷۵۸۰ و فعـال شـدن سـه کمپیـن پـس از 
حاکـی  امنیتـی،  نقـص  ایـن  شـدن  عمومـی 
منتشـر  امنیتـی  وصلـه  اعمـال  اهمیـت  از 
شـده توسـط سـازمان ها در سـرورهای پسـت 
اسـت  اسـت.  گفتنـی  خـود  الکترونیکـی 
آسـیب پذیری روز صفـر بـه ایـن معناسـت که 
تاکنـون هیـچ راهکاری برای آن ارائه نشـده و 
یـا شـما صفـر روز فرصت پیـدا کـردن راهکار 
داریـد؛ البتـه کـه یکـی از ملاک هـای حمایت 
از بدافزارهـا، تعـداد بـالای روز صفـری اسـت 

کـه در آن پشـتیبانی می شـوند.  


